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رهبر انقلاب اسلامی:
آقای حکیمی اندیشه ورزی نوآور و اسلام شناسی عدالتخواه بودند
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حضرت آیت الله خامنه ای در پیامی درگذشت عالم و متفکّر 
برجسته جناب آقای محمدرضا حکیمی را تسلیت گفتند.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، 
حضرت آیت الله خامنه ای در پیامی درگذشت عالم و متفکّر 
برجسته جناب آقای محمدرضا حکیمی را تسلیت گفتند.

متن پیام رهبر انقلاب اسلامی به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

با تأسف و تأثر خبر درگذشت عالم و متفکّر برجسته جناب 

آقای محمدرضا حکیمی قدّس الله نفسه را دریافت کردم.
ایشان دانشمندی جامع و ادیبی چیره دست و اندیشه ورزی 
نوآور و اسلام شناسی عدالتخواه بودند. ایشان عمر را فارغ از 
آرایه ها و پیرایه های مادی، در خدمت معارف والای قرآن 
و ســنّت گذرانده و آثاری ارزشــمند از خود به جا نهادند.

بهره گیری از محضر پر فیض و نفس گرمِ استادان معرفت 
و معنویت در مشــهد مقدس، ذخیره ای از توکل و تعبّد و 
غنای نفس در دل و جان این شخصیت عزیز به جا نهاده 

بود که تا آخر عمر با برکتش وی را استوار می داشت.
این جانب فقدان اندوهبار ایــن رفیق دیرین را به خاندان 
مکرّم حکیمی و بازماندگان بویژه برادر بزرگوار ایشــان و 
نیز به همه دوستان و علاقمندان آن مرحوم تسلیت عرض 
می کنم و رحمــت و مغفرت الهی را برای وی مســألت 

می نمایم.
سیّدعلی خامنه ای
۱ شهریور ۱۴۰
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محمود اسعدی
استاد محمدرضا حکیمی صاحب الحیات و واضع 
نظر مکتب تفکیک و وصی دکتر علی شــریعتی 
پس از یک دوره بیماری، شــب گذشــته به دیار 

باقی شتافت.
از سی ســال پیش که نخستین بار ویژه نامه ای 
جهت معرفی ممیزات مکتــب تفکیک در کیهان 
فرهنگی منتشــر شــد، همواره در صدد بودم این 
شــخصیت فرهنگی بطور شایسته و بیش از پیش 

شناسانده شود.
همان زمــان به خاطــر دارم علی رغــم اصرار 
فــراوان بنده حتــی حاضر به چــاپ عکس خود 
روی جلد مجله نشــدند و ما از تصاویر اســتادان 
ایشــان، مرحومان شــیخ مجتبی قزوینی ، سید 
موســی زرآبادی، استفاده کردیم بعدها کم کم به 
»عکس« رضایت دادنــد و چند عکس در مقاطع 

مختلف منتشر شد.
 در خلال این سالها و ماهها گهگاه در گفتگوهای 
شــخصی یا در مجالس و منــازل برخی بزرگان 
همیشــه این سوال از اســتاد پرسیده می شد که 
چرا در عصر اطلاعات و ارتباطات شــما از حضور 
در رســانه ها و گفتگوی تصویری پرهیز می کنید 
و پاســخ ایشان اغلب با تواضع این بوده است که 
دیگران هســتند و من کســی نیستم و ... من اما 
همچنان اصرار داشته ام که بایستی آثار و احوال 
ایشــان با امکانات ســمعی - بصری به نسل نو 
و دنیای اســلام معرفی شــود و حتی در معرض 
حلاجــی و ارزیابــی بزرگان و اهالــی نقد و نظر 

قرارگیرد.
 با نگاهی به آثار ایشــان به وضوح روشــن می 
شــود که اهتمام ویژه اســتاد حکیمی در معرفی 
اقالیم قبله و شــخصیت هایی بوده اســت که به 
نوعی خدمت کرده اند. نشر معارف اسلامی با نثر 
سلیس و سبک خاص همراه با تلنگرهای گاه تند 
و متعهدانه گستره ارتباط مستمر با روشنفکران و 
شخصیتهای صاحب رای حتی مخالف نظر ایشان 
ویژگی منحصر بفردی اســت کــه کمتر در دیگر 

بزرگان می توان سراغ گرفت .
از جانبی دغدغه عدالت خواهانه و زندگی زاهدانه 
نشــانگر حقیقی این نکته اســت که استاد عملا 
به گفتار و نوشــتار خویش واقفند. اگر چه عزلت 
نشــینی و مشی ایشــان در دوری از همایش ها 
و مجالــس بزرگداشــت و تجلیــل از نخبگان و 
مراســمی چون کتاب ســال و دیگر رخدادهای 
فرهنگی کشور در عدم طرح آثار ایشان موثر بوده 
است اما مدیریت فرهنگی و علمی کشور بایستی 
بــرای بهره بری مخاطبان وظیفــه خود را انجام 
دهد و بکوشــد با شــیوه های مختلف این مهم 
عملی گردد.در مراســم چهره های ماندگار ایشان 
چون دو ســه نفر دیگر از استادان بنام از پذیرفتن 
این نشــان خودداری کردند با این حال ما تلاش 
کردیم و تمبر ویژه و بین المللی اســتاد را چاپ و 
در ۱95 کشور جهان منتشــر کردیم نامه مفصل 
استاد به فیدل کاسترو نیز به چهارده زبان ترجمه 

و منتشر شده است.

 حکیمی؛ زاهد عدالت خواه!

 ایران از مذاکرات سازنده
 توأم با عمل به کلیه تعهدات 

استقبال می کند

بیش از 400 آزمایشگاه 
کووید19 در کشور راه اندازی 

شده است

 توسعه ثبت و تائید
 غیرحضوری چک در انتظار 

اقدام بانک مرکزی

نیروهای مسلح به هرگونه 
اقدامات ماجراجویانه دشمن 

پاسخی قاطع میدهند

 برخورد قاطعانه 
 قوه قضائیه با خائنین

 به سلامت مردم
دستیار ویژه رئیس مجلس در امور بین الملل گفت: 
جمهوری اسلامی ایران از مذاکرات سازنده توأم با 
نتایج ملموس که ناشی از عمل به کلیه تعهدات و 

پرهیز از اتلاف وقت است، استقبال می کند.

 رئیــس انجمــن دکتری علوم آزمایشــگاهی و 
تشخیص پزشکی ایران گفت: طی یکسال و نیم 
اخیر بیش از ۴۰۰ آزمایشگاه تشخیص کووید ۱9 

در کشور راه اندازی شد..

با توجه به تشدیدشیوع کرونا باید با ارائه خدمات 
غیرحضوری بانکــی مربوط به چک، از جمله راه 
اندازی چک الکترونیکی و ایجاد امکان ثبت چک 

به وسیله خودپرداز و پیامک، از ...

وزیر پیشــنهادی دفاع گفت: نیروهای مســلح به 
هرگونه اقدامات ماجراجویانه دشــمنان در منطقه 
پاسخی حکیمانه و قاطع خواهند داد.بامیر سرتیپ 

محمدرضا قرایی آشتیانی وزیر ...

رئیس قــوه قضائیه گفت: بایــد برای صیانت 
از اعتبار کادر درمان با کســانی که با احتکار یا 
فروش داروی تقلبی و اقدامات مشابه نسبت به 

سلامت مردم خیانت می کنند، قاطعانه...

از دلتا به لاندا رسیدیم؛ مرگ کرونایی نزدیک تر شد!
 آخرین خبرها از بیماری قرن که قصد خاموشی ندارد

 گزارش برنامه وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی در صحن علنی مجلس:

 برای خانه دارشدن مردم »بانک زمین« تاسیس می کنیم

یک کارشناس مسائل بین الملل درباره نشست بغداد 
گفت: ایران یک بازیگر مهم منطقه ای است و عراق 
هم روی مشارکت ما همیشه حساب باز کرده و ما 
می توانیم نقش موثری داشته باشیم. فرصت ها را 
از این منظر می توان پرداخت که این نشست کمک 

به بهبود فضای سیاسی منطقه کند.
کشــورها هنوز مطمئن نیســتند که کدام یک از 
مقامات خود را به نشست بغداد بفرستند. اما به نظر 
می رســد که عراق به دنبال حضور مقامات عالی 
رتبه کشورهای منطقه است. این نشست به زودی با 
شرکت مهم ترین کشورهای منطقه و جهان برگزار 
خواهد شد حالا چشم ها به بغداد دوخته شده تا اثر 

چنین اقدامی بر روابط کشورهای منطقه مشخص 
شود. در میان این کشورها حضور ایران و عربستان 
سعودی از اهمیت زیادی برخوردار است. چرا که دو 
کشور مدت هاســت روابط خود را با یکدیگر قطع 
کرده اند و عراق یک ســالی اســت که به دنبال 
میانجیگری و ایجاد روابط بین ریاض و تهران است. 
پیش از این گفته می شد که مقامات عراقی به دنبال 
ایجاد دیدارهایی حاشیه ای بین مقامات دو کشورند.  
گفتگو با سیامک کاکایی کارشناس مسائل عراق و 

ترکیه را در ادامه می خوانید: 
-در حــال حاضر نگاه ها معطــوف به روابط میان 
تهران و ریاض است. یکی از اهداف نشست بغداد 

هم بهبود روابط بین کشورهای...

دوران جدید روابط خارجی و منطقه ای در حال شکل گیری است 

 نشست بغداد چه اهمیتی
 برای ایران دارد؟
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اقتصادی ، اجتماعی ، سیاسی
روزنامه صبح ایران

رییس جمهوری گفت: سابقه 5۰۰ ساله روابط دوستانه 
و سازنده ایران و اتریش سرمایه ارزشمندی برای آینده 

روابط دو کشور است.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی ریاســت جمهوری، 
آیت الله سید ابراهیم رییســی،  ظهر امروز دوشنبه در 
گفت وگوی تلفنی »سباســتین کورتس« صدراعظم 
اتریش با وی با اشاره به سابقه 5۰۰ ساله روابط دوستانه 
و ســازنده دو کشور گفت: این سابقه طولانی، سرمایه 

ارزشمندی برای آینده روابط است.
رییــس جمهوری با بیان اینکه با وجود اراده و انتفاع از 

تعاملات اقتصادی، کاهش مبادلات تجاری دو کشور 
مبنا و توجیه منطقی ندارد، اظهار داشــت: باید حافظ 
منافع دو کشــور باشــیم و اجازه ندهیم بدخواهان با 

ترفندهای مختلف بر این روابط تاثیر بگذارند.
 رییســی در ادامه با اشاره به سوال صدراعظم اتریش 
درباره رویکرد جمهوری اسلامی ایران در قبال تحولات 
اخیر افغانســتان تصریــح کرد: اگر بــه تاریخ معاصر 
افغانســتان دقت کنیم، می بینیم از وقتی آمریکایی ها 
دخالت در امور این کشــور را آغاز کردند، افغانســتان 
یــک روز خوش ندیده است.رییســی افزود: معتقدیم 

جریان های مختلف افغانســتانی باید خروج آمریکا را 
به مثابه یک نقطه عطف در نظــر گرفته و در تعامل 
بــا یکدیگر به یک الگوی حکمرانی مورد قبول عموم 

مردم دست یابند.
رییس جمهوری با بیان اینکــه ایران تاکنون با وجود 
تحریم هــای ظالمانه، همه هزینه های مادی و معنوی 
مهاجران افغانستانی را متقبل شده است، گفت: تلاش 
جمهوری اســلامی ایران در جهت اســتقرار صلح و 
امنیت در افغانســتان همواره و بی وقفه تداوم داشــته 
و آماده هســتیم با همه دولت هایی که برای برقراری 

صلح و آرامش در افغانستان احساس مسئولیت می کنند، 
همکاری کنیم.رئیســی با اشاره به شیوع سویه جهش 
یافته ویروس کرونا اظهار داشت: از همکاری با اتریش 
در زمینه تامین واکسن کرونا استقبال کرده و آمادگی 
داریم در امور تحقیقاتی مشــترک مربوط به واکســن 
فعالیت نمائیم.»سباستین کورتس« صدراعظم اتریش 
نیز در این گفت و گوی تلفنی با اظهار امیدواری نسبت 
به تداوم و گسترش روابط دوجانبه دوستانه و سازنده در 
عرصه های مختلف با کشورمان اظهار داشت: امیدواریم 
دولت جدید ایــران در ایجاد شــکوفایی اقتصادی و 

اجتماعی برای مردم این کشــور بیش از پیش موفق 
باشــد و در عرصه بین المللی نیز مذاکرات اتمی دولت 
ایران با کشــورهای طرف مذاکره هر چه سریع تر آغاز 

شده و با موفقیت به پایان برسد.
صدراعظم اتریــش با ابراز نگرانــی از تحولات اخیر 
افغانستان از مهمان نوازی صمیمانه دولت و ملت ایران 

از مهاجران افغانستانی تشکر و قدردانی کرد.
کورتس با ابراز امیدواری نســبت بــه تداوم این گفت 
وگوها از دعوت رئیسی برای سفر وی به تهران تشکر 

کرد.

عضو کمیســیون امنیت ملی مجلــس با بیان اینکه 
برجام برای ما هیچ گونه ثمر و عایدی نداشــته است، 
گفت: درســت نیســت که سیاســت دولت قبل در 
مذاکرات را ادامه دهیم و بایــد رویه ما در مذاکرات 

تغییر کند.
محمود احمدی بی غــش در گفتگو با خبرنگار مهر 
درباره آینده برجام، اظهار داشت: دولت رئیسی قطعاً 
منتظر رویکرد و عکس العمل طرف مقابل خواهد ماند 
چرا که سیاست ما در زمینه برجام کاملًا مشخص و 

ترسیم شده و مبتنی بر عزت و مصلحت است.

وی بیان کــرد: آمریکا باید بــدون هیچ گونه پیش 
شــرطی به برجام بازگردد، تحریم های ایران باید به 
صورت کامل از بین برود و راســتی آزمایی شود تا در 

این شرایط روند مذاکرات ادامه یابد.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
تصریح کرد: آمریکا و اروپایی ها باید به برجام واقعی 

بازگردنــد چرا که الان هم ادعــا دارند که در برجام 
هستند اما به تعهدات خود عمل نمی کنند.

احمدی بی غش ادامــه داد: الان فقط نامی از برجام 
باقی مانده اســت و برجام هیــچ محتوایی ندارد و از 
داخل پوچ اســت. ایران باید به فکر خودش باشــد 
و دولت هم موظف اســت که نقشــه راهی را برای 

سیاســت خارجی و رفع تحریم ها در نظر گیرد و بر 
اساس آن راه خودش را ادامه دهد و حرکت کند.

نماینده مردم شازند در مجلس شورای اسلامی گفت: 
برجام برای ما هیچ گونه ثمر و عایدی نداشــته است 
و مردم فقط چندین ســال معطل آن شدند. درست 
نیست که سیاســت دولت قبل در مذاکرات را ادامه 

دهیم و باید رویه ما در مذاکرات تغییر کند.
وی تصریــح کرد: ضمن اینکه مــا از اول گفتیم که 
کسانی که از برجام خارج شدند، باید به آن بازگردند 
و برجام بایــد به حالت واقعی خــود برگردد و همه 

تحریم های ایران باید لغو شود.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
شورای اظهار داشت: برجام باید عادلانه و به گونه ای 
باشــد که همه طرف های برجامــی تعهدات خود را 
عملیاتی کنند و باید منافع طرفین در آن مورد توجه 

قرار گیرد و نباید منتظر غربی ها بمانیم.

آیت الله رییسی در گفت وگوی تلفنی صدراعظم اتریش:

سابقه ۵۰۰ ساله روابط ایران و اتریش سرمایه ارزشمندی برای دو کشور است
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.
علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.

رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.
ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.

وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

اخبارسیاست

تلاش نفتالی بنت برای 
منصرف کردن بایدن از 

احیای برجام
شبکه بلومبرگ در گزارشی درباره سفر آتی نخست 
وزیر رژیم صهیونیستی به واشنگتن نوشت که نفتالی 
بنت در جریان دیدار با رئیس جمهور آمریکا تلاش 

خواهد کرد تا او را از احیای برجام منصرف کند.
به گزارش ایسنا، شبکه خبری بلومبرگ گزارش داد: 
نفتالی بنت، نخست وزیر رژیم صهیونیستی که قرار 
اســت اواخر هفته جاری در کاخ سفید با جو بایدن، 
رئیس جمهور آمریکا دیدار کند، تلاش خواهد کرد 
او را برای انصراف از احیای توافق هسته ای با ایران 

متقاعد کند.
به گزارش بلومبرگ، مقامات آمریکایی پس از آنکه 
چندین ماه مذاکره با ایران برای بازگشت به توافق 
هســته ای نتیجه ای در بر نداشــته است در حال 

بازبینی گزینه های خود هستند.
نفتالــی بنت در صفحه توئیتر خود نوشــت که در 
جریان این سفر یک طرح تدوین شده و منظم را به 
کاخ سفید ارائه خواهد داد که بنابر ادعای او موجب 
محدود شدن فعالیت های هسته ای و سیاست های 

منطقه ای ایران می شود.
بلومبرگ در ادامه گزارش داد: بنت که در ماه ژوئن 
به نخست وزیری رسید همچون نفر قبلی مخالف 
احیای برنامه جامع اقدام مشــترک )برجام( است، 

چراکه معتقد است این توافق دیگر کارایی ندارد.
وی پس از سفر به واشنگتن قرار است با آنگلا مرکل 
صدراعظم آلمان دیدار کند و به زودی نیز با عبدلله 

السیسی رئیس جمهور مصر ملاقات خواهد داشت.
نخســت وزیر رژیم صهیونیستی در این باره گفت: 
اکنون در یک پروسه بسیار سریع برای بازگرداندن و 
تقویت روابط با کل منطقه قرار داریم تا ائتلافی برای 

مقابله با افراط گرایی ایرانی و اسلامی ایجاد کنیم.
به گزارش ایسنا، مذاکرات میان ایران و سایر طرف 
های برجام به منظور احیای این توافق از فروردین 
ماه ســال جاری آغاز شــد و تاکنون شش دور آن 
برگزار شده است که آمریکا به صورت غیرمستقیم 
در آن حضــور دارد. این رایزنی ها پس از برگزاری 
انتخابات ریاست جمهوری در ایران در حال حاضر 

با یک وقفه مواجه شده است.
ســید عباس عراقچی معاون وزیر امــور خارجه و 
رئیــس هیأت مذاکره کننده ایرانــی در وین درباره 
روند مذاکرات تصریح کرد: ملاک ما رسیدن به یک 
توافق خوب است. به اواخر کار نزدیک شده این اما 

مسیر باقی مانده ساده نخواهد بود.

برگزاری رزمایش دریایی 
مشترک روسیه، چین و ایران

سفیر روســیه در ایران در گفت وگویی از برگزاری 
یک رزمایش دریایی مشترک توسط ایران، روسیه و 
چین در منطقه خلیج فارس خبر داده و موضوعاتی 
را پیرامون روابط ایران با همســایگانش و امنیت 

منطقه مطرح کرد.
به گزارش ایســنا به نقل از خبرگزاری اسپوتنیک، 
لوان جاگاریان سفیر روسیه در ایران در گفت و گو 
با اسپوتنیک، گفت که روسیه، ایران و چین در بازه 
زمانی مابین اواخر ســال ۲۰۲۱ و اوایل ۲۰۲۲، در 
منطقه خلیج فارس یک رزمایش دریایی مشترک 

انجام خواهند داد. 
جاگاریــان در این راســتا گفت: در اواخر امســال 
یا اوایل ســال ۲۰۲۲، روســیه، ایران و چین یک 
رزمایش دریایی مشــترک به نام CHIRU در 
منطقه خلیــج فارس انجام خواهنــد داد. ناوهای 
جنگی روسیه، ایران و چین در این رزمایش شرکت 
می کنند. هدف اصلی تمرین عملیات هایی برای 
تامین امنیت کشــتی رانی بین المللی و مبارزه با 

دزدان دریایی است. 
به گفته او، آماده سازی برای رقابت ها در مسابقات 
نظامی بین المللی غواصی عمق در سال ۲۰۲۱ در 

منطقه چابهار ایران در حال تکمیل است. 
سفیر مسکو در تهران افزود: علاوه بر روسیه، ایران 
و چین، ســوریه و ونزوئلا هم مشــارکت خواهند 
داشــت. برنامه هایی برای رقابت میان گروه های 
غواصی نیروهای مسلح این کشورها در نظر گرفته 
شــده اســت. نمایندگان یگان فرماندهی نیروی 
دریایی روسیه در افتتاحیه و اختتامیه این مسابقات 

حضور خواهند داشت. 
این دیپلمات روس عقیده دارد که ایران و کشورهای 
عربی نمی خواهند تنش بیشتری در منطقه خلیج 

فارس رخ دهد. 
جاگاریان علاوه بر این مطرح کرد، روســیه در پی 
برخی ســوانح رخ داده برای کشتی های تجاری، 
واکنش اغراق آمیزی به وضعیت دریای عمان نشان 
نمی دهد،  چون مطمئن اســت که نه ایران و نه 
همسایگان عربش تمایلی به افزایش بیشتر تنش 

ها ندارند. 
او با اظهار این که روابط میان ایران و کشــورهای 
عربــی در خلیج فارس در حال نزدیک تر شــدن 
است، در این راستا بیان کرد: امارات متحده عربی 
هیئتی را برای مشــارکت در مراسم تحلیف سید 
ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور ایران فرستاد. ایران 
و عربستان ســعودی رابطه مستقیم برقرار کردند. 
این یکــی از اهداف ما برای موضوع امنیتی جامع 
در خلیج فارس است که در حال ارتقای آن هستیم.

خبر

نیروهای مسلح به هرگونه 
اقدامات ماجراجویانه دشمن 

پاسخی قاطع میدهند
وزیر پیشنهادی دفاع گفت: نیروهای مسلح به هرگونه 
اقدامات ماجراجویانه دشــمنان در منطقه پاســخی 

حکیمانه و قاطع خواهند داد.
به گزارش مهر، امیر سرتیپ محمدرضا قرایی آشتیانی 
وزیر پیشــنهادی دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح در 
دفاع از برنامه های خود در جلســه علنی نوبت عصر 
امــروز مجلس شــورای اســلامی و در جریان رأی 
اعتماد به وزرای پیشــنهادی دولت، ضمن تشــکر از 
رئیس جمهور برای اعتماد به وی برای تصدی وزارت 
دفاع، در سخنانی اظهار داشــت: به یقین خدمت در 

دولت ولایی، انقلابی و مردمی مایه افتخار  است. 
وی ادامه داد: نیروهای مسلح بیش از هر زمان دیگری 
در  انســجام راهبردی، همدلی و تعامل همه جانبه در 
تمامی ســازمان ها و نیروهای ارتش، ســپاه، نیروی 
انتظامــی و بســیج مســتضعفان و وزارت دفاع و در 
هماهنگی با ستادکل نیروهای مسلح قرار دارد و گوش 
به فرمان فرماندهی معظــم کل قوا، آماده حضور در 
تمامی صحنه های دفاع از کشــور، ســازندگی، جهاد 

همه جانبه و مواجهه با دشمنان و شرارت ها است. 
وزیر پیشــنهادی دفاع و پشــتیبانی نیروهای مسلح 
تصریح کرد: مقابله گری با اغواگران و خنثی ســازی 
توطئه ها و تفرقه افکنی هــا در بین اعضای نیروهای 
مســلح و صیانت از اقتدار دفاعی در دستور کار ما قرار 
دارد که به فضل الهی به نا امیدی دشــمن در تمامی 
تبلیغات تهاجمی و زمینه ســازی ها در فضای مجازی 

انجامیده است.
امیر آشتیانی اظهار کرد: افزایش توان موشکی اعم از 
بالســتیک، کروز، پدافند هوایی، پهبادی، سامانه های 
فضایی، شــناورها و تجهیــزات رزم دریایی، افزایش 
تحــرک و ارتقاء قدرت هــای زرهــی و ضد زرهی 
واحدهای زمینی، جنگ الکترونیک، دفاع ســایبری 
و ســایبر الکترومغناطیس و تحرک خلاقانه در زمینه 
فناوری های بدیع و نوظهور از زمره هدف گذاری های 

برنامه آتی وزارت دفاع خواهد بود.
وی درباره دیپلماســی دفاعی نیز عنــوان کرد: ما به 
دنبال تحقــق اهداف کلان امنیــت و منافع ملی با 
دفاع همه جانبه و با رویکرد بازدارندگی فعال و حمایت 
قاطعانــه و مؤثــر از محور مقاومــت و امنیت پایدار 
منطقه ای و مقابله با تروریســت و مداخله بیگانگان 

هستیم.
وزیر پیشنهادی دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح افزود: 
تقویت شبکه هوشمند هدایت و راهبری همکاری های 
دفاعی و بین المللی و بهره گیری دیپلماتیک به منظور 
رفع گلوگاه های فناورانه و تسهیل فعالیت های صادراتی 
و تأمین نیازمندی های دفاعی و توسعه همکاری های 
اقتصادی و گسترش سامانه اشِراف اطلاعاتی به منظور 
رصد تحولات محیطی و بین المللی و مشــارکت در 
تصمیم سازی راهبردی و معاهدات دفاعی و نیز تعیین 
تکلیف حقوقی پرونده های بــزرگ دعاوی خارجی و 

دریافت مطالبات حوزه دفاعی در دستور کار قرار دارد.
امیر آشتیانی ادامه داد: خدمتگزاران شما در نیروهای 
مســلح همواره در تمامی دوره هــا و مقاطع زمانی در 
صحنه های مقابلــه و مواجهه با فتنه ها و توطئه های 
دشــمنان داخلی و خارجی و تهدیــدات متصور برای 
کشــور و مخاطرات و بلایــای طبیعی، حضور فعال، 
چشمگیر و هوشیارانه داشته اند و هر کجا دشمنان قصد 
توطئه، تجاوز و شیطنت داشته اند، به گونه ای با آن ها 
برخورد شــده است که منصرف و سر شکسته صحنه 
را ترک کرده اند و این تجارب ارزشمند از سرمایه های 

مجموعه دفاعی کشور محسوب می شود.
وی تصریح کــرد: آمریکا به عنوان نماد پوشــالی و 
استکباری قدرت و تمامی ایادی زخم خورده او از جمله 
رژیم صهیونیستی از سر استیصال و ترس، هر از گاهی 
رویاپردازی می کنند، اما خود  به درســتی می دانند و 
تجربه کردند که ایران اســلامی با تأسی از عاشورا و 
آموزه های معرفتی و تبعیت محض از امام حاضر خود 
در عصر کنونی با عزم و اراده راسخ به دنبال گسترش 
عدالت، امنیت پایدار و احقاق حقوق مســتضعفین و 
حمایت همه جانبه از مقاومت و حذف نظام ســلطه و 

یکجانبه گرا در جهان است.
وزیر پیشــنهادی دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح با 
تأکید بر اینکه ایران به دنبال ایجاد آرامش در منطقه 
اســت، تأکید کرد: آرامش و امنیت در منطقه با تعامل 

و همکاری تمام کشورهای منطقه به دست می آید.
امیر آشتیانی خاطرنشان کرد: نیروهای مسلح جمهوری 
اســلامی ایران و قدرت منطقه ای ما با هرگونه اقدام 
ماجراجویانــه، نابخردانه و تهاجم، پاســخ حکیمانه و 
قاطعانه خواهــد داد و هزینه ای به دشــمن تحمیل 
خواهند کــرد که از توان و تحمل آنها خارج باشــد، 
به گونه ای که همانند گذشته از عملکردشان پشیمان 

شده و شکست را به همراه داشته باشند.
وی در ادامه گفت: وزارت دفاع و پشــتیبانی نیروهای 
مسلح در راســتای وظایف ذاتی و مأموریتی برگرفته 
از اسناد بالادســتی به ویژه تدابیر و فرامین حکمیانه 
امامین انقلاب، قانون تشکیل وزارت دفاع و بیانیه گام 
دوم انقلاب اســلامی و سیاست های کلی ابلاغی در 
حوزه های خودکفایی، امنیتی،  صنعت، انرژی، تجارت، 
علم و فناوری، اقتصاد مقاومتی و شــناخت تهدیدات، 
چالش ها و فرصت ها، رویکرد تحولی خود را در چهار 
ســال آینده به فضل خدا و بــا همراهی و همکاری 
دولت و مجلــس انقلابی با لحــاظ و توجه جدی و 
عمیق به افزایش تأثیرگــذاری فناوری های نوین در 
عرصه هــای گوناگون قدرت، اهمیت به بهره گیری از 
سامانه های ترکیبی در حوزه های سخت، نیمه سخت 
و نرم دفاعی، پیشــرفت های جهشی در فناوری های 
نانو زیســتی، شناختی، ســایبر، کوانتوم، مواد جدید، 
فناوری اطلاعات و ارتباطات اهمیت و نقش دیپلماسی 
دفاعی و پشتیبانی مؤثر و قدرت ساز نیروهای مسلح در 
عمق بخشی راهبردی توأم با استحکام درونی و قابلیت 

بازدارنده برمحورهای جامع استوار کرده است.

امیرعبداللهیان:

ایران از مذاکرات سازنده توأم با عمل به کلیه تعهدات استقبال می کند

فرمانده کل سپاه: 

فدا شدن برای امنیت مردم آرزوی پاسداران است

دســتیار ویژه رئیــس مجلس در امور بیــن الملل گفت: 
جمهوری اسلامی ایران از مذاکرات سازنده توأم با نتایج 
ملموس که ناشــی از عمل به کلیه تعهــدات و پرهیز از 

اتلاف وقت است، استقبال می کند.
به گزارش ایسنا، موته گی توشیمیتسو، وزیر خارجه ژاپن 
امروز ظهر امروز دوشنبه )۱ شهریورماه( با امیرعبداللهیان، 
دستیار ویژه رئیس مجلس و مدیرکل بین الملل مجلس 

شورای اسلامی دیدار و گفتگو کرد.
امیرعبداللهیــان در ابتدای این دیدار با اشــاره به قدمت 
مناســبات دو کشور گفت: پیشــینه ارتباطات و همکاری 
های جمهوری اسلامی ایران و ژاپن سرمایه بزرگی است 

که می تواند به توسعه و تحکیم روابط دوستانه فی مابین 
کمک کند.

دستیار ویژه رئیس مجلس در امور بین الملل ضمن تاکید 
بر نگاه دولت ســیزدهم به افزایش مناسبات اقتصادی با 
کشورهای آسیایی افزود: سطح فعلی تعاملات و همکاری 
های جمهوری اســلامی ایران و ژاپــن بویژه در عرصه 
اقتصادی و تجاری، متناسب با ظرفیت و توانمندی های 
دو کشور نیســت و امیدواریم از طریق اتخاذ ابتکارات و 
راهکارهــای جدید، حجم ارتباطــات و مبادلات بین دو 

کشور در حوزه های مختلف بیش از پیش افزایش یابد.
امیرعبداللهیان در بخش دیگری از ســخنان خود گفت: 

جمهوری اسلامی ایران از مذاکرات سازنده توأم با نتایج 
ملموس ناشی از عمل به کلیه تعهدات و پرهیز از اتلاف 

وقت استقبال می کند. 
امیرعبداللهیان در پایان این دیدار ضمن برشمردن ظرفیت 
های گسترده دیپلماسی پارلمانی در دو کشور گفت: تداوم 
رایزنی و مشورت میان مسئولان سیاسی و پارلمانی ایران 
و ژاپن بویژه ارتباط مستمر میان کمیسیون های تخصصی 
مجلس و گروه دوستی پارلمانی ایران و ژاپن می تواند در 

توسعه هرچه بیشتر همکاری های فیمابین موثر باشد.
موته گی توشیمیتســو، وزیر خارجه ژاپن نیز در این دیدار 
گفت: توسعه مناسبات و همکاری ها با جمهوری اسلامی 

ایران بعنوان کشوری مهم در منطقه خاورمیانه مورد توجه 
و پیگیری مقامات و مســئولان ژاپنی قرار دارد. افزایش 
تعاملات و ارتباطات تهران - توکیو در حوزه های مختلف 
بویژه در حوزه مسائل بشردوستانه ضمن تامین منافع مردم 
دو کشور، به توسعه و آبادانی دو کشور و همچنین تامین 

امنیت منطقه کمک فراوانی می کند.
وزیر خارجه ژاپن در ادامه این دیدار اظهار داشت: ژاپن از 
توافق برجام حمایت می کند و خواستار عمل کلیه طرف 
ها به تعهداتشــان در این توافق مهم بین المللی است. از 
نظر ژاپن، تداوم برجام و حفظ صلح و امنیت منطقه، بسیار 

با اهمیت است. 

سرلشکر ســلامی گفت: همواره فدا شدن برای امنیت و 
آسایش مردم را مشق می کنیم، چون این آرزوی ما است.
به گزارش ایســنا به نقل از ســپاه نیوز، سردار سرلشکر 
پاسدار حسین سلامی فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی امروز )دوشنبه( در جمع خبرنگاران درباره اجرای 
طرح شــهید سلیمانی در اصفهان اظهار داشت: مشارکت 
بسیار خوب و فعال و مبتکرانه سپاه و بسیج در طرح به نام 
شهید سلیمانی با پرچمداری استان اصفهان آغاز شد؛ به 
عبارت دیگر ابتدا طرح در این منطقه به صورت نمونه اجرا 

شد و پس از موفقیت در کل کشور تعمیم یافت.
وی افزود: اجرای این طرح توانست در فراگیری های قبل 
کرونا به عنوان ابزار پیشگیری و مهار کرونا و بازگرداندن 
شرایط به وضعیت قابل قبول موثر باشد؛ این روزها بواسطه 
تاکید و ســفارش رهبر معظم انقلاب اسلامی اجرای این 

طرح که در ماه های اخیر به دلایلی با سستی هایی مواجه 
شــده بود دوباره احیا شد و بســیجیان برای اجرای آن با 

همکاری وزارت بهداشت وارد میدان شدند.
فرمانده کل ســپاه ادامه داد: در این طرح مجدد عزیزان 
بســیجی خانه به خانه مراجعه کرده و ضمن شناسایی و 
غربالگــری بیماران، در صورت نیاز بیمــاران را قرنطینه 
می کنند و از سوی دیگر برای خانواده هایی که توان تامین 
مایحتاج زندگی خود را ندارند و یا نمی توانند داروهای خود 
را تهیه کنند، بسیجیان در طرح شهید سلیمانی برای آن ها 

انجام می دهند.
وی تصریح کرد: همچنین بسیجیان ما در طرح سراسری 
واکسیناسیون کرونا هم شرکت کردند به نحوی که فقط 
در اســتان اصفهان شش مرکز تجمیعی واکسیناسیون را 
انجام می دهند؛ البته در سایر مراکز ۲۸ گانه واکسیناسیون 

هم به لحاظ تامین نیروی انسانی مشارکت دارند.
سردار سلامی گفت: در کنار این فعالیت ها یک بیمارستان 
۱5۰ تختی برای بیماران کرونایی توســط بیمارســتان 
شــهید صدوقی نیروی زمینی سپاه در این استان در حال 
راه اندازی اســت که به زودی فعالیــت خود را با پذیرش 
بیماران کرونایی، آغاز خواهد کرد؛ بنابر این سپاه تا انتهای 
این بیماری در کنار مــردم خواهد بود و حتی امکانات و 
تجهیزات خود را با هدف کمک به مردم گسترش می دهد.
وی بیان داشــت: با گســترش واکسیناســیون و طرح 
شــهید سلیمانی و همکاری مردم و فداکاری من مومنانه 
و شــرافتمندانه کادر درمان در آینده نــه چندان دور این 
ویروس را مهار کنیم؛ ما همیشه پیشمرگ بودن، قربانی 
و فدا شدن برای امنیت و آسایش مردم را مشق می کنیم، 

چون این آرزوی ما است.

یک کارشناس مســائل بین الملل درباره 
نشست بغداد گفت: ایران یک بازیگر مهم 
منطقه ای است و عراق هم روی مشارکت 
ما همیشــه حساب باز کرده و ما می توانیم 
نقش موثری داشته باشیم. فرصت ها را از 
این منظر می توان پرداخت که این نشست 

کمک به بهبود فضای سیاسی منطقه کند.
کشورها هنوز مطمئن نیستند که کدام یک 
از مقامات خود را به نشست بغداد بفرستند. 
اما به نظر می رسد که عراق به دنبال حضور 
مقامات عالی رتبه کشورهای منطقه است. 
این نشست به زودی با شرکت مهم ترین 
کشــورهای منطقه و جهان برگزار خواهد 
شد حالا چشــم ها به بغداد دوخته شده تا 
اثر چنین اقدامی بر روابط کشورهای منطقه 
مشخص شود. در میان این کشورها حضور 
ایران و عربستان سعودی از اهمیت زیادی 
برخوردار اســت. چرا که دو کشــور مدت 
هاســت روابط خود را با یکدیگر قطع کرده 
اند و عراق یک ســالی اســت که به دنبال 
میانجیگری و ایجاد روابــط بین ریاض و 
تهران اســت. پیش از این گفته می شد که 
مقامات عراقی به دنبــال ایجاد دیدارهایی 
حاشیه ای بین مقامات دو کشورند.  گفتگو 
با سیامک کاکایی کارشناس مسائل عراق و 

ترکیه را در ادامه می خوانید: 
-در حال حاضر نگاه ها معطوف به 
روابط میان تهران و ریاض است. 
یکی از اهداف نشســت بغداد هم 
بهبود روابط بین کشورهای منطقه 
عنوان می شــود. برای تهران این 
نشســت از چه اهمیتی برخوردار 

است؟ 
عراقی ها تاکید کرده اند که هدف از چنین 
نشســتی ثبات در این کشور است و نقش و 
تاثیر همســایگان و کاهش اختلاف آنها بر 
ثبات عراق است. بحث دوم را روی اقتصاد 
متمرکز کرده اند که کشورهای منطقه می 
توانند از نظر اقتصادی، انرژی و کشــاورزی 
و بازسازی عراق کمک کنند. هدف دیگری 
که در ارتباط با نشســت بغداد عنوان کرده 
اند ضــرورت نزدیک کردن دیــدگاه های 
کشورهای منطقه به یکدیگر است که این 

بخش بر می گردد بــه رایزنی هایی که در 
ماه های اخیر درباره ایران و عربستان انجام 
داده. هدف اصلی این اســت که بتواند دوره 
جدیــدی در روابط خارجی و منطقه ای خود 
اغاز کند. برگزاری نشست در وهله اول برای 
عراق یک ازمون است و برای الکاظمی هم 
یک اهمیت ویژه ای خواهد داشــت. دو ماه 
دیگر انتخابات پارلمانی عراق انجام می شود 
و مطرح شدن بیشتر او می تواند در سرنوشت 
انتخابات به نفع او موثر باشد. بحث برگزاری 
نشست کشورهای منطقه ای در عراق اقدام 
موثری از ســوی این کشور اســت.  ایران 
بازیگری مهم در منطقه اســت و عراق هم 
روی کمک ما حساب باز کرده. این نشست 

کمک به بهبود فضای منطقه خواهد کرد. 
نشست بغداد برای ایران چند وجهی است. 
عراق دارای طولانی ترین مرز با ایران است 
و ما بعد از رژیم بعث همیشه نقشی سازنده 
در کمک به روند سیاســی در این کشور و 
ثبات و امنیتش داشته ایم. ایران از نشست 
هایی که منطقه ای باشــد و به شرایط آن 
کمک کند اســتقبال می کنــد. اما اینکه 
فرصتی برای ایران هست یا خیر، از منظری 
باید بگوییم که بله یک فرصت به حساب 
می آیــد. ایران یک بازیگر مهم منطقه ای 
است و عراق هم روی مشارکت ما همیشه 

حساب باز کرده و ما می توانیم نقش موثری 
داشته باشیم. فرصت ها را از این منظر می 
توان پرداخت که این نشست کمک به بهبود 

فضای سیاسی منطقه کند. 
-به نظر می رســد که این نشست 
ظرفیتــی بــرای ایران باشــد تا 
از نزدیــک بــا کشــورهایی که 
از  نداشته،  روابطی  مدت هاســت 
نزدیک دیدار کند، آیا تهران با تیم 
سیاســت خارجی که چیده است 
از این فرصت اســتفاده  می تواند 

کند؟ 
اگر هدف این نشســت ضــرورت نزدیک 
کردن دیدگاه های منطقه ای باشــد و یک 
بخش آن رایزنی و میانجی گری بین ایران 
و عربستان باشد، طبیعتا دیدار مقامات بلند 
پایه دو کشور گام بلندی خواهد بود در عادی 
ســازی و بهبود روابط. هدف عراقی ها هم 
همین است. در یک سال اخیر هم چندین 
دور رایزنی در حد کارشناسی انجام گرفته و 
شاید دو کشور هم بی میل به عادی سازی 
روابط نباشند. دولت جدید هم به دنبال گرمی 
روابط با کشورهای همسایه به نظر می رسد. 
اگر کشورها با هیات های عالی خود شرکت 
کنند، به نظر می رسد که سعی خواهد شد 
تا در حاشــیه آن دیدارهایی صورت بگیرد. 

دیدار بین مقامات ارشد کشورهای منطقه 
بی گمان در بهتر شدن شرایط برای عراق و 

منطقه موثر است. 
-عــراق به دنبــال آشــتی بین 
کشورهای منطقه است برای اینکه 
ثبات خــود را تامین کند، آیا چنین 
اتفاقی خواهــد افتاد؟ عدم حضور 

روسیه به این روند لطمه نمی زند؟ 
اگر ازمنظر عراق به این قضیه نگاه کنیم، به 
معنای آن است که عراق می خواهد از پوسته 
خود بیرون بیاید. یعنی پس از تجربه شرایط 
ناامنی و بحران های سیاسی و ... در سال های 
اخیر اکنون به دنبال یک باز تعریف جدید از 
دیپلماسی خود است. اینکه از کشورهای مهم 
عربی و منطقه ای و اروپایی دعوت می کند، 
به معنی بازســازی روابــط خارجی و جذب 
سرمایه و تنوع شرکای اقتصادی است و این 
برنامه ای برای برون رفت از بحران اســت. 
این اقدام اگر درســت پیش برود، در آینده از 
عراق بیشتر خواهیم شنید. اینکه کشورها در 
چه سطحی در نشست شرکت کنند هم خود 
بیانگر نگاه کشورهای مهم منطقه به سیاست 

بغداد است. 
خیلی از این کشورها مانند کشورهای حوزه 
خلیــج فارس به دنبال گســترش رابطه با 
عراق هســتند تا از میزان تاثیرگزاری ایران 

در این کشور بکاهند. به هر حال بغداد مسیر 
جدیدی را تجربه میکند و این نشست برای 
عراق بســیار مهم اســت و به همین دلیل 
تلاش می کنند تا رهبرانی را در سطح عالی 

در نشست داشته باشند. 
این  در  که  در صورتی  -فرانســه 
نشســت حضور یابد ممکن است 
بخواهد جای آمریــکا را در منطقه 

بگیرد؟
در بیانیه ای که دولت عراق منتتشر کرده از 
کشورهای منطقه و برخی کشورهای موثر 
اسم برده است. مانند کشور فرانسه. نامی از 
روســیه و امریکا دیده نشده و ضمنا سوریه 
که همسایه مهم عراق است حاضر نخواهد 
شد.اگر نشست محدود به همسایگان باشد 
فضای کلی متفاوت می شود. اما اگر نشست 
فرامنطقه ای باشــد همانطور که مکرون 
اعلام کرده مشارکت خواهد کرد. نام بردن 
از فرانسه بسیار قابل توجه است. عراقی ها 
گفته اند که پیشنهاد اولیه این نشست برای 
فرانســه و عراق بــوده. رییس جمهور این 
کشور هم گفته که شــرکت می کند. این 
حضور معنای زیــادی دارد. به این مفهوم 
که فرانســه اهمیت خاصی برای یک نگاه 
اختصاصی برای عراق قائل شده و روی این 
کشور تمرکز کرده. اگر سیاست مکرون را 
در خاورمیانه بررسی کنیم، تلاش او را برای 
بازگشــت به خاورمیانه شاهد خواهیم بود. 
آنها خواهان بازیابی جایگاه خود در منطقه 
هستند. یکی از این کشورهای مهم عراق 
است. اگر به روابط دو کشور تا قبل از ۲۰۰3 
برگردیم، رابطه عمیقی بین دو کشور شاهد 
خواهیم بود. پاریس یکی از شــرکای مهم 
بغداد بود. بعــد از جنگ نقش امریکایی ها 
مهم شد. اما دوباره مکرون به دنبال پیگیری 
نقش سیاســی و اقتصادی است. در بخش 
انرژی و ســرمایه گــذاری در عراق، برای 
پاریس بسیار مهم اســت. حضور مکرون 
حتی در مورد حضور یا عدم حضور ســوریه 
هم موثر بود. این گام بلندی از سوی فرانسه 
است که می خواهد به عراق توجه ویژه کند 
و اگر چنین شود بیشتر در ارتباط با فرانسه 

خواهیم شنید.

دوران جدید روابط خارجی و منطقه ای در حال شکل گیری است 

نشست بغداد چه اهمیتی برای ایران دارد؟

اخبار

معــاون اول رئیس جمهور آیین نامه اجرایی مربوط به 
بیمه بیکاری اصحاب فرهنگ، هنر و رســانه را پس 

از اصلاح، ابلاغ کرد.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی دفتر هیئت دولت، 
هیئت وزیران در جلســه ۲۴ مرداد ۱۴۰۰ به پیشنهاد 
معاونت حقوقی رئیس جمهــور، آئین نامه اجرایی بند 
)ح( ماده )9۲( قانون برنامه پنجســاله ششم توسعه، 
موضوع بیمه بیکاری اصحاب فرهنگ، هنر و رسانه 

را اصلاح کرد.
براین اســاس، به منظور پرداخت مقرری بیکاری به 
مشمولین این آئین نامه، ردیف اعتباری در لوایح بودجه 

سنواتی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی تحت عنوان 
مقرری بیکاری اصحاب فرهنگ، هنر، رسانه و صدا 
و سیما پیش بینی و متناسب با اعتبار تخصیص یافته 
و با رعایت قوانین مربوط برای واریز به حساب بیمه 
بیکاری افراد )صندوق بیمه بیکاری( به سازمان تأمین 
اجتماعی پرداخت می گردد تا سازمان به حساب افراد 

مشمول پرداخت نماید.
همچنیــن در صــورت عضویــت فــرد در ســایر 
صندوق های حمایتی، اشتغال در دستگاه های اجرایی 
و یا کارگاه های مشــمول قانــون کار و قانون تأمین 
اجتماعی، احراز شرایط بازنشستگی و اشتغال به کار 

مجدد، مقــرری بیکاری قطع می گــردد. در صورت 
احراز استفاده در دوره مزبور، مبلغ دریافتی باید توسط 
گیرنده مقرری بیکاری به حســاب ســازمان تأمین 

اجتماعی مسترد شود.
علاوه بر این، سازمان تأمین اجتماعی )صندوق بیمه 
بیکاری( منحصراً متناسب با اختصاص اعتبار مربوط 
مجاز به هزینه کرد آن برای مقرری بیکاری موضوع 
این آئین نامه اســت. سایر هزینه های جانبی تا سقف 
پنج درصد مقرری پرداختی، به عوامل ذی ربط ازجمله 
دبیرخانه با تأیید شــورا از محل همین حساب قابل 

پرداخت می باشد.

اصلاح و ابلاغ آیین نامه اجرایی بیمه بیکاری اصحاب فرهنگ و رسانه



رئیس سازمان آموزش وپرورش استثنایی خواستار شد:

تلاش هدفمند در مسیر تلفیق و فراگیرسازی
رئیس ســازمان آموزش وپرورش اســتثنایی خواستار تلاش 
هدفمند در مســیر تلفیق و فراگیرسازی شد و گفت: سیاست 
کلیدی ســازمان تدوین برنامه های راهبردی و منسجم برای 

تلفیق است.
بــه گزارش خبرگزاری مهر به نقل از مرکز اطلاع رســانی و 
روابط عمومی وزارت آموزش و پرورش، ســیدجواد حسینی؛ 
بــا بیان اینکه یکی از مهم ترین چالش های پیشــروی نظام 
آموزشــی، موضوع »دانش آموزان دارای مشکلات یادگیری 
اســت«، اظهار کرد: با توجه به اهمیــت راهبردی توجه به 
موضوع مشــکلات یادگیری در نظام آموزشی، اکنون ۷۸3 
مرکز مشکلات یادگیری در کشور فعال است و ضروری است، 
رؤســای ادارات آموزش وپرورش نسبت به توسعه متناسب و 
متوازن مراکز آموزشی و توان بخشی مشکلات ویژه یادگیری، 
متناسب با چشــم انداز حاصل از آمایش جمعیت شناختی و بر 
اساس آئین نامه و دستورالعمل های موجود، توجه ویژه ای داشته 

باشند.
وی گفــت: گزینش، جــذب، آموزش و نگهداشــت نیروی 
انســانی کارآمد و متخصص بر اساس معیارهای تعریف شده 
در شیوه نامه های سازمان آموزش وپرورش استثنایی، به عنوان 
یک نقطــه عطف در ارتقای کیفیت مراکز مشــکلات ویژه 
یادگیری اســت و ارتباط مــدارس دوره اول و دوم ابتدایی با 
مراکز آموزشی و توان بخشی مشکلات ویژه یادگیری به منظور 

ارائــه آموزش های لازم به معلمان و افزایش ســطح آگاهی 
آنان در خصــوص دانش آموزان دارای مشــکلات یادگیری 
باید به صورت ســازماندهی شده و منسجم تقویت شود.وی 
افزود: تخصیص فضای مناسب آموزشی به مراکز مشکلات 
ویژه یادگیری و عدم جابه جایی فضای تخصیص یافته بدون 
هماهنگی با سازمان و تقویت تجهیزات فنی این مراکز از جمله 
مواردی است که باید مدنظر رؤسای مناطق قرار گیرد.حسینی 
خواستار اهتمام ویژه رؤسای مناطق در اجرای طرح آزمایشی 
غربالگری و مداخله بهنگام نوآموزان در معرض مشــکلات 
یادگیری شد و افزود: این طرح در صورت موفقیت، سن مداخله 
مبتنی بر توان بخشی شناختی را کاهش می دهد و از بسیاری از 
مشکلات روان شناختی ناشی از مشکلات یادگیری در مدرسه 
پیشگیری می کند.رئیس سازمان آموزش وپرورش استثنایی با 
تأکید ویژه بر جــذب دانش آموزان با نیازهای ویژه در مناطق 
روستایی و صعب العبور گفت: نظر به تأکید سند تحول بنیادین 
آموزش وپرورش بر توسعه عملیاتی عدالت آموزشی، پذیرش 
و جذب دانش آموزان با نیازهای ویژه در مناطق روســتایی و 
صعب العبور و همچنین تلاش جهــت جذب دانش آموزان با 
نیازهای ویژه بازمانده از تحصیل و ترک تحصیل باید مدنظر 
قرار گیرد.حسینی توجه به آموزش های حرفه ای و شغلی را به 
عنوان نقطه عطف آمــوزش به دانش آموزان با نیازهای ویژه 
دانســت و بیان کرد: هدف نظام آموزشــی آموزش وپرورش 

استثنایی، رســیدن دانش آموزان با نیازهای ویژه به کفایت و 
استقلال اقتصادی و فردی اســت. این نگاه کلان در درون 
خود علاوه بر نکات اجتماعی، اخلاقی و فرهنگی، دارای ابعاد 
امنیتی و آسیب شــناختی ویژه ای است و آموزش های شغلی 
و حرفه ای گام نهایی و سرنوشت ســاز برای رســیدن به این 
آرمان مهم هســتند.وی افزود: در این مسیر باید تلاش شود 
در فرایند تخصیص کد رشــته های فنی حرفه ای و کاردانش 
با سرعت عمل اقدام شود و برگزاری نمایشگاه های مشترک 
دست ساخته دانش آموزان استثنایی و عادی، در راستای معرفی 
هر چه بهتر این دانش آموزان، به دانش آموزان عادی در دستور 
کار قرار گیرد.حســینی خواستار تلاش مســتمر و هدفمند 
در مســیر تلفیق و فراگیرسازی شد و گفت: سیاست کلیدی 
سازمان آموزش وپرورش استثنایی تدوین برنامه های راهبردی 
و منســجم برای تلفیق و فراتر از آن درگیرسازی آموزش و 
پرورش دانش آموزان اســتثنایی و دانش آموزان عادی اســت 
و برای اجرای این برنامه در شــیوه نامه آموزش های تلفیقی 
فراگیر، اقدامات هدفمند بسیاری پیش بینی شده است که یکی 
از اقدامات ضروری در راستای اجرای شیوه نامه آموزش های 
تلفیقی فراگیر، مناسب ســازی فضاهای آموزشــی »مدارس 
پذیرا« می باشد.وی افزود: سازمان آموزش وپرورش استثنایی 
در 3۲ مرکز استان، اقدام به مناسب سازی فضای آموزشی 3۲ 
مدرسه پذیرا با عنوان »مدرسه الگو« کرده است که لازم است؛ 

ادارات آموزش و پرورش بر اساس استانداردهای اجرا شده در 
مدارس الگو، مناســب سازی حداقل پنج عنوان شامل: رمپ، 
هند ریل، سرویس بهداشتی، آبخوری و حذف سکوی کلاس 

درس به طور گسترده و یکسان در دستور کار قرار گیرد.
رئیس سازمان آموزش وپرورش استثنایی با بیان اینکه دومین 
اقدام ضروری در حوزه مدارس تلفیقی فراگیر، آموزش پرسنل 
مدارس الگو می باشــد، گفت: دوره های آمــوزش مدیران و 
معاونان مدارس الگو تا پایان سال ۱۴۰۰ هر ماه اجرا می شود 
و ادارات آموزش و پرورش نسبت به اطلاع رسانی به مدیران و 
معاونان جهت شرکت در این دوره ها، سازمان را همراهی کنند.

وی افزود: از آنجایی که سازمان آموزش وپرورش استثنایی در 
نظر دارد در ســال ۱۴۰۰، بیش از ۴ هزار »معلم پذیرا« را با 
توجه به سهمیه اســتانی آموزش دهد، همراهی و تسهیل و 
ترغیب معلمان در شــرکت در این دوره ها ضروری می باشد.

معاون وزیر به ارائه مســتمر و رهگیری خدمات توان بخشی 
در بستر فن آوری اشاره کرد و گفت: به باور سازمان آموزش 
و پرورش اســتثنایی، توان بخشی بستر آموزش است. به این 
معنا که در ســال ۱399، خدمات توان بخشی داخل و خارج 
از مدرســه به بیش از ۸۰ درصد نوآمــوزان و دانش آموزان با 
نیازهای ویژه واجد شرایط دریافت این خدمات ارائه شده است، 
درحالی که در سال ۱39۸، نزدیک به ۷3 درصد از دانش آموزان 
با نیازهای ویژه واجد شرایط، این خدمات را دریافت نموده اند.

خبر
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.

علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.
رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.

ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.
وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

جامعه اخبار

مدافعان سلامت شاهد و 
ایثارگر تجلیل شدند

 آئین تجلیل از مدافعان سلامت نخبه و سرآمد شاهد 
و ایثارگر همزمان با روز پزشک به همت مرکز دانش 
پژوهان و تشکل های شاهد و ایثارگر با حضور سعید 
اوحدی معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شــهید و 
امور ایثارگران بصورت ویدئو کنفرانس در سراســر 

کشور برگزار شد.
به گزارش حوزه ایثار و شــهادت ایرنــا از »ایثار«، 
مهندس ســعید اوحدی روز دوشــنبه در این مراسم 
ضمن گرامیداشــت فرارسیدن یکم شــهریور روز 
پزشک و یاد و خاطره شهدا به ویژه شهدای سلامت 
عنوان کرد: مجموعه بسیار بزرگ و گرانسنگ عزیزان 
نخبه و پیشتاز جامعه ایثارگری، به ویژه عزیزانی که 
در حوزه تخصصی سلامت و درمان هستند، ظرفیت 
قابل توجهی اســت که باید به نحو احسن از آن بهره 

برد.
وی با اشاره به حدیثی از امام صادق)ع( که می فرمایند 
»اگر انسان با همه وجودش نعمتی که خداوند به او 
عنایت کرده را درک کند، شــکرگزار او خواهد بود«، 
عنوان کرد: شــکر نعمت یک وجه و شــناخت آن 
وجه دیگری اســت از این رو اگر بنیاد شهید و امور 
ایثارگران، به عنوان خانه و متولی اصلی برنامه های 
جامعه شاهد و ایثارگر نعمت بزرگ جامعه ایثارگری 
نخبه و سرآمد در حوزه های مختلف به ویژه در حوزه 
پزشکی و درمان را نشناسد و قدر این نعمت را نداند، 

بطور قطع آسیب خواهد دید.
معــاون رئیس جمهوری با بیان اینکــه امروز حوزه 
سلامت کشور در حالت بحرانی قرار دارد، عنوان کرد: 
تا به امروز نزدیک ۲۰۰ پزشــک و پرســتار عزیز ما 
در میدان مبارزه با کرونا به شــهادت رسیدند که به 
گواه خانواده و بازماندگان ایشان، این عزیزان با تأسی 
به ارزش های شــهدا و با آگاهی از اینکه در دفاع از 
سلامت مردم جان خودشان در معرض خطر حتمی 
است، در این مسیر قدم گذاشتند و به شهادت رسیدند، 
که تعدادی از این عزیزان خود از فرزندان شــهدا و 

جانبازان گرانقدر بودند.
اوحدی با بیان اینکه ایثار پزشکان و پرستاران مدافع 
ســلامت در مبارزه با کرونا دید مردم را نســبت به 
پزشک و جامعه پرستاری و درمانی تغییر داده، تصریح 
کرد: امروز برگزاری روز پزشک نسبت به سه یا چهار 
سال پیش کاملًا متفاوت اســت و پزشک از ارزش 
مضاعف، احترام ویژه و جایگاه مقدســی نزد عموم 
برخوردار اســت و مردم بیش از پیش قدر ایشان را 

می دانند.
رئیس بنیاد شــهید و امور ایثارگران با بیان اینکه نام 
پرســتار و پزشک احســاس آرامش به مردم منتقل 
می کند، عنوان کرد: اگر این پزشــک و پرستار فرزند 
یا همسر شهید یا جانباز باشد، احساس آرامش بیمار 
چندین برابر می شود، لذا حضور این عزیزان گنجینه 
اســت که اگر آن را درک کردیم و شکرگزار بودیم، 

حتماً در این راه موفق خواهیم بود.
اوحــدی فرآهم آوردن زمینه رشــد و شــکوفایی 
جامعه ایثارگری را جــزو آرزوهای حضرت امام)ره(، 
مقام معظم رهبری و مســئولین بنیاد خواند و افزود: 
یکی از وظایف بســیار سنگین مرکز دانش پژوهان و 
تشکل های شاهد و ایثارگر فراهم کردن زمینه تحقق 
آرمان امام)ره( و رهبری برای عزیزان جامعه ایثارگری 

است.
وی با اشــاره به وضعیت حوزه سلامت کشور تأکید 
کــرد: امروز به شــدت نیاز داریم کــه با هماهنگی 
معاونت بهداشت و درمان بنیاد، مرکز دانش پژوهان 
و تشکل های شــاهد و ایثارگر و معاونت فرهنگی و 
آموزشی بنیاد و با یک نگاه ویژه یک کارگروه جدی 
در بخش پزشــکی و سلامت تشکیل دهیم و منابع 
انسانی خود در این حوزه را تجمیع و از آن بهره برداری 

کنیم.
معاون بهداشت و درمان بنیاد شهید و امور ایثارگران 
نیز ضمن گرامیداشــت روز پزشــک و بزرگداشت 
ابوعلی ســینا و تقدیر از پزشکان که همیشه در دفاع 
از ســلامت مردم ایثار کرده اند، عنوان کرد: درست 
است که شــفا و علاج در دســت خداوند است، اما 
خداوند برای انجام این مهم در روی زمین پزشکان 
را انتخاب کرده اســت و پزشکان شفا را به بیماران 
و مردم هدیه می کنند.عبدالرضا عباسپور پزشکان و 
طبیبان را ارکان اصلی ســلامت خواند و اضافه کرد: 
پزشکان و پرســتاران عزیز ما با ایثار خود در دوران 
کرونا برای تأمین ســلامت ما از جان خود گذشتند 
و تاکنون نزدیک ۲۰۰ تن از عزیزان جامعه پزشکی 
و پرســتاری ما به درجه رفیع شهدای سلامت نائل 
آمدند.وی گفت: کسی پزشکان و پرستاران عزیز ما را 
مجبور نکرده در خط مقدم مبارزه با کرونا بایستند اما 
این عزیزان با انتخاب خود و با پیروی از خط و مشی 
شهدای دفاع مقدس که از خاک کشور دفاع کردند، از 

سلامت جامعه دفاع کرده و می کنند.
عباسپور با اشاره به شــهدای مدافع سلامت جامعه 
ایثارگری عنوان کرد: جامعــه ایثارگری ما در جمع 
مدافعان سلامت هم پیشتاز بوده و تعداد قابل توجهی 
از شــهدای سلامت از فرزندان شــهدا یا جانبازان و 
آزادگان بودند که در راه دفاع از سلامت مردم به درجه 

رفیع شهادت رسیدند.
معاون بهداشت و درمان بنیاد شهید با تأکید بر لزوم 
واکسیناسیون هر چه سریع تر جامعه ایثارگری، تصریح 
کرد: با توافق وزارت بهداشت و درمان واکسیناسیون 
تمام جانبــازان بالای ۲5 درصد، همســران معظم 
شهدا و همسران جانبازان بالای ۲5 درصد در نوبت 
واکسیناســیون قرار گرفته اند و به زودی همســران 
آزادگان و فرزندان شــهدا هم بــه این جمع اضافه 
خواهند شد.عباسپور با تأکید بر اینکه واکسیناسیون به 
تنهایی جلوی انتقال ویروس را نمی گیرد و همچنان 
باید پروتکل های بهداشتی شدیداً رعایت شود، اضافه 
کرد: همه تلاش ما این است که جامعه ایثارگری را تا 

حدودی از این بیماری مصون بداریم.

 کرونا جان ۶10 نفر دیگر
 را گرفت

 وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی اعلام 
کرد: طی ۲۴ ســاعت گذشته ۶۱۰ نفر در کشور بر 

ابتلا به کرونا جان باختند.
به گزارش ایرنا از وزارت بهداشت، از دیروز تا امروز 
یکم شــهریور ۱۴۰۰ و بر اساس معیارهای قطعی 
تشــخیصی، 3۸ هزار و ۶5۷ بیمــار جدید مبتلا به 
کووید۱9 در کشور شناسایی شد که 5 هزار و ۱۰۸ 

نفر از آنها بستری شدند.
مجموع بیماران کووید۱9 در کشــور به ۴ میلیون و 

۷۱5 هزار و ۷۷۱ نفر رسید.
متاســفانه طی ۲۴ ســاعت گذشــته، ۶۱۰ بیمار 
کووید۱9 جان خود را از دست دادند و مجموع جان 
باختگان این بیماری به ۱۰۲ هزار و ۶۴۸ نفر رسید.
همچنین تا کنون ســه میلیون 9۶۱ هزار و ۲۴ نفر 
از بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارســتانها ترخیص 

شده اند.
۷ هزار و ۶95 نفر از بیماران مبتلا به کووید۱9 نیز 
در بخش های مراقبت های ویژه بیمارستانها تحت 

مراقبت قرار دارند.
تــا کنون ۲۷ میلیون و 9۷۴ هــزار و 9۴9 آزمایش 

تشخیص کووید۱9 در کشور انجام شده است.
اکنون 359 شهر کشور در وضعیت قرمز، 59 شهر 
در وضعیت نارنجی، 3۰ شــهر در وضعیت زرد قرار 

دارند.
در شــبانه روز گذشته، 5۸9 هزار و 3۷۸ دُز واکسن 

کرونا در کشور تزریق شده است.
۱۶ میلیون و 9۸۶ هزار و ۸۸۲ نفر دُز اول واکســن 
کرونا و ۶ میلیون و ۱5۰ هزار و ۸۱۷ نفر نیز دُز دوم 
را تزریق کرده اند و مجموع واکســن های تزریق 
شــده در کشــور به ۲3 میلیون و ۱3۷ هزار و ۶99 

دُز رسید.
افراد واجد شــرایط برای تزریق واکســن حتما در 

سامانه salamat.gov.ir ثبت نام کنند.
روزیکشنبه با مرگ ۶۸۴ نفر طی ۲۴ ساعت رکورد 

تلفات روزانه شکست.

بیش از 400 آزمایشگاه 
کووید19 در کشور راه اندازی 

شده است
 رئیس انجمن دکتری علوم آزمایشگاهی و تشخیص 
پزشــکی ایران گفت: طی یکسال و نیم اخیر بیش از 
۴۰۰ آزمایشــگاه تشــخیص کووید ۱9 در کشور راه 

اندازی شد.
به گزارش ایرنا،  شهروز همتی روز دوشنبه در نخستین 
همایش مجازی و هجدهمین همایش کشوری ارتقا 
کیفی خدمات آزمایشگاهی تشخیص پزشکی ایران 
افزود: آزمایشگاهها نقش تعیین کننده ای در تشخیص 
کووید ۱9 دارند و در ارائه خدمات تشخیصی به عنوان 

ارکان نظام سلامت محسوب می شوند.
وی اظهار داشــت: راه اندازی بیش از ۴۰۰ آزمایشگاه 
برای تشخیص بیماری کرونا به منطور رفع نیاز کشور 
و تشخیص آنتی ژن کووید ۱9 کار بزرگی است و به 

شبکه بهداشت و درمان کمک می رساند.
همتــی تصریح کرد: با شــیوع همه گیــری کرونا، 
آزمایشگاه های پزشــکی با چالش های زیادی روبرو 
هستند و بسیاری از ارائه خدمات آنها تحت الشعاع قرار 

گرفته است.
وی، کمبود کیت های مصرفی و ضروری، عدم واقعی 
بودن تعرفه ها، وضع قوانین و مقررات غیرکارشناسی و 
غیره را از مواردی برشمرد که موجب نگرانی آزمایشگاه 

ها شده است.
همتی تاکید کرد: امیدواریم در بستر تعامل با آزمایشگاه 
ها، مشــکلات این مراکز بزودی رفع شود و ساختار 
آزمایشگاه ها در نظام سلامت توسط سیاست گذاران 

مورد توجه قرار گیرد.
رئیــس انجمن علوم آزمایشــگاهی اظهار داشــت: 
آزمایشگاه های کشور همراه با شیوع کرونا با همه توان 
و ظرفیت وارد میدان عمل شدند و با تولید کیت های 
»پی سی آر« و تشــخیص آنتی ژن بیماری کرونا و 
رفع نیاز کشور شایستگی و کارایی خود را در معرض 

دید قرار دادند.
به گفته همتی، همکاران زیــادی در واحدهای علوم 
آزمایشــگاهی بر اثر کرونا جان خود را از دست دادند 

و یاد آنها در دلها زنده است.
وی افزود: علی رغم وجود مشــکلات زیاد در شرایط 
همه گیری کرونا، برنامه ریزی مناسبی برای برگزاری 
هجدهمین کنگره علوم آزمایشــگاهی و تشخیص 

پزشکی ایران بصورت مجازی انجام شد.
شبکه آزمایشگاهی کشور نیاز به بازبینی مجدد دارد

رئیس هیات مدیره نطام پزشــکی تهران نیز در این 
همایش گفت:شبکه آزمایشگاهی کشور نیاز به بازبینی 

مجدد و تشخیص به هنگام و فوری دارد .
ســید موید علویان اظهار داشــت: آزمایشگاه مرجع 
ســلامت در ســال ۸۶ تاســیس شــد و تاکنون در 
راســتای سیاست های نظام ســلامت خوب حرکت 
کرده و توانسته  اختلافات صنفی را کم و استانداردها 
را درســت نهادینه کند.وی تصریح کرد: آزمایشــگاه 
هــا باید در اولویت ها کار قرار گیرد زیرا کشــورهای 
منطقه به امکانات، دانش و نیروی انسانی آزمایشگاه  
های ما و ســایر مراکز درمانی و بهداشتی غبطه می 
خورند و امیدواریم در دوره جدید وزارت بهداشــت با 
درک مشکلات حوزه های مختلف، این مراکز و سایر 
نهادهای مربوطه مورد توجه قرار گیرند و ما هم آماده 
کمک به ارتقای نظام سلامت هستیم.علویان تصریح 
کرد: کشور شرایط سختی را سپری می کند و هر روز 
بســیاری از هموطنان در کنار ما نیستند در حالیکه با 
مداخلــه زودهنگام برخی مرگ و میرهای کرونا قابل 
پیشگیری بود.به گفته وی، دسترسی مردم به خدمات 
آزمایشگاهی و بهبود کیفیت خدمات در دوران شیوع 
کرونا بیش از پیش نمایان شد  و در جهت ارتقای این 
مراکز باید با هم همفکری کنیم و هر کسی در جایگاه 

خود نظام آزمایشگاهی را پیش برد.

رئیس قوه قضائیه گفت: باید برای صیانت 
از اعتبار کادر درمان با کسانی که با احتکار 
یا فروش داروی تقلبی و اقدامات مشــابه 
نســبت به سلامت مردم خیانت می کنند، 

قاطعانه برخورد شود.
به گــزارش خبرگزاری مهر بــه نقل از 
مرکز رســانه قوه قضائیه، حجت الاسلام 
والمسلمین محسنی اژه ای در جلسه صبح 
امروز )دوشنبه اول شهریور ۱۴۰۰( شورای 
عالی قوه قضائیه با گرامیداشت هفته دولت 
و یاد و خاطره شهیدان رجایی و باهنر، ابراز 
امیدواری کرد که دولت ســیزدهم هرچه 
ســریع تر کار خود را آغاز کرده و توفیقات 

بالایی داشته باشد.
رئیس دســتگاه قضا خاطرنشان کرد: قوه 
قضائیه با همه توان دولت جدید را در رفع 
موانع تولید، از بین بردن بسترهای فساد و 
مبارزه جدی و سریع با اخلالگران در نظام 
اقتصادی و کسانی که علیه مردم عملیات 

روانی انجام می دهند، یاری خواهد داد.
محســنی اژه ای با اشــاره به شخصیت و 
جایگاه شــهید رجایی و مقایســه وی با 
کسانی که به دامان اسرائیل و آمریکا رفته 
و علیه کشــور اقدام می کنند، خاطر نشان 
کــرد: اگر نمی توان در زندگی و حکمرانی 
همچون حضرت علی )ع( زیست و عدالت 
خــواه بــود و از بیت المــال صیانت کرد، 
می توانیم از اسوه هایی که در عصر خودمان 

حضور داشته اند پیروی کنیم.
رئیــس قوه قضائیه گفت: شــهید رجایی 
یــک معلم و مجاهد انقلابــی بود که به 
خاطر اخلاص، ساده زیستی، تقوا، ولایت 
مداری و مردم داری جایگاه رفیعی در قلب 
مردم دارد و رئیس جمهوری در تراز نظام 
اسلامی بود که الگوی همه خادمان ملت 

است.
محســنی اژه ای ادامه داد: اگر می خواهیم 
از امام و مقام معظم رهبری و اســوه هایی 
چون شهید رجایی تبعیت کنیم باید نسبت 
به بیت المال حســاس باشیم تا بتوانیم در 
محضر خداوند متعال پاســخگو باشیم اما 
متأســفانه گاهی آنگونه که باید و شــاید 

نسبت به حفظ بیت المال عمل نمی کنیم.
محسنی اژه ای همچنین به روحیه مردمی 
شــهید رجایی اشــاره کرد و متذکر شد: 
اگرچه حفاظت از کســانی کــه به مردم 
خدمت می کنند امری لازم و حتی گاهی 
واجب است اما نباید این حفاظت بیش از 

حد ضرورت باشد.
وی تصریح کــرد: نباید به بهانه حفاظت، 
مزاحمتی برای مردم ایجاد کرده و از مردم 
جدا شویم، اما متأســفانه گاهی احساس 
می شــود که برای مردم دردســر و برای 

بیت المال هزینه ایجاد می شــود که باید 
نســبت به این مســئله ارزیابی مجددی 

داشت.
رئیس قوه قضائیه روز پزشک را نیز گرامی 
داشــت و از زحمــات و تلاش های کادر 
درمانی کشــور به ویژه در میدان جهاد و 
مبارزه با ویروس کرونا در یک سال و نیم 

اخیر تقدیر کرد
محســنی اژه ای در عین حــال گفت که 
تقدیر و تشکر لسانی از مدافعان سلامت 
کافی نیســت و همه دســتگاه ها به ویژه 
دســتگاه قضا باید تلاش کننــد تا کادر 
 درمان بدون مشــکل و دغدغه کار خود را 

انجام دهند.
رئیس قــوه قضائیه بر همین اســاس به 
همکاران قضائی تأکیــد کرد برای تقدیر 
و جبران زحمات پزشــکان و پرستاران و 
دیگر بخش های مرتبط با حوزه بهداشت 
و درمان پرونده هایی که له یا علیه آنها در 
دســتگاه قضائی وجود دارد را با اولویت و 
سرعت پیگیری کنند تا آنها با خیال آسوده 

به مردم خدمت کنند.
محسنی اژه ای همچنین خاطر نشان کرد 
که باید برای صیانت از اعتبار کادر درمان 
کشور با کســانی که با احتکار یا فروش 
داروی تقلبی و اقدامات مشــابه نســبت 
به ســلامت مردم خیانــت و کار خادمان 
اصلی این عرصه را بی نتیجه یا کم نتیجه 

می کنند، قاطعانه برخورد شود.
وی به دادستان کل کشور به عنوان مدعی 
العموم و ســازمان بازرسی مأموریت داد با 
کسانی که در این شرایط سخت نسبت به 
سلامت مردم در هر حوزه ای از پیشگیری 
تا درمــان خیانت می کنند، بــا جدیت و 
حساســیت برخورد کنند و اجــازه ندهند 

زحمات مدافعان سلامت زیرسوال برود.

رئیس قوه قضائیــه در بخش دیگری از 
ســخنانش از دادســتان تهران به دلیل 
سرکشی های دوره ای به تحت نظرگاه ها 
و زندان ها و از اقدامــات وی برای آزادی 
مشــروط و ارفاقات قانونی به کسانی که 
حضورشــان در زندان ضرورتی نداشــته 
است، تقدیر و بر تداوم روند آزادی این افراد 

تأکید کرد.
حجت الاســلام والمســلمین محســنی 
اژه ای بر تداوم نظارت بر تحت نظرگاه ها 
و زندان ها تأکید کرد و متذکر شــد تحت 
نظرگاه ها و بازداشتگاه های کلانتری ها و 
اداره آگاهی باید بیشتر مورد بازرسی قرار 
گیرند تا مشکلات و مسائل این مجموعه ها 

برطرف شود.
رئیس قوه قضائیه از افزایش نظارت دیوان 
عالی و دادســتانی کل کشور نیز قدردانی 
کرد و گفت که رصــد و نظارت دقیق تر، 
کیفی تر و سیستمی بر کارها، تأثیر واقعی 
بر افزایــش کارآمدی نظام قضائی خواهد 
داشــت و طی روزهای اخیر برخی اثرات 
افزایش نظارت در برخی حوزه ها در حال 

اشکار شدن است.
رئیــس قوه قضائیه با تقدیر از تلاش های 
دلســوزانه همه همکاران دستگاه قضا در 
بخش های مختلف، ابراز امیدواری کرد قوه 
قضائیه با تلاش همگانی همه همکاران 
این مجموعه، گامی در جهت ارائه بهتر و 
ســریع تر خدمات قضائی به مردم و انجام 
وظایــف قانونی و تکالیفی کــه ولی امر 
مسلمین بر عهده این مجموعه قرار داده 
بردارد و در انجام مأموریت هایش رو سفید 
باشد.محسنی اژه ای افزود: خدمت به مردم 
را باید مغتنم شــمرد و به این نعمت الهی 
باور داشــت و بدانیم که خدمت کردن به 
خلق خدا و خســته نشدن در این مسیر با 

همه ســختی ها و گرفتاری هایی که دارد، 
نزد خدا مأجور است.

رئیس دســتگاه قضــا در ادامــه به بیان 
توصیه هایی به همکاران قضائی پرداخت و 
گفت: در پرونده هایی که مردم دچار ضرر و 
زیان مالی می شوند و بر اثر کلاهبرداری یا 
سرقت، مال خود را از دست می دهند، برای 

دو مسأله به عدلیه مراجعه می کنند.
محسنی اژه ای افزود: مردم، هم می خواهند 
که افراد کلاهبردار و سارق و مجرم تحت 
تعقیب قرار گرفته و مجازات شوند، و هم 
هرچه ســریع تر به اموال خود برسند که 

مسأله دوم باید در اولویت کار ما باشد.
وی بر همین اساس به همکاران دستگاه 
قضا به ویژه در دادگســتری ها و دادسرای 
انتظامــی قضات متذکر شــد که بر روند 
رسیدگی به شکایات مال باختگان نظارت 
کنند تا با اهتمام همکاران دســتگاه قضا 
مردم هرچه ســریع تر به اموال و پول های 

از دست رفته خود برسند.
رئیس قوه قضائیه همچنین تأکید کرد باید 
سازوکاری برای شناسایی و ردیابی اموال 
ایجاد شود تا اگر فساد یا اختلاسی صورت 
گرفته و قرار اســت اموال به یغما رفته به 
بیت المال و دســتگاه های حقوقی یا حتی 
افراد حقیقی برگردد، هرچه سریع تر این کار 

صورت گیرد.
محســنی اژه ای افزود: متأسفانه در حال 
حاضر با خلاء یک بانک اطلاعاتی جامع 
برای استعلامات مواجه هستیم اما با همین 
امکانات موجود باید به گونه ای تدبیر کنیم 
که با شناسایی فوری اموال، مالباختگان را 

یاری دهیم تا زودتر به حق خود برسند.
وی همچنیــن خطاب به دادســتان ها و 
رؤســای کل دادگســتری ها تأکید کرد: 
چنانچه ضعفی در استفاده از اطلاعات در 

اســتعلامات و اطلاعات مراکز استعلامی 
همچون بانک مرکزی و بانک ها و سازمان 
ثبت وجود دارد موضوع را فوراً گزارش کنند 
تا با رفع و رجوع مشکلات، روند پاسخ به 

استعلامات سرعت یابد.
رئیس قوه قضائیه یکی از مشــکلات که 
موجب اطاله دادرسی و افزایش هزینه های 
آن می شود، کارشناســی ها عنوان کرد و 
گفت: قاضی ما که به درخواســت طرفین 
دعوا یا به تشخیص خود دستور کارشناسی 
می دهد اول باید ضرورت آن را احصا کند.

محسنی اژه ای افزود: اگر نیاز به کارشناسی 
بود باید دستور سریع، صریح و شفاف داده 
شود و موارد کارشناسی به دقت تبیین شود 
و بــرای آن مدت نیز تعییــن گردد تا کار 
با تأخیر مواجه نشــود و اینگونه نباشد که 
قاضی کار را به کارشناس واگذار و رها کند.
وی ادامــه داد: اگــر لازم بــه انجــام 
کارشناسی های دوم و سوم بود و اختلاف 
فاحشی بین کارشناســی ها وجود داشت، 
قاضی باید از کارشناسان توضیح بخواهد 
و اگــر از لحاظ محتوا و زمــان و نظرات 
ارائه شــده موضوعی غیرمتعــارف بود، 
باید به اطلاع مســئولان ذیربط و کانون 

کارشناسان گزارش شود.
رئیس دستگاه قضا این نکته را نیز متذکر 
شد که کارشناسی ها نباید به چند کارشناس 
محدود شود و باید بین کارشناسان توزیع 
شود تا هم کیفیت کار بالا رود و هم زمان 
کارشناسی سرعت پیدا کند و هم رانت به 

وجود نیاید.
وی از کارشناســان نیز خواســت که در 
انجام کارشناسی ها انصاف و امانت داری را 
رعایت کنند و خصوصاً نسبت به کسانی 
که توانایی مالی ندارند توجه بیشتری داشته 

باشند.
رئیس قوه قضائیه در ادامه به مرکز حفاظت 
و اطلاعات قوه قضائیه دســتور داد اگر در 
مسیر فرایند دادرســی و کارشناسی ها به 
مورد خلافی برخورد کرد، هم با آن برخورد 
کنــد و هم با همکاری مرکز رســانه قوه 
قضائیه با رعایت ضوابط قانونی و جهات 
شــرعی مسأله را برای مردم تبیین کند تا 
آحاد ملت آگاه شده و از یک ماجرا چند بار 

گزیده نشوند.
رئیس دســتگاه قضا به مرکز رسانه قوه 
قضائیه هم تاکید کرد: مسائل اختلافی در 
کارشناسی ها که باعث اطاله روند دادرسی 
و تحمیل هزینه به مردم و سرگردانی آنها 
می شود را مورد نقد کارشناسی قرار دهند تا 
با اصلاح رویه ها از تکرار این نوع مسائل 

جلوگیری شود.

اژه ای در شورای عالی قضایی مطرح کرد:

برخورد قاطعانه قوه قضائیه با خائنین به سلامت مردم

اخبار

استاندار تهران از تحت پوشش قرار گرفتن تست کرونا توسط 
سازمان های بیمه گر خبر داد.

به گزارش ایسنا، انوشیروان محسنی بندپی در جلسه ستاد 
مقابله با کرونا استان تهران ضمن تبریک روز پزشک گفت: 
پزشــکان در شرایط سختی بیش از 55۰ روز است که تمام 
ظرفیت و توان خود را بکار گرفتند تا سلامتی و آرامش را به 

مردم بازگردانند که باید از همه آنها قدردانی کنیم.
وی با گرامیداشــت یاد و خاطره تمام شهدای انقلاب، دفاع 
مقدس، مدافعین ســلامت، مدافعین حرم و شهیدان دولت 
رجایی و باهنر گفت: ســازمان جهانی بهداشت توصیه ای 
دارد که بحث سلامت بحث یک وزارتخانه و دستگاه نیست 
و مربوط به همه ارکان حاکمیت اســت که تمام ارکان باید 

برای ارتقاء و حفظ سلامت همکاری داشته باشند.وی ادامه 
داد: نیروی انتظامی از بدو شــیوع ایــن بیماری تا به امروز 
همــه ظرفیت خود را بکار گرفته و شــبانه روزی نســبت 
به کنترل ترددها اقدام کرده اســت. از ســوی دیگر باید از 
همکاری اصناف که همیشه خود پیشقدم شده اند، قدردانی 
کنیم.وی تاکید کرد: آمار و ارقام نشــان داد بعد از 9 هفته، 
تعداد بیماران سرپایی به لطف خداوند و رعایت پروتکل ها با 
کاهش مواجه شده است. تست های PCR تحت پوشش 
بیمه قرار گرفته که نگرانی ها برای بار مالی ناشی از این کار 
از دوش دانشگاه های علوم پزشکی برداشته خواهد شد، چرا 
که فردی که برای نداشتن منابع مالی، از انجام تست سر باز 
می زد بسیار خطرناک بود. لذا امروز باید افراد را ترغیب کنیم 

که هر کس علائم دارد تســت بدهد تا بدین ترتیب نسبت 
به شناســایی به موقع افراد اقدام شود.وی با تاکید بر اینکه 
سوش جدید لاندا قدرت و بیماری زایی و سرایت بیشتری 
دارد، افزود: از فرمانداران درخواســت می کنم ستاد مقابله با 
کرونای شهرســتان ها را با ساختار صحیح شکل بدهند تا 
نسبت به مهار بیماری و کاهش سرایت اقدام کنیم. از سوی 
دیگر باید نسبت به شناسایی سوله های نزدیک به بیمارستان 
ها همانند آنچه در بهارستان و اسلامشهر شکل گرفته است 
اقدام شود. آماده بودن و تمهید موثر ما را از نگرانی و دلهره 
در می آورد. قطعا حفظ سلامتی آحاد جامعه از اهمیت ویژه 
ای برخوردار است. امیدواریم پیک بعدی وجود نداشته باشد 

اما اگر هم آمد باید آمادگی لازم را داشته باشیم.

تست کرونا تحت پوشش بیمه ها قرار گرفت
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.
علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.

رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.
ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.

وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

اخبارانرژی

انسداد 8۶ حلقه چاه آب 
غیرمجاز در تهران

معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای 
تهران از انسداد ۸۶ حلقه چاه غیرمجاز و جلوگیری 
از تخلیه ســالانه بیش از دو میلیون و ۱۷ هزار متر 
مکعب آب از سفره های زیرزمینی، طی مرداد سال 

جاری در استان تهران خبر داد.
به گزارش ایســنا، در مرداد سال جاری در راستای 
قانون احیا و تعادل بخشی آب های زیرزمینی، تعداد 
۸۶ حلقه چاه غیرمجاز در مجموع به عمق دو هزار 
و  ۱3 متر و میزان آبدهی ۶۸.5  لیتر بر ثانیه، توسط 
امورهای منابع آب تهران، شــهریار، شهرری، رباط 
کریم، فیروزکوه، دماوند، اسلامشهر و ورامین مسدود 
شــد. با انســداد این تعداد چاه ها از تخلیه حدود دو 
میلیون و ۱۷ هزار متر مکعب آب در سال در محدوده 
عملکرد این امورها جلوگیری خواهد شد، بیشترین 
تعداد چاه های مسدود شده به ترتیب توسط امورهای 

منابع آب تهران، دماوند و شهر ری انجام شد.
احمدعلی قربانیــان- معاون حفاظت و بهره برداری 
شرکت آب منطقه ای تهران در این رابطه گفت: در 
مرداد ماه سال جاری، با تلاش اکیپ های گشت و 
بازرســی امورهای منابع آب شهر ری و شهریار سه 
دســتگاه تجهیزات حفاری غیرمجاز شامل بالابر 
برقی، پمپ کف کش توقیف و یک دستگاه تراکتور 
توســط امورهای منابع آب تهــران، ورامین و رباط 
کریــم توقیف و منصوبات غیرمجــاز از یک حلقه 
چاه مجاز در ورامین خارج شد، همچنین به منظور 
مدیریت و کنترل میزان بهره بــرداری از چاه های 
دارای پروانه بهره برداری، تعداد ۴5 دســتگاه کنتور 
هوشــمند نیز روی چاه های مجاز توسط امور منابع 
آب تهران، نصب و 5۸ حلقه چاه غیرمجاز نیز توسط 

امور منابع آب دماوند و تهران شناسایی شد.
وی با اشاره به اینکه منابع آب های زیرزمینی از منابع 
استراتژیک و مهم کشور محسوب می شود و بر این 
اساس کلیه امورهای منابع آب، باید با هوشیاری و 
اهتمام جدی به حفظ و حراست از این منابع بپردازند، 
گفت: برداشــت بی رویه از منابع آب های زیرزمینی 
استان باعث افت شدید سطح آب های زیرزمینی شده 
است، لذا وزارت نیرو برای جلوگیری از تشدید بحران 
در دشت های ممنوعه، طرح ها و پروژه های مهمی 
را در دستورکار دارد که طرح احیا و تعادل بخشی از 
منابع آب های زیرزمینی از مهمترین آن هاست و این 
طرح قرار است با کمک کشاورزان، برداشت و تغذیه 

آب های زیرزمینی را به تعادل برساند.
قربانیان ضمن هشــدار به سودجویانی که اقدام به 
حفر غیرمجاز چاه ها و برداشت آب از آن را می کنند، 
خاطرنشان کرد: اکیپ های گشت و بازرسی تمامی 
امورهای منابع آب استان تهران، در راستای عمل به 
رســالت بزرگ خود یعنی حفاظت از منابع آب های 
سطحی و زیرزمینی، همواره در حال گشت و بازرسی 
در منطقه هستند و به محض شناسایی چاه حفاری 
شــده غیرمجاز، با کمک دستگاه قضایی نسبت به 

انسداد آنها اقدام فوری خواهند کرد.

تجارت نفت ویتول و ترافیگورا 
در مکزیک ممنوع شد

وزیر انرژی مکزیک معاملات نفتی جدید با گروه 
ویتول و گروه ترافیگورا را به دلیل ارتکاب فساد از 
سوی این دو شرکت بازرگانی، برای شرکت دولتی 

پمکس ممنوع کرد.
به گزارش ایسنا، روسیو ناهله، وزیر انرژی مکزیک 
گفت: معاملات نفتی جدید با دو شــرکت ویتول و 
ترافیگورا دستکم تا پایان سال ۲۰۲۴ تا زمانی که 
دولت به بازبینی رفتار سایر شرکتهای بازرگانی کالا 

می پردازد، ممنوع خواهد بود.
ناهله در یک مصاحبه با بلومبرگ نیوز گفت: پمکس 
به ویتــول و ترافیگورا که بزرگترین شــرکتهای 
بازرگانی کالا جهان هســتند دستکم تا پایان دوره 
ریاست جمهوری شش ســاله اندرس مانوئل لوپز 
اوبرادور کار جدیدی نخواهد داد. دولت مکزیک در 
حال بازبینی رفتار شرکتهای بازرگانی دیگر است و 
همکاری با هر شرکتی که مرتکب خلاف شده باشد 

را متوقف خواهد کرد.
در ســالهای اخیر قدرتمندترین بازرگانان کالای 
جهان با تحقیقات در خصوص رشــوه و فساد در 
سراسر جهان روبرو شده اند که دامنه آن از آمریکا 
و سوئیس به برزیل و مکزیک گسترده شده است. 
لوپز اوبــرادور با این وعده که غــول نفتی دولتی 
پمکس را به شکوه ســابقش باز خواهد گرداند و 
نفوذ اپراتورهای انرژی خصوصی را که وی اغلب 
آنها را فاســد قلمداد می کند کاهش می دهد، به 

قدرت رسید.
ناهله 5۷ ساله که متحد قدیمی لوپز اوبرادور است، 
گفت: کســانی که در فساد دســت دارند نباید در 
مکزیک باشــند. ما در تلاش برای به جا گذاشتن 

کشوری با شیوه های خوب هستیم.
ســخنگوی ترافیگورا اعلام کرد این شرکت هیچ 
دلیلی برای متوقف شــدن کسب و کار جدید نمی 
بیند و سیاستهای پایبندی و رویه های فعالیتش به 
طور کامل بازبینی شده و طبق بررسی یک مشاور 
مستقل، بالاترین استاندارد الزامی از نظر قانون در 
همه حوزه های قضایی را داشــته است. ترافیگورا 

قویا هر گونه اتهام یا ادعای فساد را رد می کند.
نماینــده ویتــول در این باره اظهارنظــر نکرد اما 
ویتول در گذشته اعلام کرده بود متعهد به قانون و 
سیاستهای ضد رشوه و ضد فساد، رویه ها و کنترلها 

در همه فعالیتهای تجاری خود است.
واحد بازرگانی پمکس )PMI( در دسامبر پس از 
این که ویتول موافقت کرد ۱۶۰ میلیون دلار برای 
فیصله دادن به اتهامات مربوط به پرداخت رشوه در 
برزیل، مکزیک و اکوادور بپردازد، تجارت جدید با 

این شرکت بازرگانی را متوقف کرد.

تعمیرات اساسی مرکز 
اندازه گیری خانگیران پایان 

یافت
شرکت بهره برداری نفت و گاز شرق از پایان موفق 
و بدون حادثه تعمیرات اساســی مرکز اندازه گیری 

)CMF( خانگیران خبر داد.
به گزارش شــرکت نفت مناطق مرکــزی ایران، 
فرشید خیبری، مدیرعامل شرکت بهره برداری نفت 
و گاز شــرق ضمن بیان اهمیت و تشریح اقدام ها 
در تعمیرات اساســی مرکز اندازه گیری خانگیران 
گفت: با توجه به اهمیت تعمیرات اساســی مرکز 
اندازه گیــری خانگیران و اینکه انجام این تعمیرات 
مســتلزم قطع کامل جریان گاز است، از چند ماه 
پیش با هماهنگی شرکت های پالایش گاز شهید 
هاشمی نژاد، برنامه ریزی تلفیقی، نظارت بر تولید، 
نفت مناطق مرکزی ایــران، عملیات انتقال گاز و 
شــرکت ملی گاز ایــران در کمترین زمان ممکن 

برنامه ریزی شد.
وی افــزود: این تعمیرات از ســاعات آغازین روز 
۲۶ مردادماه امســال آغاز و طبق برنامه در روز 3۰ 
مردادماه با انجام بیش از ۴۰۰ مورد درخواست کار 
تعمیراتی شامل اضطراری، اصلاحی، پیشگیرانه و 
صرف 3 هزار و ۴۰۰ نفر ســاعت با موفقیت پایان 

یافت.
مدیرعامل شــرکت بهره برداری نفت و گاز شرق، 
تعویــض و نصب مخزن جدید مایعــات گازی را 
مهم ترین بخش تعمیرات امســال دانست و بیان 
کرد: جداسازی و خارج کردن مخزن قدیمی مایعات 
گازی پس از 3۸ ســال و سرویس و جابه جایی و 
نصب و اتصال مخزن جدید، مهم ترین بخش کار 
در تعمیرات امسال بود که با برنامه ریزی درست و 

تلاش شبانه روزی همکاران انجام شد.
خیبری با اشــاره به اهمیــت برنامه ریزی دقیق و 
اجرای به موقــع همه فعالیت ها افــزود: تعمیرات 
اساســی مرکز اندازه گیری، فعالیتی است که حد 
اعلای کار گروهی در منطقه را به نمایش می گذارد 
و همه فعالیت ها با برنامه ریزی پیشین و هماهنگی 
کامل واحدهای تعمیراتی، نظارتی و پشتیبانی انجام 

می شود.
وی با تأکید بــر لزوم رعایت کامل نکات ایمنی و 
بهداشــتی گفت: در مدت تعمیرات اساســی همه 
اقدام ها با هماهنگی و نظارت کامل واحد اچ اس ئی 
انجام و شــاخص های ایمنی و بهداشــتی برای 
جلوگیری از بروز حادثه و نیز شــیوع بیماری کرونا 

رعایت شده است.

اوکراین از طرح گازی نورد 
استریم2- آسیبی نمی بیند

صدراعظم آلمان بــه اوکراین ضمانت داد که خط 
لوله انتقال گاز نورد اســتریم-۲ مشکلی برای این 

کشور ایجاد نمی کند.
به گزارش خبرگزاری رویترز از کی یف، آنگلا مرکل 
روز یکشنبه )3۱ مردادماه( تضمین داد اوکراین از 
ساخت خط لوله گازی نورد استریم ۲ روسیه آسیبی 
نخواهد دید، این در حالی است که اوکراین معتقد 
است مذاکرات درباره آینده این کشور به عنوان محل 

ترانزیت این خط لوله مبهم بوده است.
مرکل در آخرین سفر خود به کی یف گفت: روسیه 
نباید از گاز به عنوان ســلاحی ژئوپلیتیکی استفاده 
کنــد و در صورت لزوم آلمان می تواند تحریم های 

جدیدی علیه مسکو وضع کند.
زلنســکی،  وولودیمیــر  بــا  گفت وگــو  در  وی 
رئیس جمهــوری اوکراین گفت: مهم اســت که 

اوکراین همچنان کشور ترانزیت گاز باشد.
مرکل ضمن تأکید بر لزوم تمدید قرارداد ترانزیت 
کنونی اوکراین و روسیه پس از سال ۲۰۲۴، افزود: 
آلمان از انتقال تدریجی اوکراین به ســمت انرژی 

تجدیدپذیر حمایت می کند.
این در حالی است که دولت اوکراین خط لوله نورد 

استریم-۲ را تهدیدی برای امنیت اروپا می داند.
زلنســکی در نشست خبری مشــترک با مرکل 
گفت: به نظر من نورد اســتریم۲ یک سلاح است، 
بی توجهی به این مسئله، نه تنها برای اوکراین، بلکه 

برای کل اروپا اشتباه است.
به گزارش شانا، ولادیمیر پوتین، رئیس جمهوری 
روســیه روز جمعه )۲9 مردادماه( پــس از دیدار با 
آنگلا مرکل در کرملین گفته بود: روسیه قصد دارد 
به تعهدهای خــود در زمینه ترانزیت گاز از طریق 

اوکراین به طور کامل عمل کند.
وی تصریح کرده بود: مســکو آماده ارسال گاز از 
طریق اوکراین - حتی پس از سال ۲۰۲۴ – است، 
اما روســیه باید ابتدا مقدار تقاضا برای این سوخت 

فسیلی را بداند.
بازار گاز اروپا مشــتاقانه منتظر دریافت گاز روسیه 
از طریق نورد اســتریم ۲ اســت، زیرا قیمت گاز 
اروپا به دلیل کمبود عرضه گاز طبیعی مایع شــده 

)ال ان جی( به بالاترین حد خود رسیده است.

خاموشی ها همچنان ادامه دارد
سخنگوی صنعت برق گفت: در حال حاضر میزان 
نیاز مصرف کشور از میزان تولید نیروگاه های کشور 
بیشتر شده اســت، لذا همچنان نیازمند همکاری 
مشترکان در بخش های صنایع و کشاورزی هستیم.

به گزارش ایسنا، مصطفی رجبی مشهدی در صفحه 
اینســتاگرام خود نوشت: تا اطلاع ثانوی همچنان 
جــداول خاموشــی احتمالی جهــت برنامه ریزی 
مشترکان صادر و به اطلاع هموطنان می رسد که 

امورشان را تنظیم کنند.
وی تاکید کرد: با روند پیش رو از نیمه دوم شهریور 
ماه شرایط تاحدودی پایدارتر شده و از محدودیت ها 
 در بخــش صنعــت و ســایر بخش ها کاســته 

خواهد شد.

دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت 
پالایش نفت  گفت: از نیمه دوم سال 9۷، 
کشــور به لحاظ واردات بنزین و گازوییل 
بی نیاز شــده و این رویه ادامه داشــته و 
مشــکلی به لحاظ تامین سوخت کشور 

نداریم.
به گــزارش ایرنا، »ناصر عاشــوری«  در 
نشســت خبری با بیــان اینکه مجموعه 
شــرکت های پالایشــی وظیفــه تولید 
فراورده هــای نفتی را بر عهــده دارند تا 
هم نیاز داخل کشــور را تامیــن کرده و 
هم فرآورده هــای ویژه را بــرای صنایع 
پایین دستی تامین کرده و بخشی را صادر 
کنند، گفت: جایگاه شرکت های پالایشی 
بی ارتباط با امنیــت اقتصادی و اجتماعی 

نیست.
وی با اشاره به اینکه شرکت های پالایشی 
در تامیــن درآمدهــای ارزی دولت نقش 
مهمی دارند و در موضوع درآمدهای ریالی 
نیز با پرداخت به موقع و شــفاف مالیات، 
بدهی در این زمینــه ندارند، افزود: اکنون 
شرکت های پالایشی به صورت 3 شیفت 

کار می کنند.
عاشوری تاکید کرد: از نیمه دوم سال 9۷، 
کشــور به لحاظ واردات بنزین و گازوییل 
بی نیاز شــده و این رویه ادامه داشــته و 
مشــکلی به لحاظ تامین سوخت کشور 

نداریم.
وی با بیان اینکه پیشــنهاداتی به دولت 
سیزدهم داریم تا سازو کارهایی پیش بینی 
کنند و مصرف مدیریت شــود تا نیازمند 
واردات نشــویم، افــزود: از جملــه اینکه 
تولیدات خودروهای داخلی را به ســمت 
کم مصرف ببرند، ســوخت سی ان جی را 
تقویت کنند و در زمینه بهینه سازی مصرف 
نیز اقداماتی انجام شود تا می تواند مسابقه 
بین تولید و مصرف ســوخت در کشور را 

پایان دهند.
به گفته دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی 
صنعــت پالایش نفــت اکنــون بالای 
۱۰۰میلیون لیتر بنزین تولید می شــود اما 

به دلیل عــدم اصلاح الگــوی مصرف، 
9۰ میلیون لیتر آن در داخل کشــور مورد 

استفاده قرار می گیرد.
وی با تاکید بــر اینکه حتی اگر تحریم ها 
ادامه داشته باشد، با تکیه بر توان داخلی، 
لطمه ای به ظرفیت تولید فرآروده های نفتی 
در کشور وارد نمی شود، گفت: با این حال 
اگر برنامه ریزی نکنیم برای سال های آینده 

دوباره وارد کننده بنزین می شویم.
عاشــوری در پاســخ به برخــی افراد که 
معتقدند باید برای توازن در تولید و مصرف، 
پالایشگاه های بیشتری احداث شود، افزود: 
اگر دنبال پالایشگاه سازی برویم و تحریم 
نباشد و منابع مالی به صورت کامل تامین 
شــود باز هم به ۶ ســال زمان نیاز است 
بنابراین باید مصرف را کنترل کنیم تا در 

تولید بنزین خودکفا بمانیم.
وی در مورد فاز ۴ پالایشگاه ستاره خلیج 
فارس نیز گفت: فاز ۴ در واقع یک فرآیند 
اصلاحی روی سیســتم است که توانسته 
ظرفیت اسمی را از 3۶۰ هزار بشکه تا ۴۴۰ 

هزار بشکه در روز افزایش دهد.

کارفرمایی  انجمــن صنفــی  دبیــرکل 
صنعت پالایش نفت از ساخت یک واحد 
پالایشگاهی جدید در کنار پالایشگاه ستاره 
خلیج فارس به ظرفیت ۱۲۰ هزار بشــکه  
در روز خبر داد و افزود: این پالایشگاه شبیه 
یکی از فازهای پالایشــگاه ستاره است و 

اکنون در مرحله  طراحی قرار دارد.
وی با تاکید بر اینکه شرکت های پالایشی 
نقشــی در صــادرات بنزیــن و گازوییل 
ندارنــد، ادامه داد: ما خــوراک را از وزارت 
نفت دریافت می کنیــم و بعد از پالایش، 
فرآورده هــای اصلــی را بــه وزارت نفت 
تحویل می دهیم و توزیع داخلی و صادرات 

آن به عهده وزارت نفت است.  
عاشــوری در خصوص فراورده های ویژه 
نیز گفت: این فرآورده ها برای شرکت های 
داخلی به عنوان خــوراک و هم صادرات 
از طریــق بورس توســط شــرکت های 
پالایشی عرضه می شود و هر ۱5 روز یکبار 

قیمت گذاری می کنیم.
وی همچنین افزود: اکنون شرایط فراهم 
است تا صادرات فرآورده های اصلی نیز به 

صورت مستقیم انجام شود اما از آنجا که 
اولویت اصلی تامین سوخت کشور است، 
یکپارچگی اهمیت بیشتری دارد و بنابراین 
بحث اینکه دولــت بخواهد اختیار فروش 

مستقیم را بدهد ضروری  نیست.
عاشوری در پاســخ به ایرنا افزود: اکنون 
پالایشگاه های کشور با تمام ظرفیت خود 
کار می کنند و امکان افزایش تولید بیش از 

ظرفیت فعلی وجود ندارد.
وی ادامه داد: اگرچــه برنامه های زیادی 
بــرای افزایش تولید پالایشــگاه ها وجود 
دارد امــا اگر بخواهیم این برنامه ها را اجرا 
کنیم نیازمند منابع مالی بالایی اســت که 

در شرایط تحریم امکان تامین آن نیست.
به گفته دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی 
صنعت پالایش نفت دولت بنابراین نباید 
این انتظار وجود داشته باشد که با افزایش 
مصرف، تولید فرآورده نیز افزایش پیدا کند 
بلکه باید به سمت مدیریت مصرف برویم.

وی یکی از مشکلات شرکت های پالایشی 
را بحث قیمت خوراک دانست و افزود: هر 
3 ماه باید صورت های مالی را ارائه دهیم و 

امسال مشکلی که داشتیم به موقع قیمت 
خوراک اعلام نشد.  

عاشوری با بیان اینکه خوراک پالایشگاه ها 
توســط شــرکت ملی نفت ایران تامین 
می شــود، گفت: بخش عمده ای تولیدات 
بــه  مربــوط  پالایشــی  شــرکت های 
فرآورده های اصلی اســت کــه به دولت 
تحویل می شــود و طبق قانــون قیمت 
خوراک و ۶ فراورده اصلی به عهده وزارت 

نفت است.
وی بــا انتقاد از اینکه در این فرایند تعیین 
نــرخ خوراک پیچیــده اســت، ادامه داد: 

درخواست کردیم این فرآیند ساده تر شود.
کارفرمایی  انجمــن صنفــی  دبیــرکل 
صنعــت پالایش نفــت دلیــل تاخیر در 
اعلام صورت های مالی ســال 99 توسط 
شرکت های پالایشــی را تاخیر در اعلام 
قیمت خوراک و فرآورده دانســت و گفت: 
قیمت خوراک 3 ماهه چهارم ســال 99، 
اواخر تیرماه به شرکت های پالایشی ابلاغ 
شد و همچنان قیمت خوراک 3 ماهه اول 

سال جاری را دریافت نکرده ایم.
وی یکی از علل کاهش توزیع بنزین سوپر 
در جایگاه های سوخت را افزایش کیفیت 
بنزین کشــور در سال های اخیر دانست و 
ادامه داد: مردم احســاس می کنند همین 
بنزین جایگزین بنزین سوپر شده و اختلاف 
قیمت نیز باعث شده تا کمتر مصرف کنند.
عاشوری با بیان اینکه 9۰ درصد استان ها از 
کیفیت بنزین یورو ۴ و 5 بهره مند هستند، 
افزود: ما بر اساس برنامه پالایش و پخش 
فــراورده را تولید می کنیــم و اکنون  این 
قابلیــت وجود دارد که تولید بنزین تا ۱۱۲ 

میلیون لیتر در روز افزایش پیدا کند.
عاشــوری با اشاره به اینکه از سال ها قبل 
احداث چنــد پالایشــگاه جدید تصویب 
شــده و خــوراک را تخصیــص داده اند، 
گفت: بــه دلایل مختلف هیــچ کدام از 
این پالایشــگاه ها که قرار اســت توسط 
 بخش خصوصی احداث شــود به نتیجه

 نرسیده اند.

دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پالایش نفت اعلام کرد:

تداوم خودکفایی ایران در تامین بنزین و گازوییل

اخبار

شــرکت نفت خزر، اولویت پیشــگیرانه را ســرلوحه 
فعالیت های واحد اچ اس ئی خود قرار داده اســت و به 
این منظور، بازرسی های ایمنی و ممیزی ها و آموزش 

اچ اس ئی کارکنان به طور مستمر دنبال می شود.
به گزارش شــرکت نفت خزر، مسعود قاسمی، رئیس 
بهداشت، ایمنی و محیط زیست این شرکت گفت: نفت 
خزر در تهیه و تدویــن الزام های اچ اس ئی در صنعت 
نفت پیشــگام بوده و زمینه های لازم برای اجرای این 
دسته از الزام ها ایجاد شده است. نظام مدیریت یکپارچه 
اچ اس ئی شــرکت نفت خزر با ایجاد بســتر فرهنگی 
خلاق و نگرشــی نو و نظام مند به تبیین تأثیر متقابل 

عوامل بهداشت، ایمنی و محیط زیست پرداخته و از این 
طریق نواقص، مخاطره های بالقوه، حوادث و مشکلات 
را به طور نظام مند ارزیابی کرده است و روش های مبتنی 

بر پیشگیری را ارائه می کند.
قاسمی با اشــاره به اینکه اولویت پیشگیرانه سرلوحه 
فعالیت های این واحد اســت، اظهار کرد: ما همیشــه 
به دنبال آن هستیم تا موارد ناایمن را قبل از وقوع حادثه 
شناســایی کنیم، از این رو برای فراهم کردن شرایط 
ایمن، بازرســی های ایمنی و تجهیزات آتش نشانی و 
ممیزی ها و آموزش اچ اس ئی کارکنان را در دستور کار 

قرار داده ایم.

وی پایش و غربالگری همــه کارکنان برای اعزام به 
ســکوی ایران امیرکبیر و شناورهای کاسپین از سوی 
بهــداری منطقه عملیاتی و نظــارت واحد اچ اس ئی و 
انجام آزمون ســریع تشــخیص بیماری کووید-۱9 
)RAPID TEST(، بازدیــد از چــاه اکتشــافی 
گرگان 3 و گرگان 3A و تهیــه گزارش و ارائه موارد 
نبود انطباق، همچنین بررسی تفاهم نامه همکاری در 
شــرایط اضطرار شرکت های واقع در پس کرانه شرقی 
دریای خزر برای تمدید تفاهم نامه و ارائه پیشنهادهای 
لازم را از مهم ترین اقدام های واحد اچ اس ئی در منطقه 

عملیاتی خزر اعلام کرد.

اولویت پیشگیرانه در دستور کار اچ اس ئی نفت خزر

 مدیر عامل آب منطقه ای گیلان مطرح کرد:

مصرف سالانه ۳.۳ میلیارد متر مکعب آب در گیلان

 مدیر عامل آب منطقه ای گیلان با اشاره به مصرف 
سالانه ســه میلیارد و 3۰۰ میلیون متر مکعب آب در 
استان، گفت: عمده مصرف گیلان در بخش کشاورزی 

است.
وحید خرمی با اشاره به اینکه تأمین آب استان گیلان 
در سطح کلان بر عهده آب منطقه ای است، اظهار کرد: 
مصرف آب استان گیلان طی یک سال در کل مصارف 
اعم از شرب، صنعت، فضای سبز و کشاورزی بیش از 

سه میلیارد و 3۰۰ میلیون متر مکعب است.
وی با بیان اینکه عمده مصرف آب اســتان در بخش 
کشاورزی است، افزود: در این بخش حدود سه میلیارد 
متر مکعب آب در اســتان گیلان مصرف می شود که 
قســمت عمده آن از محل سد سفیدرود به عنوان سد 

اصلی استان تأمین می شود.
مدیر عامل آب منطقه ای گیلان در ادامه با اشــاره به 
اینکه بیش از همه منابع به سد سفیدرود بیشتر توجه 
می شــود، گفت: بیش از دو میلیارد متر مکعب از آب 

مصرفی از سد سفیدرود تأمین می شود.

وی با بیان اینکه در سال هایی که همانند امسال دچار 
کم بارشــی در سطح کشور هســتیم نتیجه آن را در 
کاهش حجم آب ذخیره شده در سد سفیدرود مشاهده 
می کنیم، اضافه کرد: به هر اندازه که استان گیلان پر 
بارش باشد با توجه به اینکه منابع آبی استان در این سد 

ذخیره می شود شاهد این کاهش خواهیم بود.
خرمی با اشــاره به اینکه سال گذشته نیز سال سختی 
برای آب اســتان بود که با همکاری مــردم به ویژه 
کشاورزان و کاهش مصرف موفق به مدیریت مصرف 
شــدیم، تصریح کرد: ظرفیت سد سفیدرود حدود یک 
میلیارد متر مکعب بوده در حالی که نیاز ما بیش از سه 

برابر ظرفیت مخزن این سد است.

بخش عظیمــی از بارش ها در گیلان راهی 
دریا می شود

مدیر عامل آب منطقه ای گیلان به بیش از هزار میلی 
متر بارندگی در استان اشــاره کرد و افزود: این میزان 
می تواند حجم عظیمــی از منابع آبی را تأمین کند اما 

بیشــتر بارش ها در فصل غیر کشاورزی اتفاق افتاده و 
راهی دریا می شــود و با توجه به اینکه تکیه ما برای 
تأمین آب به سد سفیدرود متمرکز است چنین حجمی 

در آن قرار ندارد.
وی با بیان اینکه در زمینه تنش آبی ســند بالادستی 
وجود دارد که در این سند چشم انداز آب استان گیلان 
نیز تعیین شــده است، گفت: به نظر کارشناسان و آب 
منطقه ای اســتان گیلان نباید به ســراغ آب های زیر 

زمینی و حفر چاه برویم.
خرمــی با تأکید بر لزوم توجــه و برنامه ریزی و مهار 
آب های سطحی و اســتفاده از مخازن، اظهار کرد: در 
همین راستا سدهای مخزنی پلرود و شفارود در شرق 
و غرب استان و سد دیورش در جنوب در حال احداث 
اســت.وی با بیان اینکه احداث و بهره برداری از این 
ســدها به تأمین آب به ویژه در بخش شــرب کمک 
می کند، ادامه داد: در اســتان گیلان برای برون رفت 
از تنــش آبی این تنها راهکاری اســت که از آن بهره 
مند می شــویم.مدیر عامل آب منطقــه ای گیلان با 
اشــاره به اینکه در زمینه تأمین منابع آب کشاورزی با 
توجه به اینکه عمده مصرف اســتان نیز در این بخش 
اســت نیازمند مدیریت مصرف هستیم، ادامه داد: این 
موضوع طی یک دهه گذشته با هماهنگی و همکاری 
کشاورزان در دستور کار قرار گرفته و موفق شده ایم در 

این بخش شاهد کاش مصرف باشیم.
وی با بیان اینکه در ســال آبی امسال در زمینه میزان 
آورد جز بدترین سال ها بوده است، اضافه کرد: با کاهش 
چندین برابری مواجه بودیم و اگر به موفقیتی در زمینه 
توزیع منابع آب کشــاورزی در این سال رسیده ایم به 
دلیل همکاری خوب کشــاورزان و اجرای نوبت بندی 

آب بوده است.

کاهش 70 درصدی آورد سفید رود در سال 
آبی جاری

خرمی در ادامه با اشاره به اینکه در سالی که آورد سد ۷۰ 
درصد کمتر از سال های گذشته بوده است خوشبختانه 
مشکلی در بخش کشاورزی نداشتیم، افزود: در زمینه 
تأمین آب خام نیز که وظیفه آب منطقه ای اســت در 

بخش تصفیه خانه های استان نیز نگرانی وجود ندارد.
وی به میزان هدر رفت آب در استان گیلان نیز اشاره 
و بیان کرد: در بخش کشــاورزی هدر رفت آب به آن 
مفهوم نداریم و از نظر ما آبی که راهی دریا می شود به 

عنوان هدر رفت در استان گیلان محسوب می شود.
مدیر عامــل آب منطقه ای گیلان ادامــه داد: احداث 
سدهای لاستیکی در محدوده های انتهایی رودخانه ها 
و نزدیک به دریا این آب مهار و کشــاورزان با پمپاژ از 

آن بهره مند می شوند.
وی با اشــاره به وجود 5۴ رودخانه دائمی و اصلی و به 
همین تعداد نیز رودخانه های فصلی در استان گیلان، 
اظهار کرد: بیش از دو هــزار و 5۰۰ کیلومتر رودخانه 
دائمی در اســتان جریان دارد که با توجه به وضعیت 
گیلان در ســال اخیر با تراکم جمعیت شاهد نزدیک 
شدن ساخت و سازها به حریم رودخانه ها و ایجاد چرخه 

معیوب در این مناطق هستیم.
خرمی با بیان اینکه احداث ســد بر روی رودخانه ها از 
وقوع سیلاب های جلوگیری می کند، افزود: در استان 
گیلان یک میلیارد متر مکعب آبی که از رودخانه های 
مصرف می شود با بستن سر دهنه ها و چاه های اطراف 

رودخانه ها آب برداشت می شود.
وی با اشــاره به اینکه حیات گیلان به این رودخانه ها 
وابسته است، گفت: رعایت حد رودخانه ها از سوی مردم 

بسیار لازم و ضروری است و باید به آن توجه شود.
مدیر عامل آب منطقه ای گیلان همچنین به وجود 9 
هزار هکتار آب بندان اشــاره و اضافه کرد: در سال 95 
همه این آب بندان در سامانه کاداستر کشور ثبت شد 
تا به آنها تعرضی صورت نگیرد و جز منابعی است که 

باید حفظ شود.
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.

علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.
رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.

ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.
وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir
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حمایت اقتصاددانان از وزیر پیشنهادی 
اقتصاد

 خاندوزی
 در اقتصاد توانمند است

مجیــد شــیخی، جعفر قــادری و بهمــن آرمان از 
اقتصاددانان کشور از برنامه های سید احسان خاندوزی 

وزیر پیشنهادی اقتصاد حمایت کردند.
به گزارش پول نیوز، مجید شیخی با اشاره به برنامه های 
گزینه پیشنهادی وزارت امور اقتصادی و دارایی دولت 
سیزدهم، بیان داشــت: عمده مشکلات در ۴۲ سال 
گذشــته مربوط به اقتصاددان ها و اقتصاد خوانده های 
حامل نظریات غربی است که در کابینه دولت ها نفوذ 

داشتند و هیچ موفقیتی در اقتصاد نداشتیم.
این استاد اقتصاد با تاکید براینکه نیاز به یک اقتصاددان 
متناســب با شرایط و اقتضائات کشــور داریم گفت: 
خاندوزی جوانی با انگیزه، باهوش و آشــنا به مسائل 
اقتصاد کشور است و نسبتا به اقتصاد اسلامی مسلط 
اســت. بایســتی در برنامه ها مبنا را بر اجرای اقتصاد 

اسلامی بگذارد.
وی با بیان اینکه برنامه هــای اقتصادی خاندوزی را 
خوانده ام، تاکید کرد: گزینه ریاست وزارت اقتصاد برنامه 
قابل قبولی ارائه کرده و نکات مثبت زیادی دارد البته 
نواقصی هم دیده می شود که نباید معقول بماند. مثل 
اجرای طرح بانکداری اســلامی و اصلاح نظام بانکی 

کنونی باید در دستور کار قرار گیرد.
این کارشناس مسائل اقتصادی با اشاره به اصلاح بازار 
بورس خاطرنشان کرد: برای مردمی کردن اقتصاد باید 
به ارتقا ساختار تعاون درکشور توجه کرد. همچنین نباید 
در مدیریت اقتصاد کلان کشور مجوز بانک خصوصی 

که تولید کننده تورم و خلق پول هستند، داده شود.
شــیخی با تاکید بر اینکه وزیر اقتصاد باید هماهنگی 
اقتصــاد کلان دولت را برعهده بگیرد، عنوان کرد: در 
همین راستا برای حفظ ارزش پول ملی و کاهش تورم 
و جلوگیری از نوسانات ارزی، نیاز به انعقاد پیمان های 
پولی دو یا چند جانبه داریم و باید این مســائل مورد 

توجه قرار گیرد.
قادری: خاندوزی در اقتصاد توانمند است

جعفر قادری هم با برشــمردن ویژگی ها برنامه گزینه 
پیشــنهادی وزارت امور اقتصادی دولت ســیزدهم، 
اظهارداشت: خاندوزی یکی از گزینه های جوان برای 
تصدی وزارت در این دولت اســت که از قوه و نیروی 
جوانی خوردار بوده و می تواند برای عملیاتی کردن و 

اجرای برنامه های جهادی موثر باشد.
این اقتصاددان با بیان اینکه خاندوزی اقتصاد را خوب 
می شناسد و به لحاظ تئوری توانمند و قدرتمند است، 
تاکید کرد: با قرار گرفتن افــراد مجرب در کنار وی، 

مشکلات ناشی از اجرا را می توان مرتفع کرد.
عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس با اشاره به 
ظرفیت مالیات در کشــور عنوان کــرد: برنامه های 
خاندوزی برای اصلاح معافیت ها و توســعه پایه های 
مالیاتی و نظام بانکی در جهت حمایت از تولید سازنده 
است. می توان با هدایت تسهیلات و نحوه تامین مالی 
بنگاه های اقتصادی، چرخه تولید و اشــتغال را رونق 
بخشید که در برنامه های خاندوزی مشاهده می شود. 
امیدواریم این ایده ها و برنامه ها به درســتی عملیاتی 

شود.
بهمن آرمان، اقتصاددان: خاندوزی باید در 
واگذاری ها، دخالت جریان های سیاسی را 

مهار کند
یک اقتصاددان با اشــاره به اینکه »در هیچ کشوری 
واگذاری شــرکت های دولتی به بخش خصوصی بر 
اساس قیمت انجام نمی شود؛ بلکه واگذاری برمبنای 
برنامه ارائه شــده، رخ می دهد«، گفت: »باید نکته این 
در عملکرد خاندوزی مهم خواهد بود و او باید دخالت 

جریان های سیاسی در واگذاری ها را مهار کند«.
بهمــن آرمان افــزود: »وزیر اقتصــاد، در عمل یک 
سیاست گذار محسوب می شود، »برنامه های اعلامی 
وزیر پیشنهادی اقتصاد دولت سیزدهم این ظرفیت را 
دارد که برخی از کاســتی های اقتصادی کشور را رفع 
کند که به نوعی سیاســت گذاری است؛ اما در صورت 
اعتماد مجلــس به خاندوزی، کیفیت تیمی که با وی 
همراه می شــوند، در تحقق برنامه های اعلامی بسیار 
مؤثرند«.او ادامه داد: »به بیانی دیگر، وزیر اقتصاد یک 
سیاست گذار اســت و نه مجری؛ تضمین اجرای این 
برنامه ها، نحوه راهبری وی و نحوه عملکرد مدیرانی 
است که برای نهاد های زیرمجموعه انتخاب می کند«.

آرمان با اشاره به برنامه وزیر پیشنهادی اقتصاد برای 
بخش هایی نظیر نظام مالیاتی و گمرکی، بانک و بازار 
ســرمایه، گفت: »البته چند نکتــه را باید در برنامه ها 
موردتوجه قرار داد. نخستین مسئله، بازار سرمایه است. 
واقعیت این اســت که در جهان، بورس ها، نهاد های 
تجهیز منابع مالی فرایند توســعه اقتصادی هستند. 
درحالی که بورس تهران، عمدتاً، مکان سوداگری مالی 
و نقل و انتقال سهام وجوه است. در جهان ۷۰ درصد 
تأمین مالی از بازار ســرمایه انجام می شود و در ایران، 

فقط حدود 5 درصد که رقم بسیار اندکی است«.
این اقتصاددان، درباره نحوه راســتی آزمایی برخی از 
برنامه های وزیر پیشــنهادی اقتصاد گفت: »به عنوان 
نمونه، با توجه به مصوبه ای که اخیراً ســازمان بورس 
و اوراق بهادار برای تأســیس شــرکت های سهامی 
عــام پروژه محور ابلاغ کرده، تأکید بر تأســیس این 
شــرکت ها، می تواند به تأمین مالی ساخت آزادراه ها، 
نیروگاه ها و بخش هایی کــه ارتباط با تحریم ها و نه 
منابع ارزی ندارند، می توان، امکان تحقق بخشــی از 
سیاست های بورسی وزیر پیشنهادی اقتصاد را اجرایی 
دانست.«این استاد دانشگاه با اشاره به مسئله خلق پول 
توسط سیســتم بانکی نیز عنوان کرد: »سپرده های 
مدت دار نزد بانک ها در اغلب کشــور ها به عنوان شبه 
پول در نظر گرفته می شود که بانک ها تعهدی در قبال 
نقد کردن آن ها پیش از سررســید ندارند و در بورس، 
به عنوان اوراق بهادار معامله می شوند. این مسئله نیز 
تحقق بخش دیگری از برنامه های خاندوزی را ممکن 

می سازد«.

اولتیماتوم به سهام عدالتی ها
شرکت ســپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه 
وجوه )سمات( با انتشار اطلاعیه ای از تصمیم گیری در 
خصوص فروش سهام عدالت در آینده نزدیک خبر داد.

به گزارش ایســنا، در اطلاعیه این شرکت آمده است 
که آن دســته از مشمولان سهام عدالتی که سفارش 
فروش سهام خود را در ماه های گذشته در درگاه های 
الکترونیکی شرکت های کارگزاری و یا سیستم بانکی 
ثبت کرده اند اما با توجه به تغییرات قیمتی ایجاد شده 
از روز ثبت سفارش تاکنون، قصد انصراف دارند، تنها تا 
پایان هفته جاری ) 5 شهریورماه ۱۴۰۰( مهلت دارند، 

سفارش های خود را لغو کنند.
بدیهی است سهامدارانی که ســفارش های فروش 
سهام عدالت خود را لغو نکنند، سفارش های قبلی آنها 
معتبر بوده و برای فروش اعمال خواهد شد. همچنین 
مرکز تماس ذینفعان بازار سرمایه با شماره ۱5۶9 آماده 
پاسخگویی به سوالات سهامداران سهام عدالت است.

حق بیمه تابعی از تورم نیست
 در حالی که مبلغ دیه در سال ۱۴۰۰ در مقایسه با 
ســال ۱3۸5 حدود ۱۸.3 برابر شده اما در این دوره 
حق بیمه شــخص ثالث فقط ۱۱.۲ برابر افزایش 
داشته که نشــان می دهد حق بیمه لزوما تابعی از 
تورم نیست و می تواند بیشتر یا کمتر از آن تغییر یابد 

یا اینکه بدون تغییر باقی بماند.
بــه گزارش خبرنگار اقتصــادی ایرنا، حق بیمه در 
حالت متعارف خود حاصل ضرب »نرخ حق بیمه« و 

»سرمایه یا حداکثر تعهد بیمه نامه« است.
بــه طور معمول تورم یا افزایش قیمت ها روی نرخ 
حــق بیمه تاثیری نــدارد اما اگر قیمــت یا ارزش 
احتســابی دارایی مالی یا جانی تحت پوشش بیمه 
افزایش یابد و به تبع آن ســرمایه یا تعهد بیمه نامه 
نیز افزایش داده شود، حق بیمه متناسب با افزایش 
ســرمایه یا تعهد بیمه نامه افزایــش پیدا می کند. 
بنابرایــن تورم از کانال ســرمایه یا تعهد بیمه نامه 

می تواند بر حق بیمه اثر بگذارد.
البته این اثر حتمی و قطعی نیســت چرا که تورم 
در صورتی می تواند بر حق بیمه تاثیرگذار باشد که 
در مرحله اول ارزش احتسابی دارایی جانی یا مالی 
تحت پوشــش بیمه افزایش یابــد و در مرحله بعد 
بیمه گذار سرمایه یا تعهد بیمه نامه مربوطه را افزایش 
دهد. در صورتی که این اتفــاق رخ ندهد، با وجود 

تورم، حق بیمه تغییری نخواهد کرد.
از سوی دیگر ممکن اســت بیمه گذار بدون اینکه 
تغییری در قیمت دارایی تحت پوشش بیمه صورت 
گرفته باشد، سرمایه یا تعهد بیمه نامه خود را افزایش 
دهد و در نتیجه حق بیمه نیز افزایش یابد. به همین 
دلیل حق بیمه لزوما تابعی از تورم نیست و می تواند 
بیشتر یا کمتر از آن تغییر یابد یا اینکه بدون تغییر 

باقی بماند.
بــرای درک بهتــر این موضوع می تــوان از بیمه 
شخص ثالث مثال آورد. در بیمه شخص ثالث مبلغ 
دیه بعلاوه ۲.5 درصد آن در واقع نقش ســرمایه یا 
تعهد بیمه نامه را بــازی می کند بنابراین حق بیمه 
شخص ثالث حاصل ضرب »نرخ حق بیمه شخص 

ثالث« و »۱۰۲.5 درصد مبلغ دیه« خواهد بود.
ســوابق تغییر دیه و حق بیمه شــخص ثالث طی 
سال های گذشــته به خوبی نشان می دهد که حق 
بیمه شــخص ثالث لزوما تابعی حداقل متناسب از 

افزایش مبلغ دیه نبوده است.
در حالی که مبلغ دیه در ســال ۱۴۰۰ در مقایسه با 
ســال ۱3۸5 حدود ۱۸.3 برابر شده اما در این دوره 
حق بیمه شــخص ثالث فقط ۱۱.۲ برابر افزایش 

داشته است.

طلا گران شد

مهر به نقل از ســی ان بی ســی نوشت: قیمت 
جهانی طلا در معاملات امروز، دوشــنبه، تحت 
تأثیــر نگرانــی از تأثیــرات مخــرب اقتصادی 
گسترش کرونای دلتا در جهان بالا رفت، هرچند 
بالا بودن نرخ دلار باعث شــد رشد قیمت طلا 

محدود شود.
قیمت جهانی طلا در معاملات امروز، دوشــنبه، 
تحت تأثیر نگرانــی از تأثیرات مخرب اقتصادی 
گسترش کرونای دلتا در جهان بالا رفت، هرچند 
بالا بودن نرخ دلار باعث شــد رشد قیمت طلا 

محدود شود.
تا ســاعت ۱3:۴۰ به وقت تهــران، قیمت خرید 
نقدی هر اونس طلا در بورس لندن، اسپات گلد، 
۰.۴۰ درصد رشد کرد و به ۱,۷۸۷.۴۸ دلار رسید.

قیمت پیش خرید هر اونس طلای آمریکا تا این 
لحظه ۰.3۴ درصد بــالا رفت و ۱,۷9۰.۱۰ دلار 

شد.
قیمت جهانی طلا بالا رفــت/ هر اونس ۱۷۸۷ 

دلار
آن چه ممکن اســت بر بازارهــای مالی در این 
هفته تأثیر بگذارد این است که قرار است در ۲۷ 
آگوست اجلاس ســالانه فدرال رزرو در جکسون 
هول وایومینگ به صورت مجازی برگزار شــود 
و رئیــس بانک مرکزی آمریــکا در آن در مورد 

چشم انداز اقتصادی آمریکا سخنرانی کند.
بزرگتریــن صندوق تجارت با پشــتوانه طلا در 
جهان، اس پی دی آر گلد تراست، این هفته اعلام 
کــرد ذخایر طلای آن ۰.3 درصد افت کرده و به 

۱,۰۱۱.۶۱ تن رسیده است.

با توجه به تشدیدشــیوع کرونا باید با ارائه 
به  بانکــی مربوط  خدمات غیرحضــوری 
چک، از جمله راه اندازی چک الکترونیکی 
و ایجاد امکان ثبت چک به وسیله خودپرداز 
و پیامک، از حضور مردم در شعب جلوگیری 

کرد.
به گــزارش مهر، با توجه به شــیوع کرونا 
در کشــور، لازم اســت تا بــا ارائه خدمات 
غیرحضوری بانکی مربوط به چک، از جمله 
راه اندازی چک الکترونیکی و ایجاد امکان 
ثبت چک به وســیله خودپرداز و پیامک، از 
حضور مردم در مکان های شــلوغی مانند 
بانک جلوگیری شود. این کار نیازمند جدیت 

بانک مرکزی در ارائه خدمات است.
حدود یکسال ونیم است که کرونا در فضای 
اقتصادی کشور ریشه دوانده و به نوبه خود 
در بــازار معامــلات و کســب و کار مردم، 
مشــکلاتی را ایجاد کرده است. هر چند تا 
قبل از کرونا نیز کسب و کارها با مشکلات 
متعددی رو به رو بودند، اما شــروع کرونا بر 

این مشکلات افزود.
در این میان، کسب و کارهای کوچک بیشتر 
از همه تحت تأثیر کرونا قرار گرفتند؛ رکودی 
که در بازار حاکم شــد و در پی آن کاهش 
معاملات، عملًا باعث شد تا کسب و کارها 
برای مدتی بخوابند و مشــکلات عمده ای 
برای انها ایجاد شود. علاوه بر این، آغاز کرونا 
عدم قطعیتی در بازار بــه وجود آورد که به 
مشاغل لطمه زد. بنابراین افرادی که با چک 
معامله انجام می دادند نیز تحت تأثیر کرونا 

و پاس نشدن چک متحمل ضرر می شدند.

ممانعت قانون جدید چک از صدور 
چک بلامحل

همانطور که گفته شد، تا قبل از کرونا نیز 

کسب و کارها با مشکلاتی مواجه بودند؛ 
طبق گزارش مرکز پژوهش های مجلس با 
عنوان پایش فضای کسب و کار، برگشت 
چک از جمله مهمترین مشکلات صاحبان 
کســب و کار در ســال ۱395 بــود. این 
مشــکل تا حدی جدی بود که طبق آمار 
بانک مرکزی در ســال ۱39۶، ۲3 درصد 
ارزش و ۱5 درصــد تعداد چکهای مبادله 
شده، برگشــت خورده بود. ادامه دار شدن 
برگشــت چک ها، از یــک طرف موجب 
متضرر شدن افراد از انجام معامله با چک 
و از طرف دیگر منجر به کاهش نقدینگی 

آنها در انجام دیگر معاملات می شد.
با شــروع کرونا در اواخر سال ۱39۸، رفته 
رفته بازار تحت تأثیر قرار گرفت و شرایط 
رکود بر کشــور حاکم شد. از طرف دیگر 
چــون تا آن زمان، قانــون جدید چک به 
طور ناقص اجرا می شد، انتظار می رفت تا 
احتمال برگشــت چک در معاملات، زیاد 

باشد.
با این حال، اما آمار بانک مرکزی نشــان 
می دهد کــه حتی اجــرای ناقص قانون 
جدید چک، موجب شد تا کسب و کارها، 
حداقل از طریق چکهای بلامحل متضرر 
نشوند؛ زیرا با توجه به رکود بازار در اواخر 
سال ۱39۸ و تحت تأثیر کرونا، که انتظار 
می رفت در شــش ماه ابتدایی سال ۱399 
برای وصول چکهای ســال ۱39۸ اقدام 
شده باشد، ۴9 میلیون فقره چک به ارزش 
95۷.۸ هزار میلیارد تومان مبادله شده که 
از این بین، 5.5 میلیون فقره چک به ارزش 
۱۰۷.۴ هزار میلیارد تومان برگشت خورد. 
طبق این آمار، هر دو نسبت ارزش و تعداد 
چکهای برگشتی به مبادله شده در شش 
ماه ابتدایی سال ۱399 برابر با ۱۱.۲ درصد 

بود.در صورتی که اگر مطابق با روند سال 
۱39۶ چک ها برگشت می خوردند، باید از 
۴9 میلیون فقره چک صادرشده در ۶ ماه 
ابتدایی سال ۱399،۷.35 میلیون فقره چک 
برگشت می خورد؛ و از 95۷.۸ هزار میلیارد 
تومان چــک مبادله شــده، ۲۲۰.3 هزار 

میلیارد تومان برگشت می خورد.
بنابرایــن، با توجه به تأثیرات مثبت قانون 
جدید چک در جهت جلوگیری از آســیب 
دیدن کسب و کارها، لازم است تا در این 
شــرایط که کرونا بر فضای کشور سایه 
افکنده، خدمــات بانکی در حوزه چک، به 
صورت الکترونیکی و غیرحضوری نیز ارائه 

شود.

سامانه  به  خودپرداز  اتصال  لزوم 
صیاد جهت کاهش مراجعه مردم 

به بانک
با وجود اینکه کرونــا جان مردم را تهدید 
می کند، همچنین با توسعه خدمات از راه 

دور که بســیاری از مــردم نیز با توجه به 
شرایط کرونایی کشــور مایل به بهره مند 
شدن از آن هستند، می توان انتظار داشت 
که فراهم کردن خدمات الکترونیکی چک 
نیز می تواند علاوه بر کاهش حضور مردم 
در شعب بانکی به منظور دریافت خدمات 
چک، باعث کاهش آمار ابتلاء به کرونا نیز 

بشود.
از این رو، از جمله خدمات الکترونیکی چک 
که لازم است تا بانک مرکزی موجبات آن 
را فراهم کند، شــامل راه اندازی چکهای 
الکترونیک، اتصال خودپردازها به سامانه 
صیاد، ثبت چک از طریق پیامک و ارسال 
پیامک ثبت چک در سامانه صیاد به گیرنده 

چک است.
با وجود اینکه راهکارهای کاهش حضور 
مــردم در بانک، مدتهاســت که مطرح 
می شــود و مورد قبول مســئولین بانک 
مرکزی، نمایندگان مجلس و کارشناسان 
حوزه بانک است، اما همچنان این امکان 

فراهم نشده است.
در این راستا، نصرالله پژمانفر، نماینده مردم 
مشهد و نایب رئیس کمیسیون اصل 9۰ 
مجلس می گوید: ما مدت هاست به بانک 
مرکــزی از اهمیت اتصــال خودپرداز به 
ســامانه صیاد گفته ایم. به نظر من در این 
مورد، بانک مرکــزی در اقداماتش عقب 
ماندگی دارد که این تأخیر اصلًا قابل دفاع 

نیست.
ســخنگوی  خضریان،  علــی  همچنین 
کمیســیون اصــل 9۰ در مــورد اتصال 
خودپردازها به سامانه صیاد گفت: این اقدام 
برای صاحبان کسب و کار که در مناطق 
محروم فعالیت دارند نیز می تواند گشایش 
ایجاد کند. وظیفه بانک مرکزی است که 
برای این دســته از افراد راهکاری در نظر 
داشته باشــد. امکان ثبت و تائید چک از 
طریق پیامک نیــز می تواند در این جهت 

مفید باشد.

جدیت در عمل، لازمه ارائه خدمات 
نوآورانه چک به مردم

با توجه به شــیوع کرونا و احتمال پیشرو 
بــودن پیک های بعدی کرونا در کشــور، 
که حتی دولت نیز برای حفظ جان مردم، 
تعطیلی های پیاپی برقرار می کند تا مردم 
کمتر به خطر بیفتند، لازم است تا با ارائه 
خدمات غیرحضوری بانکی نیز، از حضور 
مردم در مکان های شلوغی همچون بانک 
جلوگیری شــود. این کار نیازمند جدیت 
بانــک مرکزی در ارائه خدمات اســت. با 
توجه به تغییــر دولت و احتمال زیاد تغییر 
رئیــس بانک مرکزی، انتظــار می رود تا 
نمایندگان مجلس پیگیر حل مشــکلات 

مردم در رابطه با موضوع چک باشند.

با توجه به تشدیدشیوع کرونا صورت گرفت

توسعه ثبت و تائید غیرحضوری چک در انتظار اقدام بانک مرکزی

اخبار

در ســه ماه اول ســال ۱۴۰۰ نیز، بالغ بر ۲5 میلیارد و 
۱9۰ میلیون تومان سفته و برات در شهر تهران فروخته 
شــد که در مقایسه با دوره مشابه سال قبل ۷5.۶ درصد 

افزایش نشان می دهد.
به گزارش پول نیوز، در خردادماه ســال جاری حدود ۱۱ 
میلیارد و ۴۱۰ میلیون تومان سفته و برات در شهر تهران 
فروخته شــد که در مقایسه با ماه قبل و ماه مشابه سال 
قبل به ترتیب ۲3.9 درصد و ۸3.9 درصد افزایش یافت.

در ســه ماه اول ســال ۱۴۰۰ نیز، بالغ بر ۲5 میلیارد و 
۱9۰ میلیون تومان سفته و برات در شهر تهران فروخته 
شــد که در مقایسه با دوره مشابه سال قبل ۷5.۶ درصد 

افزایش نشان می دهد.

همچنین، در ســومین ماه سال جاری معادل ۸۰۰ برگ 
سفته و برات به مبلغی معادل ۱۴ میلیارد و 3۲۰ میلیون 
تومان در شــهر تهران برگشــت خورد کــه در این ماه 
شاخص های تعداد و مبلغ سفته و برات واخواست شده به 
ترتیب به اعداد 99.۴ و ۷۷.۶ رسید که در مقایسه با ماه 
قبل از لحاظ تعداد ۱۲۸.5 درصد افزایش و از لحاظ مبلـغ 
۶.۷ درصد کاهش داشت و نسبت به ماه مشابه سال قبل 
شاخص تعداد ۴۷.3 درصد افـزایش و شاخص مبلغ 5.5 

درصد کاهش نشان می دهد.
شاخص متوسط مبلغ یک برگ سفته و برات واخواست 
شـده در خردادمـــاه ۱۴۰۰ به عدد ۷۸.۱ رسید که عدد 
شــاخص مذکور در خردادماه سال گذشته معادل ۱۲۱.۷ 

بوده است.
علاوه بر این، در ســه ماه اول ســالجاری معادل ۱۶۰۰ 
برگ ســفته و برات به مبلغی بیش از ۴۱ میلیارد تومان 
در شــهر تهران برگشــت خورد. در این دوره متوســط 
شاخص های تعداد و مبلغ سـفته و برات واخواست شده 
به ترتیب به اعداد ۶5 و ۷۴.5 رســید که نسبت به دوره 
مشابه ســال قبل از لحاظ تعداد ۱.۴ درصد کاهش و از 

لحاظ مبلغ 5.۷ درصد افزایش نشان می دهد.
از ســوی دیگر، شاخص متوسط مبلغ یک برگ سفته و 
برات واخواست شده در سه ماه اول سـال ۱۴۰۰ به عدد 
۱۲9.9 رسید که عدد شاخص مذکور در دوره مشابه سال 

گذشته معادل 9۷.۷ بوده است.

جهش 75.۶ درصدی فروش سفته و برات در کشور

بر اساس گزارش بانک مرکزی:

تداوم روند نزولی نرخ سود بین بانکی

کارشناس اقتصادی خبر داد:

روند رو به رشد بورس در هفته های آینده

 آمارهای بانک مرکزی نشــان می دهد نرخ ســود 
در بازار بین بانکی که از ابتدای امســال روند نزولی 
آرامی داشــته، در پایان مردادماه بــه ۱۸.۴ درصد 

رسیده است. 
به گزارش روز دوشــنبه ایرنا، روند نرخ ســود بازار 
بین بانکی از ابتدای امسال، نزولی بوده است.آخرین 
داده هــای آماری بانک مرکزی نشــان می دهد که 
نرخ ســود در بازار بین بانکی که در هفته نخســت 
امســال ۱9.9 درصد بود، در پایان فروردین ماه به 

عدد ۱9.۸۲ درصد رسید.
روند نزولی نرخ سود بازار بین بانکی در اردیبهشت 
ماه ادامه داشت و در پایان این ماه ۱9.۶ درصد شد.

در نخستین روزهای خردادماه که هیجان برگزاری 

انتخابات ریاست جمهوری بالا گرفته بود، نرخ سود 
در بــازار بین بانکی جهش جزئــی ۰.۱۸ درصدی 
نسبت به اردیبهشت ماه داشت. در یک هفته منتهی 
به سی ام اردیبهشت ماه نرخ سود در این بازار ۱9.۶ 
درصــد بود و با این حال این نرخ در پایان خردادماه 

برابر ۱۸.5۴ درصد بود.
در شروع فصل تابستان نرخ سود در بازار بین بانکی 
دوباره در مسیر نزولی قرار گرفت به این صورت که 
ســوم خردادماه ۱۸.۴۶ درصد اعلام شد و هفدهم 
تیرماه بــه کمترین رقم خود در ســال جاری برابر 
۱۷.95 درصد رسید اما دوباره بر مدار صعودی یعنی 

عدد ۱۸.۶۱ درصد قرار گرفت. 
طبق آخرین داده بانک مرکزی نرخ سود بین بانکی 

در ۲۸ مردادماه برابر ۱۸.۴ درصد بود. 
باید توجه داشت که نرخ »ســود بازار بین بانکی« 
متفاوت از نرخ »ســود بانکی« اســت. نرخ »سود 
بانکی« بــه میزان ســود ســپرده گذاری کوتاه و 
بلندمدت افراد در بانک هــا تعلق می گیرد اما »نرخ 
ســود بازار بین بانکی« به ســودی که بانک ها از 

یکدیگر استقراض کرده اند پرداخت می شود.
بازار بین بانکی یکی از ارکان بازار پول است که در 
آن بانک ها و موسســات اعتباری برای تامین مالی 
کوتاه مدت و ایجاد تعادل در وضعیت نقدینگی خود 
با یکدیگر معامله می کنند و در فاصله زمانی کوتاه و 

با نرخ سودی معلوم بازپرداخت کنند.
در این بازار، بانک هایی که دارای مازاد منابع هستند 

به بانک های دچار کسری، قرض می دهند تا بتوانند 
از طرف دیگر نرخ ســود را در بــازار مدیریت کنند. 
همچنین این بــازار کمک می کند تا بانک ها برای 
تامین نقدینگی بــه بانک مرکزی مراجعه نکنند در 
نتیجه از انبساط حجم نقدینگی جلوگیری می شود. 
نوســانات نرخ در کوتاه مدت مثــل نرخ ارز در حد 
یک تا دو درصد امری طبیعی است. یک روز ممکن 
است برداشت دولت ازحساب تنخواه بالا رفته باشد 
و تزریق ذخایر به بــازار بین بانکی افزایش یافته و 
نرخ پایین رفته باشد یا برعکس ممکن است سپرده 
داران به بانک ها مراجعه داشــته باشند و بانک ها با 
کمبود ذخایر مواجه شــده باشند، این مورد تقاضا را 

بالا برده و نرخ را افزایش می دهد

یک کارشناس اقتصادی با بیان اینکه بازار بورس در 
هفته های آینده روند رو به رشدی را تجربه خواهد 
کرد، گفت: طی چند هفته آینده با مشــخص شدن 
وزیر امور اقتصادی و دارایی وضعیت بازار ســرمایه 

بیشتر مشخص خواهد شد.
محمد حســن نژاد در گفت و گــو با »پول نیوز« با 
بیان این مطلب افزود: در ســال گذشــته به دلیل 
اعتماد کاذبی که به وجود آمد، بورس رشــد بسیار 
زیادی را تجربه کــرد و همانطور که اعتماد کاذبی 
در این بازار شــکل گرفته بــود، یکدفعه به یک بی 
اعتمادی کاذب رســید. به ایــن معنا که هم در بالا 
رفتــن آن و هم در پایین آمــدن ناگهانی آن، یک 

واکنش افراطی و بیش از حد را شاهد بودیم.
وی با بیان اینکه نه آن بالا رفتن و نه آن فروریزش 
بازار ســرمایه منطقی نبود، درخصوص عوامل موثر 
بر بازار سرمایه ادامه داد: از یک سو سال آخر دولت 
و همه منتظر بودند کــه ببینند چه اتفاقاتی رخ می 
دهد، از یک سو مذاکرات برجام مطرح بود، از سوی 
دیگر مسائل مربوط به کشور عربستان و کشورهای 
منطقه و مباحــث این چنینی مطرح بود که همه بر 

بازار سرمایه اثرگذار بودند.
عضو ســابق کمیســیون اقتصادی مجلس شورای 
اســلامی در ادامه با اشــاره به وضعیت بازار بورس 
در ســال جاری بیان کرد: طی روزهای گذشته هم 
شــاهد افزایش نرخ دلار تا ۲۷ هزار تومان بوده ایم 
که آن هم تاثیرات خود را بــر بازار بورس بر جای 
گذاشــته اســت. چون وقتی که ارزش جایگزینی 
بسیاری از شــرکت ها را محاسبه می کنیم، زمانی 
که قیمت دلار افزایش می یابد، صادراتی ها و حتی 

غیرصادراتی ها با افزایش قیمت مواجه می شوند.
وی همچنین با اشاره به حوادث کشور افغانستان در 
روزهای اخیر افزود: در روزهای اول تمامی واکنش 
ها نســبت به طالبان منفی بــود، اما اکنون اخباری 
درخصوص تغییر رویکردهــا و برنامه های طالبان 
منتشــر شده اســت که البته واقعیت این مسئله در 

روزهای آینده مشخص خواهد شد.
استاد دانشگاه شهید بهشتی ادامه داد: به طور مسلم 
این قبیل مســائل روی کشور ما و اقتصاد داخلی ما 
تاثیرگذار هستند و از آنجایی که بورس هم دماسنج 
اقتصادی کشور است، از این مسائل متاثر می شود.

حســن نژاد یادآور شــد: از طرفی در هفته جاری با 
توجه به اینکه تعیین رییــس بانک مرکزی و رای 
اعتماد نمایندگان مجلس شورای اسلامی به وزرای 
پیشــنهادی رییس جمهور در دستور کار است و نیز 
سیاســت های اقتصادی قرار اســت اعلام و ابلاغ 
شــود، بنابراین تمامی این مســائل بر بازار بورس 

اثرگذار خواهد بود.
وی با ارزیابی مثبت از عملکــرد رییس جمهور در 

اولین روزهای دولت ســیزدهم اظهار داشت: آقای 
رییســی طی روزهای اخیر عملکرد مثبت و خوبی 
در زمینه مدیریت کرونا، بازدید از مســائل مردم و... 
داشته که نشان می دهد می خواهد کار کند و یک 
رییس جمهور پشــت میزنشین نیست و این مباحث 
نشانگر سیگنال های مثبتی از بهبود وضعیت کشور 

است.
این نماینده ســابق مجلس تاکید کرد: بنابراین در 
شــرایط کنونی کــه ارزش جایگزینی بســیاری از 
شــرکت ها بالاتر از ارزش بازار آنها است، یعنی اگر 
شــرکت ها را منحل کنند و بفروشــند، قیمت آنها 
بسیار بیشــتر از آن است که در بورس معامله شود، 
بنابراین به طور مسلم بازار رو به رشدی را خواهیم 

داشت.
وی افزود: اما اینکه این رشــد بازار ســرمایه به چه 
صــورت خواهد بود و اینکه آیا مــی تازد و یا لنگ 
لنــگان پیش مــی رود و یا ســرعت آن کم و زیاد 
خواهد بــود، این موضوع طی چنــد هفته آینده با 
تعیین وزیر جدید امور اقتصادی و دارایی و روی کار 

آمدن وی مشخص خواهد شد.
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.
علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.

رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.
ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.

وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

اخباراقتصاد کلان

 تعمیق ساخت داخل
 و حفظ حقوق مصرف کننده، 
2 رویکرد برنامه لوازم خانگی

 معاون امور صنایع وزارت صنعت، معدن و تجارت 
با اشــاره به تدوین برنامه عملیاتی توسعه صنعت 
لوازم خانگی اعلام کرد: این برنامه به عنوان نقشه 
راه توســعه صنعت لوازم خانگی با رویکرد توسعه و 
تعمیق ساخت داخل، ارتقای کیفیت و حفظ حقوق 

مصرف کننده، نهایی و ابلاغ خواهد شد.
به گزارش روز دوشنبه ایرنا از وزارت صنعت، معدن 
و تجــارت، »مهدی صادقی نیارکی« در نشســت 
بررسی پیش نویس برنامه عملیاتی توسعه صنعت 
لــوازم خانگی که با حضور »علــی آقامحمدی« 
رییس گروه اقتصادی معاونت بررســی دفتر رهبر 
معظم انقلاب برگزار شــد، افزود: برنامه عملیاتی 
توسعه صنعت طلا، جواهر و گوهر سنگ ها، صنایع 
غذایی و آشامیدنی و صنعت پوشاک و کفش نهایی 
و به تایید وزیر صنعت رسید و برنامه عملیاتی توسعه 
صنعت لوازم خانگــی نیز پس از اصلاحات نهایی 

برای استحضار و تایید وزیر ارسال خواهد شد.
وی با بیان اینکه پیش نویس برنامه عملیاتی توسعه 
صنعت لوازم خانگی نیز در چهار محور تدوین شده 
است، یادآوری کرد: این چهار محور در سه برنامه 
عملیاتی زنجیره های دیگر صنعتی که ابلاغ شده بود 
نیز مشترک هستند و در راستای سیاست های کلی 
اقتصاد مقاومتی با رویکرد درون زایی و برون نگری 
تدوین شده است و مبتنی بر توسعه و تعمیق ساخت 
داخل، رعایــت حقوق مصرف کننــدگان، ارتقای 

کیفیت، مبارزه با قاچاق کالا و تامین مالی است.
معاون امور صنایع وزارت صنعت، معدن و تجارت 
با اشاره به ظرفیت های تدوین این برنامه عملیاتی، 
گفت: ایجاد و توسعه ظرفیت های اسمی، ایجاد و 
توسعه سرمایه گذاری های بزرگ، جایگزینی سریع 
تولید داخل با خارج، توســعه صــادرات به ویژه به 
کشورهای همجوار، توازن و پایداری نسبی زنجیره 
تامین و ایجاد و توســعه مراکز تحقیق و توســعه 
از مهمتریــن ظرفیت ها بــرای تدوین این برنامه 

عملیاتی است.
صادقی نیارکــی همچنین به چهــار راهبرد اصلی 
این برنامه عملیاتی اشاره کرد و گفت: ساماندهی 
و توانمندســازی بنگاه هــای فعــال و نیمه فعال، 
برندسازی و توســعه بازارهای صادراتی، تکمیل و 
توسعه حلقه های ارزش افزا در زنجیره تولید لوازم 
خانگی و فرهنگ سازی خرید کالای ایرانی و مبارزه 
با قاچاق کالا این چهار راهبرد را تشکیل می دهند.

معاون امور صنایع وزارت صنعت، در ادامه به تدوین 
پیش نویس برنامه عملیاتی توســعه صنعت لوازم 
خانگی اشــاره کرد و افزود: دسترســی مناسب به 
بازارهای محلی منطقه ای و فراملی، امکان تامین 
بخش قابل توجهی از مواد اولیه، تنوع محصولات، 
بومی سازی بخش زیادی از طراحی و دانش فنی 
و اشــتغال زایی بالا، مهمترین مزیت های ســند 
راهبردی و برنامه عملیاتی توســعه زنجیره لوازم 

خانگی است.
صادقی نیارکی همچنین به تشکیل کارگروه پایش 
و نظارت بر این برنامه عملیاتی اشاره داشت و گفت: 
این کارگروه با مسوولیت معاونت امور صنایع وزارت 
صنعت و با حضور نمایندگان دستگاه های ذی ربط 
تشکیل خواهد شد که مسوولیت دبیرخانه بر عهده 
دفتر صنایع بــرق، فلزی و لــوازم خانگی وزارت 

صنعت است.
به گزارش ایرنا، بررســی آمارهای رسمی منتشره 
وزارت صنعت، معدن و تجارت حاکی از تولید ۲9۶ 
هزار و ۸۰۰ دستگاه انواع ماشین لباس شویی توسط 
شرکت های داخلی از ابتدای امسال تا پایان خرداد 
ماه و رشد ۴۰ درصدی آن در هم سنجی با پارسال 

است.
برپایه این آمارها، تولیدکنندگان لوازم خانگی ســه 
ماهه نخست امســال را با تولید ۴۸۲ هزار و ۷۰۰ 
دستگاه یخچال و فریزر به پایان بردند. آماری که در 
مقایسه با مدت مشابه سال گذشته )تولید 3۷3 هزار 
و ۷۰۰ دستگاه( رشد ۲9.۱ درصدی نشان می دهد.

همچنین تــا پایان خرداد ماه کارخانجات داخلی با 
ثبت رشــد ۱9.9 درصدی در تولید تلویزیون، ۲۶۸ 
هزار و 9۰۰ دســتگاه از این محصول تولید کردند. 
این در حالی است که آمار بهار 99 تلویزیون سازان 

۲۴۲ هزار و ۲۰۰ دستگاه بود.

سقوط قیمت بلیت هواپیما با 
کاهش تقاضای مردم

سقوط قیمت بلیت هواپیما با کاهش تقاضای مردم
مدیرکل دفتر نظارت بر فرودگاه ها، شــرکت ها و 
موسســات هوانوردی سازمان هواپیمایی کشوری 
اعلام کــرد: در پی کاهــش ۷۰ درصدی پروازها 
و تقاضای مردم برای ســفرهای هوایی در هفته 
گذشــته، قیمت بلیت هواپیما به کمترین حد خود 

رسید.
حسن خوشــخو در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: 
درپی اعمال محدودیت پذیرش مســافر هوایی از 
سوی ســتاد ملی مقابله کرونا، پروازهای داخلی 
در هفته گذشــته ۷۰ درصد کاهش پیدا کرد و با 
وجود این میزان کاهش، تقاضای مردم هم برای 
ســفرهای هوایی به حداقل رسید به گونه ای که 
حتی هواپیماها در ایــن پروازهای محدود هم پر 

نمی شد.
وی افزود: وضعیــت پروازهای داخلی در روزها و 
هفته گذشــته نشان می دهد که تقاضا برای سفر 
بســیار کاهش پیدا کرده و این افت تقاضا بیانگر 
این است که مردم خودشان پروتکل ها را رعایت 
کرده و نگران شــرایط کرونایی بــه وجود آمده 

هستند، بنابراین به سفر نمی روند.

ایجاد و توسعه 4 شهرک 
صنعتی در سه استان

 ایجاد و توســعه چهار شهرک صنعتی در استان های 
کردستان، مرکزی و آذربایجان شرقی با تصویب هیات 
مدیره ســازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 

ایران در دستور کار قرار گرفت.
به گزارش روز دوشنبه ایرنا از وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، در آخرین نشست هیات مدیره سازمان صنایع 
کوچک و شهرک های صنعتی ایران، ایجاد دو شهرک 
صنعتی جدید در اســتان های کردســتان و مرکزی و 
توســعه دو شهرک صنعتی در استان  آذربایجان شرقی 
به تصویب مجمع عمومی شرکت  شهرک های صنعتی 

استان ها رسید.
شــهرک صنعتی بزرگ کردســتان به مساحت ۷۱3 
هکتار در شهرستان دیواندره و شهرک صنعتی شهید 
قاسم سلیمانی به مساحت ۲ هزار هکتار در شهرستان 
زرندیه، از جمله شــهرک های صنعتی جدیدی هستند 
که ایجاد  شده و به جمع یک هزار و ۱۱ شهرک و ناحیه 

صنعتی مصوب کشور می پیوندند.
همچنیــن با تصمیم هیــات مدیره ســازمان صنایع 
کوچک و شهرک های صنعتی ایران، شهرک صنعتی 
اسکو در شهرستان اســکو به مساحت ۱۰۶ هکتار و 
شهرک صنعتی ملکان در شهرستان ملکان به مساحت 

۸۱.3 هکتار توسعه خواهند یافت.
با ایجاد یا توســعه چهار شهرک صنعتی مذکور، بیش 
از ۲ هزار و 9۰۰ هکتار به مســاحت اراضی در اختیار 
شــهرک ها و نواحی صنعتی کشــور افزوده می شود 
تا شرکت های استانی تابعه ســازمان صنایع کوچک 
و شــهرک های صنعتی ایران بتوانند نسبت به جذب 
سرمایه گذاران و به تبع آن ایجاد شغل پایدار در سطح 

کشور اقدام کنند.
از ابتدای ســال ۱399 تا پایان مرداد امســال، ایجاد 
یا توســعه ۲9 شــهرک و ناحیه صنعتی جدید در ۲۶ 
استان کشور به وسعت بیش از پنج هزار و 5۷۸ هکتار 
به تصویــب هیات مدیره ســازمان صنایع کوچک و 
شــهرک های صنعتی ایران به عنوان مجمع عمومی 
شرکت  شــهرک های صنعتی اســتان ها رسیده است 
که بــرای طی فرآیند تصویب نهایی به مراجع قانونی 

ذی ربط ارسال شد.
با تهیه و ارســال گزارش ضرورت ایجاد و مکان یابی 
شــهرک یا ناحیه صنعتی توسط شرکت  شهرک های 
صنعتی هر اســتان  و پس از بررســی و بازدید میدانی 
کارشناســان معاونــت فنی ســازمان صنایع کوچک 
و شــهرک های صنعتــی ایران، گــزارش اظهار نظر 
کارشناسی به هیأت مدیره ارائه و در صورت تأیید مورد 

تصویب قرار می گیرد.
مطابق ضوابط و مقررات قانونی، مصوبه هیأت مدیره 
ســازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران 
برای شهرک ها و نواحی صنعتی بالای 5۰ هکتار باید 
به تصویب مجمع عمومی این ســازمان متشــکل از 
وزرای صنعت، معدن و تجارت، جهاد کشاورزی، راه و 
شهرسازی، نیرو، امور اقتصادی و دارایی، معاون رییس 
جمهوری و رییس سازمان برنامه و بودجه کشور رسیده 
و سپس با بررسی و تایید کمیســیون امور زیربنایی، 
صنعت و محیط زیست دفتر هیات دولت، مورد تصویب 

هیات وزیران قرار گیرد.
همچنین مصوبه هیات مدیره سازمان صنایع کوچک 
و شــهرک های صنعتی ایران به عنوان مجمع عمومی 
شرکت های استانی تابعه، شــرط لازم برای تصویب 
نواحــی صنعتی زیر 5۰ هکتار اســت و در عین حال 
تصویب نهایی آن مشــروط به تاییــد و اخذ مصوبه 

شورای برنامه ریزی و توسعه استان است.
ســازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران 
و شــرکت های اســتانی تابعه آن اکنون با دارا بودن 
5۰5 شــهرک و 3۲۴ ناحیه صنعتی و سه منطقه ویژه 
اقتصــادی درحال بهره برداری، ۸۱ شــهرک و ناحیه 
صنعتی تخصصی، ۶ شهرک فناوری، ۴۰ مرکز خدمات 
فناوری و کســب و کار، ۲ مجتمع فناوری اطلاعات و 
خدمــات نرم  افزاری، 93 هزار و 9۲3 قرارداد منعقده و 
بهره برداری از ۴۸ هزار و ۱۲ واحد صنعتی و سه هزار و 
۱۴5 واحد کارگاهی، زمینه اشتغال مستقیم 9۶۲ هزار و 

۲۴3 نفر را در سراسر کشور فراهم کرده است.

وزارت صنعت نیازمند برنامه جامعِ 
مدون و کارشناسی شده  است

 ســخنگوی انجمن صنعت تایر گفت: وزارت صنعت، 
معدن و تجارت نیازمند برنامه جامعِ مدون و کارشناسی 
شــده ای اســت که مورد اتفــاق نظــر متخصصان، 
کارشناســان و فعالان این بخش ها باشد، در بلندمدت 
بتــوان از آن تبعیت کرد و همه نیروها برای تحقق آن 

متمرکز و بسیج شوند.
»مصطفی تنها« در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا با 
اشاره به معرفی »سید رضا فاطمی امین« به عنوان گزینه 
پیشنهادی تصدی وزارت صنعت، معدن و تجارت، افزود: 
سال هاست در وزارت عریض و طویل صنعت، معدن و 
تجارت، هر وزیری که سر کار آمده، سیاستی خاص را 
در پیش گرفته اســت، اما هیچ برنامه ای برای تک تک 
صنایع وجود نداشته و انتظار می رود وزارت صنعت یک 
برنامه داشته باشــد.وی بیان داشت: این در حالی است 
که صنعــت تایر، حمل و نقل و صنعت خودروســازی 
کشــور نیازمند برنامه های پنج و ۱۰ ساله، میان مدت و 
بلندمدت اســت و نمی توان بدون برنامه به پیش رفت.

این مقام صنفی تاکید کرد: باید برای توسعه صنعتی در 
بخش های مختلف برنامه و استراتژی مشخص و مدون 
داشته باشیم، نه اینکه همچون برخی ادوار گذشته، در 
برخی ســال ها واردات افزایش یابد، در بعضی سال ها 
واردات ممنوع شــود، تعرفه هــای وارداتی بالا یا پایین 
شوند و غیره.وی یادآوری کرد: در سال های گذشته پنج 
موافقت نامه اصولی برای توسعه صنعت تایر داده شد، اما 
از آنجایی که برپایه یک استراتژی مدون نبود، رها شدند؛ 
در حالی که برخورداری از استراتژی مدون این طرح ها 
را قابل پیگیری، پایش و ارزیابی خواهد کرد و در صورت 

نیاز، اصلاحاتی انجام خواهد گرفت.

وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی در جلسه 
علنی مجلس گفت: ۴ دوره خدمت برای 
خود ترســیم نمودم، نخست سربازی در 
دوران دفــاع مقدس و ســپس فعالیت 
در حــوزه کارهای ســازندگی و پس از 
آن قــرارگاه ســازندگی خاتم الانبیاء که 
فعالیت در بخش هایــی از این مجموعه 

به مسئولیت پیشنهاد شده مرتبط است.

رستم قاســمی، وزیر پیشــنهادی راه و 
شهرسازی در جلســه علنی نوبت عصر 
امــروز گفــت: ۴ دوره خدمت برای خود 
ترسیم نمودم، نخست سربازی در دوران 
دفــاع مقدس و ســپس فعالیت در حوزه 
کارهای ســازندگی و پس از آن قرارگاه 
ســازندگی خاتم الانبیاء کــه فعالیت در 
بخش هایی از این مجموعه به مسئولیت 

پیشنهاد شده مرتبط است.
وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی در ادامه 
افزود: بسیاری باور نداشتند که طرح های 
بزرگ ســازندگی توســط مجموعه های 
داخلی اجرا شود، در شروع ایام سازندگی و 
بازسازی کشور امام خمینی )ره( فرمودند 
» مــا می توانیم« لذا مبتنی بر همین امر 
طرح های بزرگی توسط فرزندان کشور در 
حوزه های مختلف تهیه و اجرا شد و »ما 

می توانیم« به »توانستیم« تبدیل شد.
وی در ادامــه افــزود: اقداماتی در حوزه 
حمــل و نقل جاده ای، ســاخت آزادراه و 
اتوبان  و راه های بین شهری و روستایی 
قــرارگاه  در  بنــده  فعالیــت  دوران  در 
خاتم الانبیاء انجام گرفته اســت، پیش از 
آن دوران طرح هــای کوچــک مرتبط با 
دریایی توسط شرکت های خارجی  حوزه 
انجــام می گرفت. ما حتی در دوران دفاع 
مقدس پایگاه کوچک دریایی را به کمک 
متخصصین کشــور یوگسلاوی ساختیم 
اما بعــد از جنگ با اعتمــاد و اعتقاد بر 
اصل »مــا می توانیم« در قرارگاه خاتم و 
همکار،  شرکت های خصوصی  کمک  به 
فعالیت های گسترده ای در حوزه حمل و 

نقل دریایی انجام دادیم.
رســتم قاســمی در ادامه افزود: ساخت 
بندر شــهید رجایی با ۷  میلیون ظرفیت، 
ساخت بنادری در مناطق عسلویه، توسعه 
بندر امام خمینی و ســاخت بنادر کوچک 

و بــزرگ دیگری در حوزه خلیج فارس و 
همچنین انجــام اقداماتی در حوزه حمل 
و نقل هوایی و فرودگاه ســازی از جمله 

تجربیات ایام گذشته است.
وزیر پیشــنهادی راه و شهرسازی گفت: 
اقداماتی در حوزه مســکن انجام گرفته 
اســت، تعداد خانه های زیادی در دورانی 
که در قرارگاه خاتم الانبیاء فعالیت داشتم، 
ســاخته شــد لذا از تجربیات بسیاری در 
حوزه مسکن برخوردار هستم. ما در حوزه 
حمل و نقل ۴ مقوله اصلی داریم که باید 
به آنها توجه شــود. متأسفانه ۲۰۰ هزار 
کیلومتر آزادراه و راه های بین شــهری و 
روستایی که در کشور ساخته شده که به 

لحاظ کاربردی مطلوب نیست.
وی اضافــه کــرد: همچنیــن در بخش 
ریلی در همه کشورها حمل و نقل ایمن 
راه اندازی شــده و ما با توجه به شــرایط 
ژئوپلتیــک نیازمند توســعه بخش ریلی 
برای حمل مسافر و بار داریم اما به لحاظ 
بســتر و ناوگان و ســرعت حداکثر ۱۰ 
درصد حمل مســافر و بار توسط حمل و 
نقل ریلی انجام می شود که این شایسته 
کشــور ما نیست. در بخش های هوایی و 

دریایی نیز وضعیت خوبی نداریم.
قاســمی تأکید کرد: بخشــی از فرصت 
های کشــور را از دســت داده ایم، برای 
بازپس گیری فرصت های از دســت رفته 
تلاش زیادی لازم اســت و اگر تحولی 
ایجاد نکنیــم فرصت هــای باقی مانده 
را هم از دســت خواهیم داد. روش های 
گذشــته و امروز نشــان می دهد که ما 

به کمک آنها نتوانســتیم به شاخص ها 
برســیم لذا نیازمند اقدام جهادی، ملی و 

شجاعانه هستیم.
وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی در ادامه 
افزود: ما به کمک بودجه های عمومی و 
جاری حتی یــک آزادراه هم نمی توانیم 
بســازیم بنابراین نگاهمان را باید تغییر 
دهیــم و به دنبال روش های متداول دنیا 
برویم از این رو سرمایه گذاری به کمک 
بخش خصوصی داخلی، ایرانیان خارج  از 
کشور و کشــورهای خارجی و استفاده از 
روش های BOT و تهاتر برای توســعه 
حوزه راه و شهرسازی امکان پذیر است و 

در غیر این صورت شدنی نیست.
رســتم قاســمی در ادامه با اشاره به این 
موضــوع کــه در برنامه ای کــه تقدیم 
مجلس و نمایندگان شده است، مشکلات 
کشور را در حوزه وزارتخانه تشریح کرده 
اســت؛ گفت: بی شــک برای حل این 
مشــکلات نیازمند همدلی قوای مختلف 
کشــور هســتیم و برای جلب ســرمایه 
گــذاری باید تصمیمات ســخت بگیریم 
و جذابیت ایجــاد کنیم و من امیدوارم با 
همدلی و بکارگیری تجربیات گذشــته، 
برنامه ها محقق شــود. من تمام توان و 
هستی خود را می گذارم تا بتوانم جواب 
رفقای شهیدم را بدهم و شرایط حمل و 

نقل کشور را تغییر دهم.
وی افزود: از همکاری و تعامل مجلس در 
بررسی صلاحیت خویش قدردانی  مسیر 
و تشکر می کنم و امیدوارم این همکاری 
و تعامل در ادامه مســیر مســئولیتم نیز 

تداوم داشته باشد تا بتوانیم مسائل کشور 
را در کنار یکدیگر حل کنیم.
بانک زمین تشکیل می شود

قاسمی در ادامه افزود: حوزه مسکن امروز 
پاشنه آشیل کشور است و سهم زیادی از 
خانوارها را به خود اختصاص داده است، 
به طوری که بین 3۷ تا ۶۰ درصد هزینه 
خانوارها به مســکن تعلــق دارد و برای 
تغییــر این وضعیت بایــد یک همکاری 
چندجانبه انجام شــود و همه دســت به 
دست یکدیگر دهیم. با خود عهد بستم تا 
همه هستی ام را به کار بگیرم تا مسکن 

را سامان دهم.
وی گفت: مولفه زمین، ساخت و فروش 
در موضوع مســکن حائز اهمیت است، 
مسئله زمین به ویژه در شهرهای بزرگ 
5۰ درصــد هزینــه مســکن را به خود 
اختصاص داده است و با بررسی هایی که 
داشــتم بیش از یک میلیون هکتار زمین 
متعلق بــه دولت وجــود دارد و با اقدام 
مطلــوب مجلس در قالــب طرح جهش 
تولید مســکن بخشــی از آن در اختیار 
محرومان قرار خواهد گرفت. مولفه بعدی 
مسئله ساخت مسکن است که برای حل 
این موضوع نیــز راهکارهایی در برنامه 

وجود دارد.
وزیر پیشنهادی راه، مسکن و شهرسازی 
خاطرنشــان کرد: مسئله مسکن و برنامه 
جامع ملی مسکن یک اقدام فراوزارتخانه 
ای اســت و ما می خواهیم سهم ساخت 
مسکن از وزارتخانه به دولت منتقل شود 
تا همه نهادها درگیر مسئله مسکن شوند 
و با حل معضل مسکن شاهد بهبود و حل 
بسیاری از مسائل فرهنگی و اجتماعی و 
تغییر مشــکلاتی نظیر تاخیــر در ازدواج 

جوانان شویم.
رستم قاســمی گفت: من از یک منطقه 
محروم هســتم و تقریبــا تمامی مناطق 
محــروم کشــور را طی ســفرهای خود 
شناســایی کرده ام، مردم بعد از گذشت 
۴۲ ســال از انقلاب حق دارند، نسبت به 
نداشــتن راه و مســکن نگران و ناراحت 
باشــند، نگرانی و دغدغه نمایندگان در 
خصوص راه های روستایی و محرومیت 
این مناطق به جا و درست است. 3۲ هزار 
کیلومتر راه روســتایی باید ساخته شود و 
متاسفانه مردم در برخی مناطق از داشتن 

راه حتی برای بردن بیماران و زنان باردار 
خود به بیمارســتان محروم هستند. طرح 
های ساخت راه و مسکن از جنس طرح 
های فاینانس نیست و نیازمند حمایت و 
کمک مجلس است تا بتوان در این حوزه 
ها محرومیت زدایی را در کشــور انجام 

داد.
قاســمی اظهار کرد: تمامی مســئولان 
به ویژه دولت ســیزدهم با شعار عدالت 
محوری دغدغه رفع محرومیت زدایی در 
کشور را دارند و حتی مقام معظم رهبری 
فرموده اند کاســتی ها و مشــکلات در 
کشور بسیار است اما ظرفیت های زیادی 
هم وجود دارد که می توان این مشکلات 

را حل کرد.
وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی با تاکید 
بر اینکه وزارت راه و شهرسازی حتما نیاز 
به اصلاح ســاختاری دارد، بیان کرد: من 
در این وزارتخانه از افراد جهادی، انقلابی، 
دستپاک و شایسته استفاده خواهم کرد و 
در کنــار آن با حذف امضاهای طلایی و 
ایجاد ســاز وکارهای جدید تحول را در 
این وزارتخانه ایجــاد خواهم کرد. برای 
ساخت با کیفیت مسکن، راه و اتوبان ها 
باید از نخبگان کشــور، مراکز تحقیقاتی، 

شرکت های دانش بنیان و ... بهره برد.
وزیــر پیشــنهادی راه و شهرســازی 
با کمیســیون های  تعامل  کرد:  تاکید 
و  کار  گــزارش  ارائــه  و  تخصصــی 
پیشــنهادات را در دستورکار خود قرار 
خواهم داد تا مشــکلات عظیم کشور 
در حوزه راه و شهرسازی حل شود.وی 
در خصوص حمایت از ســاخت مسکن 
ایثارگران نیز، گفت: یکی از نمایندگان 
خانم به من اعلام کرد که ایثارگر ۷۰ 
نداشــتن مسکن در  به دلیل  درصدی 
کارخانــه ای کــه در آن کار می کند، 
زندگــی هم می کند بنابراین ســاخت 
و تامین مســکن ایثارگران، محرومان 
و خانواده شــهدا را در دستورکار خود 

قرار خواهم داد.
قاســمی در آخر گفت: دستورکاری را با 
۱۰ فرمان تدوین کرده ام تا در اولین روز 
کار خود در وزارت راه و شهرســازی به 
کارمندان ایــن وزارتخانه ابلاغ کنم که 
ایجاد بانک زمین یکــی از فرمان های 

این دستورکار است.

گزارش برنامه وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی در صحن علنی مجلس:

برای خانه دارشدن مردم »بانک زمین« تاسیس می کنیم

اخبار

ساماندهی صادرات محصولات فولادی
، مدیرکل دفتر صنایــع معدنی در نامه ای خطاب به 
مدیرکل دفتر مقررات صادرات و واردات، ضمن ارائه 
لیســت واحدهای مجاز به صادرات این محصولات، 
خواستار ساماندهی صادرات محصولات مقاطع طویل 

فولادی و انجام اقدامات لازم شده است.
به گزارش ایسنا، سیف الله امیری در نامه ای به سعید 
عباســپور )مدیرکل دفتر مقررات صادرات و واردات(، 
ضمن ارائه فهرســت واحدهای مجــاز به صادرات 
محصولات  فولادی )مقاطع طویــل(، پیرو دو نامه 
در ۲۰ اردیبشهت ماه و ســوم تیرماه سال جاری، با 
ارائه مشخصات اعلام شده و شناسه ملی واحدهایی 
که کف عرضه خود را طی چهارماهه نخست امسال 

رعایت کرده اند، خواســتار انجام اقدامات لازم برای 
فراهــم آمدن امــکان صادرات و ابــلاغ به گمرک 

جمهوری اسلامی ایران شد.
وی در نامه خــود تاکید کرده اســت که واحدهای 
معرفی شده به مدت ســه ماه از امروز )اول شهریور 
۱۴۰۰ ( نیازی به تایید دفتر صنایع معدنی در سامانه 
 )EPL( فرامرزی گمرک جمهوری اســلامی ایران
ندارنــد. همچنین لازم به توضیح اســت که باتوجه 
به تعطیــلات غیرمنتظره کرونــا از ) ۲5 لغایت 3۰ 
مردادماه(، گمرکات کشور با هماهنگی این دفتر، در 

تاریخ های مذکور مجوز خروج صادر کرده است.  
بر اســاس لیست اعلام شده توســط مدیرکل دفتر 

صنایع معدنی وزارت صمت، اقدام برای این فهرست 
برای مدت ســه ماه از امروز اعتبار دارد و آن دســته 
از تولیدکننــدگان مقاطع طویل فولادی که نام آن ها 
به گمرک اعلام شــده است، طبق روال در این دوره 
سه ماهه نیاز به دریافت تیک صادراتی وزارت صنعت، 

معدن و تجارت ندارند.
در حالی که در فهرســت قبلی کــه در تیرماه ۱۴۰۰ 
منتشــر شــد از ۱۰۲ واحد مجاز به صادرات مقاطع 
طویل فولادی نام برده شده بود، در فهرست ارسالی 
جدید امروز، تنها نام ۱۸ واحد به چشــم می خورد و 
براین اســاس ۸۴ واحد از امکان صــادرات بی بهره 

مانده اند.  

مقام مسئول خبر داد:

امکان خرید متری مسکن با راه اندازی صندوق های زمین و ساختمان
مدیر توسعه فیزیکی بورس کالا از راه اندازی 
صندوق های زمین و ساختمان و امکان خرید 
متری مسکن در بورس از نیمه دوم سال خبر 

داد.
به گــزارش خبرگزاری مهر بــه نقل از رادیو 
اقتصاد، جواد فلاح گفت: حدود دو ســال قبل 
زمزمه های همکاری وزارت راه و شهرســازی 
با بازار ســرمایه ایران به منظــور راه اندازی 
»صندوق زمین و مســکن« شــنیده شــد. و 
در سال گذشــته نیز راه اندازی شد که خیلی 
موفقیــت آمیز نبود هدف اولیــه این بود که 
پروژه های مسکونی و تجاری در بازار سرمایه 
عرضه شــود تا با جذب سرمایه های خرد هم 
بــه تولید مســکن کمک شــود و هم برای 

باشد. داشته  سهامداران سوددهی 

وی افزود: خرید مســکن به شــکل متری و 
کامل از ویژگی های بورس مســکن محسوب 
در حال حاضر شــرکت های  البته  می شــود. 
بخش خصوصــی در بورس کالا حضور دارند 
امــا وزارت راه و شهرســازی در نظــر دارد 
شــرکت ها و ســازمان های زیرمجموعه خود 
را نیز که امــکان عرضــه پروژه های بزرگ 

مقیاس را دارند نیز وارد این عرصه کند.
فلاح همچنیــن گفت: صندوق های توســعه 
مسکن در دو بخش زمین و مسکن و دیگری 
املاک و مستغلات است این پروژه بر اساس 
برنامه زمان بندی موجود در نیمه دوم ســال 
جاری اجرایی خواهد شد که البته بورس کالا 
باید مجوزهای قانونی را از ســازمان بورس و 
اوراق دریافت کنــد و در راه اندازی صندوق 

املاک و مســتغلات همچنان در حال بررسی 
است.به گفته فلاح نهادهای مختلف به جای 
برگــزاری مزایده به شــیوه های ســنتی باید 
املاکشــان را از طریق بورس کالا به فروش 
برســانند که با توجه بــه اینکه وظیفه فروش 
امــوال مازاد دســتگاه های دولتــی به عهده 
وزارت اقتصاد اســت، این موضوع نیز توسط 

وزارت اقتصاد در حال پیگیری است.
جواد فلاح مدیر فیزیکی بورس کالا در پایان 
گفــت: دولت با این طرح شــفافیت معاملات 
را می توانــد ارائــه کند و مردم در شــرایط 
برابر می توانند با هــم رقابت کنند و حتی در 
واگذاری متری هم ســهیم باشــند اگر قیمت 
بــالا رفت و یــا ملکی اجاره داده شــود آنها 

بود. خواهند  سهیم 
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شهرستان اخبار

خبر

عملیات لایروبی رودخانه 
کجور و پیشگیری از آلودگی 

چاه آب شرب منطقه
ساری –  امیری فر-خبرنگارمملکت

بــه گزارش روابط عمومی شــرکت آب منطقه ای 
مازندران ، کلانتریان سرپرســت منابع آب نوشهر، 
چالوس و کلاردشــت گفت: در راســتای مدیریت 
ســیلاب و جلوگیری از اسیب های احتمالی بر اثر 
ســیل اخیر و ســیل های احتمالی اینده به صورت 
مدون در حال لایروبی و ســاماندهی مناطق آسیب 
دیده هســتیم که در حال حاضر بخشی از رودخانه 

کجور به وسعت 5000 متر مربع لایروبی شد
سرپرست منابع آب نوشــهر ، چالوس وکلاردشت 
خاطر نشان کرد :با لایروبی این رودخانه از آلودگی 

چاه آب  شرب منطقه کجور نیز پیشگیری شد
وی تصریح کرد، در همین راستا عملیات ساماندهی 
و لایروبی رودخانه در روستای انگاس کجور نیز به 

طول دوکیلومتر در حال انجام می باشد

 
مدیر منطقه سه شهرداری اصفهان:
ساماندهی محور تاریخی  
 گردشگری با طرح میدان

 تا میدان
چگنــی- عالیخانــی  احســان   – اصفهــان 

خبرنگارمملکت: 
مدیر منطقه ســه شــهرداری اصفهان با اشاره به 
اینکه ساماندهی شبکه بازار اصفهان از دهه های 
گذشــته در دست اقدام بوده است، گفت: عملیات 
اجرایی طرح ســاماندهی میدان تا میدان از سال 
گذشــته حدفاصل میدان امام علی )ع( تا میدان 
امام )ره( و بازار رنگرزها در ســال جاری با هزینه 
۲00 میلیارد ریال توســط شــهرداری منطقه سه 
در دست اجراســت. اصفهان – احسان عالیخانی 
چگنــی:  حســین کارگر با اشــاره بــه مرمت و 
ســاماندهی گذرهای تاریخی در منطقه سه اظهار 
کرد: با توجه به اهمیــت اماکن تاریخی و ارزش 
گذاری به این بناها، شــهرداری اصفهان سالانه 
هزینه هایی را در راســتای ســاماندهی و بهبود 
اماکن و گذرهای تاریخی در برنامه های عمرانی 
خود دارد. وی ادامه داد: بنابراین ساماندهی محور 
تاریخی - گردشــگری میدان تا میدان با توجه به 
نامناســب بودن کف، ریزش سقف و دیواره آن با 
صدور مجوز از اداره کل میراث فرهنگی اســتان 
اصفهان در دســتور کار منطقه ســه شــهرداری 
اصفهان قرار گرفت.  مدیر منطقه ســه شهرداری 
اصفهان تصریــح کرد: عملیات اجرایی این پروژه 
به طول ۹۴0 متر با رعایت حال کســبه از ابتدای 
سال گذشته به صورت 50 متر به 50 متر از سمت 
هارونیــه در میدان امام علــی )ع( آغاز و در ابتدا 
آســفالت برداری کف آن اجرا شد، با حفاری کف 
و احداث کانال های ناکش، نوســازی تاسیسات 
شــهری و آتش نشــانی، عملیات زیرســازی و 

سنگفرش آن انجام شد.
وی افزود: در بســیاری از مــکان ها که دیواره و 
ســقف ها تخریب شــده بود و باعث تهدید جان 
شهروندان می شــد، عملیات مرمت آن نیز انجام 
شــد به صورتی که سقف های معیوب نوسازی و 
یا سبک ســازی بام انجام و پس از ایزولاسیون، 
آجرفرش بام انجام شــده است.  کارگر با اشاره به 
هزینه ۱۲0 میلیارد ریالی اجرای طرح ساماندهی 
میدان تا میدان اظهار کرد: این پروژه با پیشرفت 

فیزیکی ۹۸ درصدی در حال اتمام است. 

 هزار هکتار از اراضی
 استان مرکزی به آبیاری 

نوین مجهز شد
 : اراک-یاحقی-خبرنگارمملکت 

 مدیرآب و خاک جهاد کشــاورزی استان مرکزی 
گفت: از محل اعتبارات تخصیصی ســال گذشته 
۲۲00 هکتار از اراضی اســتان به سیســتم های 
آبیــاری نوین مجهز و به بهره برداری رســید و 
۳500 هکتار نیز جهت تجهیز مزارع اســتان به 
ســامانه های نویــن آبیاری در دســت اجرا می 
باشــد. اعتباری تخصیصی ســال گذشته بالغ بر 
۴۸0 میلیارد ریال بوده اســت. مهندس کوهدانی 
آبیاری  ســامانه های  شــامل  مذکور  افزود:طرح 
کم فشــار و تحت فشار اســت که باعث افزایش 
راندمــان بهره وری آب، افزایــش تولید در واحد 
ســطح و صرفه جویی آب به میــزان ۴500 متر 
مکعب به ازای اجرای هــر هکتارمی گردد. وی 
اظهار داشت: اجرای 50000 هکتار از سطح اجرا 
شــده از ســال ۸۲ به بعد بــوده و در مجموع با 
تجهیز مزارع استان به سامانه های آبیاری نوین 
، صرفه جویی ســالانه به میزان ۳۱5 میلیون متر 
مکعب آب در منابع آبی اســتان را دارد که امید 
اســت با گسترش هر چه بیشتر اراضی کشاورزی 
بــه اینگونه سیســتم ها بتوان تا حدی کســری 
مخــازن و آبخوانهــا را جبران نمــود مدیرآب و 
خاک جهاد کشاورزی اســتان مرکزی گفت: در 
ســال های اخیر تبدیل روش های آبیاری ســنتی 
به روش های آبیاری نوین در کشــور ما به ویژه 
دراســتان مرکزی مورد توجه قرار گرفته است و 
اجرای این ســامانه ها علاوه بر افزایش راندمان 
بخــش کشــاورزی و محصــول می تواند باعث 
استفاده بهینه از منابع آبی گردیده است به نحوی 
که راندمان آبیــاری از ۳۸ درصد به ۴۴ درصد و 
شــاخص بهــره وری آب از ۸۹0 گرم تولید ماده 
خشک به ازاء مصرف هر مترمکعب آب به ۱۲۱0 

گرم افزایش یافته است. 

افتتاح 46 هزار مترمربع 
 فضای ورزشی فارس

 در هفته دولت
شیراز-چراغی-خبرنگارمملکت

مدیــرکل ورزش و جوانان فارس گفت: هفته دولت 
۲۴ پروژه ورزشی برابر با ۴۶ هزار متر مربع در استان 

فارس به بهره برداری می رسد. 
عباس حاجی زاده بیان داشت: این پروژه ها  شامل 
ســه سالن ، ۱۶ زمین مینی فوتبال چمن مصنوعی، 
ســه زمین بزرگ فوتبال چمن مصنوعی، یک خانه 
جوان و یک خوابگاه ورزشــی با اعتبار 5۲0 میلیارد 
ریال در شهرســتان های  مختلــف و توابع فارس 
افتتاح می شــود. وی اضافه کرد: با بهره برداری از 
این پروژه کل سرانه ورزشی فارس به 5۱ صدم متر 
مربع می رسد که با این. وجود تا سرانه برنامه ششم 
توســعه که ۸0 صدم متر مربع است فاصله زیادی 
داریم. مدیرکل ورزش و جوانان فارس همچنین در 
مورد سرانه فضای ورشی کلان شهر شیراز هم گفت 
: با افتتاح ورزشگاه بعث شیراز در هفته دولت  سرانه 
فضای ورزشی این کلان شــهر به  ۲۱ صدم  متر 
مربع می رسد که  نسبت به دیگر  شهرستان فارس 
کمترین فضای ورزشــی دارد که باید فکر اساسی 
کرد. حاجی زاده تاکید کرد: در صورتی که شهرداری 
زمیــن در اختیار اداره کل ورزش و جوانان قرار دهد 
می توانیم فضای این شــهر پر جمعیت را افزایش 
دهیم به ویژه برای بانوان که یک ورزشگاه قدیمی 
با نام حجاب دارد که پاسخگوی جمعیت زنان شیراز 

نیست.
وی گفت : از هفته دولت سال ۹۹  تا پیش از هفته 
دولت در سال ۱۴00 افزون بر ۶5 پروژه برابر با ۱۱۲ 
هزار مترمربع افتتاح شده بود که مهترین آن افتتاح 
سالن ۶ هزار نفره سردار سلیمانی شیراز پس از حدود 

۱۲ سال انتظار بود. 

سرپرست جدید هیئت بیلیارد 
فارس معرفی شد

شیراز-چراغی-خبرنگارمملکت
یکی از فعالان رســانه و خبرنگاران استان فارس به 
عنوان سرپرست جدید هیئت بیلیارد، بولینگ و بولس 

این استان منصوب شد. 
با صدور حکمی از سوی رئیس فدراسیون، احمدرضا 
بابلی به عنوان سرپرست جدید هیئت بولینگ، بیلیارد 

و بولس فارس منصوب شد.
احمدرضا بابلی، که هم اینک مسئولیت دبیری هیئت 
دوچرخه ســواری استان فارس را نیز عهده دار است، 
براساس حکم هاشم اسکندری راد، رئیس فدراسیون 
بیلیارد، بولینگ و بولس، به مدت سه ماه مسئولیت 
سرپرستی هیئت بیلیارد استان فارس را عهده دار شده 

است.
بابلی، که پیش از این مسئولیت روابط عمومی هیئت 
پزشکی ورزشی استان فارس را عهده دار بوده، یکی 
از خبرنگاران فعال در این استان و مسئول خبرگزاری 

آریا در فارس است.
سرپرســت هیئت بیلیارد استان فارس، طی این سه 
ماه، باید علاوه بر اداره امور هیئت یاد شــده، زمینه 
برگزاری انتخابات برای تعیین رئیس را با همکاری 

اداره کل ورزش و جوانان فارس، فراهم کند

روند بستری های کرونایی  
در گلستان  کاهشی شد

گرگان-میلادزواریی-خبرنگارمملکت
 رئیس دانشــگاه علوم پزشکی گلستان از فوت ۲۱ 
بیمار کرونایی در اســتان در شبانه روز گذشته خبر 
داد و گفت: روند بســتری های کرونایی در گلستان 

کاهشی شده است.
 در جلســه پیشــگیری و مقابلــه با کرونا اســتان 
اظهارکــرد: بعد از حدود چهار هفته شــرایط طاقت 
فرســا، هم اکنون شــرایط کرونا در گلستان اندکی 
بهبود یافته اســت. رئیس دانشــگاه علوم پزشکی 
گلستان افزود: از روزهای گذشته شاهد شیب نزولی 
کرونــا بوده و هم اکنون هزار و ۸0۶ بیمار در مراکز 
درمانی اســتان بستری هستند که از این تعداد ۲۲۸ 
بیمار در آی ســی یو تحت مراقبت بوده و ۸0 بیمار 

هم به دستگاه ونتیلاتور متصل هستند.
وی توضیــح داد: روز گذشــته ۲۹۱ بیمــار جدید 
بستری شــده و ۳۴0 ترخیص داشتیم و ترخیص ها 

از بستری ها پیشی گرفته است.
فاضل از فوت ۲۱ بیمار کرونایی در شبانه روز گذشته 
خبرداد و بیان کرد: با توجه به تعطیلات و برگزاری 
مراســم محرم ممکن است حالت سینوسی ابتلاء را 

در هفته آتی داشته باشیم.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی گلستان گفت: در یک 
سال گذشته زیرساخت های بیمارستانی در استان را 
بهبــود داده اما به دلیل قابل پیش بینی نبودن پیک 

پنجم دچار مشکل شدیم.

تشدید محدودیت های تردد 
 تا پنجم شهریور

 در گلستان ادامه دارد
گرگان-میلادزواریی-خبرنگارمملکت

گلستان رئیس پلیس راهور استان گلستان از تداوم 
طرح تشــدید محدودیت های تردد تا پنجم شهریور 
خبرداد. ســرهنگ عباس مهاجر بسطامی در جمع 
خبرنگاران اظهار کرد: برابر مصوبات ستاد مقابله با 
کرونا، طرح تشدید محدودیت های ترافیکی تا پنجم 
شــهریورماه ادامه داشــته و با متخلفان برابر قانون 
برخورد خواهد شد. وی با تأکید بر عدم برنامه ریزی 
شهروندان برای رفتن به سفر، گفت: در این طرح از 
ورود خودروها با پلاک غیربومی و خروج خودروها با 
پلاک بومی ممانعت به عمل آمده و به مبدأ بازگردانده 

خواهند شد.

اصفهــان – احســان عالیخانــی چگنــی-
خبرنگارمملکت : 

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه گفت: عرضه 
کالا و محصــولات باکیفیت ایرانی جهت رفاه 
حال مردم باید سرلوحه کار تمامی تولیدکنندگان، 
صنعت گران و ارائه دهندگان خدمات قرار گیرد 
تا مردم با اطمینان و رغبت به ســمت انتخاب 

و مصرف کالاهای ایرانی سوق یابند.
حمیدرضا عظیمیان با اشــاره به اهمیت تولید 
محصول باکیفیت ایرانی اظهار کرد: رکورد بازده 
کیفی شرکت فولاد مبارکه از آن جا مهم است 
که تمام نواحی تولیدی بالاترین عملکرد کیفی 
خود را در سال ۱۴00 با توجه به حجم و ظرفیت 

تولید محصولات کیفی به دست آوردند.
وی افــزود: در اردیبهشــت ماه ســال جاری، 
هم زمان با رشــد چشم گیر تولید شرکت فولاد 

مبارکه، بالاترین بــازده کیفی محصولات در 
نواحی فولادسازی، نورد گرم، نورد سرد و فولاد 
ســبا به دســت آمد که منجر به کسب رکورد 
91% در کل شــرکت و بهبود 2% نسبت 

به مشابه سال قبل شد.
ارتقای کیفیت محصــولات داخلی احترام به 

اعتماد و انتخاب آن هاست
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه گفت: ارتقای 
کیفیت کالاها و محصولات داخلی از مهم ترین 
ضروریــات در ایجــاد جایگاه مناســب برای 
محصولات ایرانی در بازارهای داخلی و جهانی 
و نیز در اذهان مصرف کنندگان و در واقع احترام 

به اعتماد و انتخاب آن هاست.
وی خاطرنشان کرد: عرضه کالا و محصولات 
باکیفیت ایرانــی جهت رفاه حــال مردم باید 
سرلوحه کار تمامی تولیدکنندگان، صنعت گران 

و ارائه دهندگان خدمات قــرار گیرد تا مردم با 
اطمینان و رغبت به ســمت انتخاب و مصرف 
کالاهای ایرانی ســوق یابند. فولاد مبارکه به 
کیفی سازی محصولات خود اهتمام ویژه ای دارد

عظیمیان اذعان داشت: در راستای تحقق شعار 
ســال، شرکت فولاد مبارکه به عنوان سازمانی 
متعالی و پیشرو همگام با رکورد کمی در تولید 

به کیفی سازی محصولات اهتمام ویژه ای دارد.

وی تصریــح کــرد: اگرچه هدف گــذاری در 
بنگاه های اقتصادی بزرگ بــر افزایش کمی 
محصولات تولیدی اســت اما در شرکت فولاد 
مبارکه و ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم، 
شــاخص کیفیت محصولات هم هدف گذاری 
شده است؛ چنانچه محدودیت های تأمین انرژی 
به ویژه برق برطرف شود متناسب با ارتقای کمی 
تولید فولاد خام کیفی سازی محصولات شرکت 

فولاد مبارکه محقق می شود.
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه عنوان داشت: در 
سال گذشته نسبت به سال ۹۸، تمام پارامترهای 
کیفی شــامل ذوب های خارج از اســتاندارد و 
کاهش عیوب محصولات تولیــدی در فولاد 
مبارکــه با بهبود 0.5 تا ۲.5 درصدی همراه بود 
که باید نســبت به مقیاس تولید 7 میلیون تن 

فولاد خام سنجیده شود.

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه تأکید کرد:

ضرورت عرضه کالا و محصولات باکیفیت ایرانی

اخبار

ساری –  امیری فر-خبرنگارمملکت
مدیــرکل آموزش و پرورش مازنــدران از ثبت نام ۹۴ 
درصد دانش آموزان پایه اول استان در سامانه سیدا خبر 

داد.
به گزارش اداره اطلاع رسانی و روابط عمومی آموزش 
و پرورش مازندران؛ »علیرضا ســعدی پور« از ثبت نام 
حدود ۹۴ درصــد از دانش آموزان پایه اول اســتان در 
سامانه ســیدا خبر داده و گفت: ۸7 درصد دانش آموزان 
ورودی پایه هفتم و ۴۲ درصد دانش آموزان ورودی پایه 
دهم نیز از طریق سامانه سیدا کار ثبت نام خود را انجام 

داده اند.
وی با اشاره به اعلام نتایج آزمون ورودی مدارس سمپاد 

و نمونه دولتی تأکید کرد: از اولیای محترم دانش آموزان 
ورودی پایــه دهم انتظار می رود تا از فرصت باقیمانده 
اســتفاده کرده و زودتر نسبت به تعیین تکلیف ثبت نام 

فرزندان خود اقدام کنند.
مدیرکل آموزش و پــرورش مازندران در رابطه با اتباع 
خارجی تصریح کرد: تاکنون 50 درصد از اتباع خارجی 
امور ثبت نام خود را انجام دادند و انتظار می رود تا افراد 
باقیمانــده نیز با ارائه مدارک خود به مدیرکل امور اتباع 
خارجی استانداری ارائه و دریافت مجوز لازم به مدارس 

مراجعه و ثبت نام فرندان خود را انجام دهند.
سعدی پور با اشاره به سنجش نوآموزان پیش دبستانی 
و ورودی پایه اول گفت: ســنجش بیش از ۶5 درصد از 

این نوآموزان انجام شده و بقیه نیز کار نوبت گیری آنها 
انجام شده و در حال سنجش می باشند.

وی ثبت نام در مدارس خاص از جمله مدارس شاهد و 
امور ایثارگران را تابع مقررات خاص خود دانسته و ادامه 
داد: ثبت نام در این مدارس براساس سهمیه و امتیازات 

مدنظر انجام می شود که در جریان است.
این مقام مســئول در خصوص ثبت نــام دانش آموزان 
میان پایه یادآور شد: اولیام محترم این دسته از داوطلبان 
نگران نباشــند چراکه برای ثبت نام نیازی به حضور در 
مدارس و یا ســامانه نمی باشد و ثبت نام دانش آموزان 
میان پایه از طریق سیســتم و به صورت خودکار انجام 

خواهد شد.

مدیرکل آموزش و پرورش استان خبر داد:

ثبت نام 94  درصد دانش آموزان پایه اول مازندران  در سامانه سیدا

ساری –  امیری فر-خبرنگارمملکت
معاون فنــی و راه های روســتایی اداره کل راهداری و 
حمــل و نقل جاده ای مازندران اظهار داشــت: در چهار 
ماهه اول امسال عملیات آسفالت ۳۶ کیلومتر و زیرسازی 
5۳ کیلومتر از راه های روستایی استان با صرف اعتباری 

افزون بر ۴50 میلیارد ریال به اجرا در آمد. 
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی)مازندران(، 
محسن محمد نژاد معاون فنی و راه های روستایی اداره 

کل راهــداری و حمل و نقل جــاده ای مازندران اظهار 
داشــت: در چهار ماهه اول امسال  عملیات آسفالت ۳۶ 
کیلومتر و زیرســازی 5۳ کیلومتر از راه های روســتایی 
اســتان با صرف اعتباری افزون بر ۴50 میلیارد ریال به 
اجرا در آمد. وی افزود: راه روستایی به عنوان قسمتی از 
توسعه روستایی، یکی از فعالیت های اداره کل راهداری 
و حمل و نقل جاده ای را تشــکیل می دهد که شــامل 
حفظ و نگهداری راه های روســتایی اعم از زیرســازی ، 

آسفالت ، ترمیم و لکه گیری و روکش آسفالت، خط کشی 
راه های آســفالته، نصب علائم، شانه سازی و پاکسازی 

حریم راه های روستایی و ... است .
معاون فنی و راه های روســتایی راهداری و حمل و نقل 
جاده ای اســتان تصریح کرد: مازنــدران با توجه به نوع 
اقلیم و شــرایط توپوگرافی وبه تبع تنــوع فرآورده های 
کشاورزی، مسئله راه های مناســب روستایی به منظور 
حمــل ونقل هرچه ســریع تر، آســان تر و در عین حال 
ارزان ترین فرآورده ها به بازار مصرف یکی از اصلی ترین 
دغدغه های ذهنی مسئولان استان و این اداره کل است.
وی در ادامه به اجرای عملیات روکش آسفالت در سطح 
محورهای روســتایی مازندران اشــاره و اظهار داشت: 
با توجه به کارشناســی به عمل آمــده در چها ماهه اول 

امســال علاوه بر عملیات اجرایی مذکور ، این اداره کل 
با صرف اعتباری افزون بــر ۱۹0 میلیارد ریال عملیات 
روکش آســفالت ۲۴ کیلومتر از راه های روستایی استان 
را بــه اجرا در آورد.  محمد نژاد در خاتمه، طول راه های 

روستایی مازندران را 7۸۹۸ کیلومتر عنوان کرد

طی  4 ماه نخست سال جاری صورت گرفت ؛

  آسفالت ۳۶ کیلومتر از راه های روستایی مازندران 

خبر

مدیر ایمنی، بهداشت و محیط زیست فولاد مبارکه:

شرایط تحریم و کرونا باعث شد تهدیدها 
را به  فرصت تبدیل کنیم

اصفهان – احسان عالیخانی چگنی-خبرنگارمملکت : 
در شرایطی که وقوع بحران همه گیری کرونا، بقای شرکت های تولیدی و به خصوص بخش صنعت را در مقیاس جهانی 
تهدید می کرد و نتایج ویرانگر اجتماعی و اقتصادی را برای بخش تولید در پی داشت، شرکت فولاد مبارکه با اقدامات مؤثر 
خود نه تنها در مهار این ویروس موفق عمل کرد، بلکه با افزایش تولید نشان داد که به عنوان شرکتی سرآمد در کشور و 
جهان مطرح است. مدیر ایمنی، بهداشت و محیط زیست فولاد مبارکه با اعلام این مطلب افزود: در شرکت فولاد مبارکه با 
حمایت های مدیریت عالی شرکت، معاونین، مدیران و تلاش تمامی کارکنان شرکت، توانستیم در سال ۹۹ با لبیک به فرمان 
مقام معظم رهبری، با جهش تولید، گام بزرگی در صنعت فولاد برداریم. حسین مدرسی فر تصریح کرد: افتخار ما در شرکت 
فولاد مبارکه این است که علی رغم تعطیلی بسیاری از شرکت ها در پیک اول کرونا، ما توانستیم با مدیریت هم زمان تولید 
و پیشگیری از شیوع بیماری کرونا علاوه بر دست یابی به افزایش تولید، از همه گیری این بیماری در شرکت جلوگیری به 
عمل آوریم، به طوری که تاکنون این بیماری نتوانسته خدشه ای  به تولید این واحد صنعتی وارد نماید. وی افزود: فولاد مبارکه 
ثابت کرد در روزهای سخت شیوع کرونا که می توان گفت یک جنگ بیولوژیکی است باافتخار حرکت کرد و دشمنان نظام 
را مأیوس ساخت.  وی تأکید کرد: ما در فولاد مبارکه در شرایط تحریم ها یاد گرفتیم هر تهدیدی را به یک فرصت تبدیل 
کنیم و همین یادگیری باعث شد در پی انتشار این ویروس در چین در اواخر سال ۹۸ قبل از اینکه این بیماری به ایران بیاید، 
با انجمن جهانی فولاد یک ارتباط دوسویه برقرار سازیم. به همین منظور شروع به شناسایی این بیماری و علائم آن نمودیم 
و درنهایت در اواخر اسفند و اوایل فروردین ۹۹ با شروع موج اول با آمادگی کامل در مقابل این ویروس قرار گرفتیم و موفق 
شدیم از تعطیلی شرکت جلوگیری کنیم. همین تجربیات و برنامه های پیشگیرانه را در قالب یک طرح به انجمن جهانی فولاد 
ارائه کردیم که با استقبال زیادی در دنیا روبه رو شد و از تجربیات ما استفاده گردید. وی به دیگر فعالیت های پیشگیرانه که 
دیگر واحدهای شرکت را درگیر کرده بود نیز اشاره کرد و افزود: افزایش ناوگان ترابری، تغییر در نحوه توزیع غذا، درخواست 
اقلام بهداشتی و... مواردی بود که واحدهای زیادی از شرکت برای انجام این خدمات، زمان و انرژی بیشتری از حد عادی 

صرف کردند تا بتوانیم بحران ها را مدیریت و با موفقیت پشت سر بگذاریم.

سرپرست شهرداری اراک:

 هزینه در مباحث فرهنگی و اجتماعی
 سرمایه گذاری برای شهر محسوب می شود

اراک-یاحقی-خبرنگارمملکت
به گزارش اداره ارتباطات و امور بین الملل شهرداری، 
دکتر جعفرپور سرپرست شهرداری اراک با نمایندگان 
ســازمان های مردم نهاد و فعالین محیط زیست و 
حمل و نقل پاک، به بحث و هم اندیشــی پیرامون 
توسعه زیرســاخت های حمل و نقل پاک در سطح 

شهر اراک پرداختند.
دکتر جعفرپور در این نشست گفت: 

نگاه امروزه شــهرداری در مباحث مدیریت شهری، 
نگاه فرهنگی و انسان محور است.

متاســفانه مردم شــهر اراک، مکانی برای تفریح و 
فراغت ندارند، با نگاه فرهنگی شــهرداری و شورای 

ششم اسلامی شهر، به این مهم توجه خواهد شد.
اولویت های شهرداری باید طبق ذائقه و درخواست 
های مردم پیش رود و در این مســیر، سازمان های 
مردم نهاد همراه خوبی برای مجموعه شــهرداری 

هستند.
ارتباط سه ضلع شــهر اراک)صنعت، دانشگاهیان و 

نخبگان و مدیریت شهری( باید تقویت شود.
شــهر باید محل زیســت برای تمامــی گروه های 
شهروندان باشــد.بحث راه اندازی سراهای محله در 

شهر اراک، پیگیری خواهد شد.
ایستگاه های مکث، فضاهای مختص پیاده روی و 
دوچرخه سواری در شــهر اراک، باید گسترش داده 

شود.
در دوره ششم شورای اسلامی شهر اراک، امکانات و 
خدمات شهری به صورت متعادل و متوازن در شهر، 

توزیع می شود.
در بحث مدیریت هرچه بهتر شهر، نیازمند همکاری 
و همراهی شهروندان با مجموعه شهرداری هستیم 
و در این راستا، ســازمان های مردم نهاد می توانند 

یاریگر شهرداری باشند.
بحث توانمند سازی شهر و شهروندان در نقاط حاشیه 
ای و ســکونت گاه های غیررســمی شهر، پیگیری 

خواهد شد. 
هزینه در مباحث فرهنگی و اجتماعی، سرمایه گذاری 

برای شهر محسوب می شود.
به دنبال تبدیل شهر اراک، به عنوان شهر بدون زباله 

گرد هستیم.
به دنبال افزایش ارتباط چهره با چهره با شهروندان 
در شــهر، برای پیگیری مســائل مدیریت شهری 

هستیم.نظرات شهروندان برایمان مهم است.

خرم آباد - خبرنگارمملکت : مدیــر کل امور مالیاتی 
لرستان گفت: مهلت ارایه اظهارنامه مالیاتی اشخاص 
حقوقی و صاحبان درآمد املاک اجاری در لرستان یک 

هفته تمدید شد.
به گزارش ایرنا؛ هادی ملکشــاهی روز دوشــنبه به 
رســانه ها اعلام کرد: مهلت ارائــه اظهارنامه مالیاتی 
اشــخاص حقوقــی و امــلاک اجاری بــا عنایت به 
تعطیلات شش روز اخیر و اســتناد مصوبه روز شنبه 
مورخ ۳0 مردادماه ستاد ملی مدیریت کرونا به منظور 

رعایت حال مودیان، تمدید شد.
وی افــزود: برخــورداری از هــر نوع تســهیلات و 
معافیت های مالیاتی، منوط به تسلیم اظهارنامه مالیاتی 
در موعد مقرر اســت. وی بیان کرد: فعالان اقتصادی 
به منظور بهره مندی از مشــوق های قانونی نرخ صفر 
و جلوگیری از جرایم قانونی بایــد اظهارنامه مالیاتی 
خود را تا روز یکشــنبه هفتم شهریورماه سال جاری 

به صورت الکترونیکی از طریق درگاه ملی مالیات به 
ارسال   WWW.INTAMEDIA.IR آدرس

و مالیات خود را پرداخت نمایند.
ملکشاهی گفت: برای رعایت پروتکل های بهداشتی 
و عدم مراجعه حضوری مودیان، کارشناســان مالیاتی 
ما در مرکز ۱5۲۶ آماده پاســخگویی سوالات مودیان 

می باشند.

مهلت ارایه اظهارنامه مالیاتی اشخاص حقوقی تمدید شد
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.

علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.
رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.

ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.
وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 
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برنامه ضرغامی برای 
زخم های کرونا چیست؟

بــا نزدیک شــدن پایــان اعتبــار بســته حمایتی 
دولت دوازدهــم برای جبران خســارت های کرونا 
به ویــژه در صنعت گردشــگری کــه متحمل زیان 
چندهزارمیلیاردی شــده، شــیوه حمایت در دولت 
بعدی و در برنامه وزیر پیشــنهادی میراث فرهنگی، 

گردشگری و صنایع دستی محل سوال است.
به گزارش ایسنا، وزارت میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دســتی در آخرین گــزارش آماری، میزان 
خسارت واردشــده به صنعت گردشگری را تا پایان 
ســال ۱399 بیش از 3۲ هزار میلیارد تومان برآورد 
کرده اســت. همچنین شــمار بیکاران این صنعت 
فقط در ســال 99 به ۴۴ هزار نفر رسیده است. این 
وزارتخانه هنوز آمار خســارت ها و بیکاری های سال 

۱۴۰۰ را برآورد نکرده است.
دولت قبــل برای جبران این خســارت ها، علاوه بر 
امهــال هزینه های انرژی و مالیات بــر درآمد و بر 
ارزش افزوده، تعویق ســه ماهه بازپرداخت اقســاط 
تســهیلات بانکی و امهال پرداخت ۲3 درصد بیمه 
حق کارفرما، امکان اســتفاده از تســهیلات بانکی 
با نرخ ســود ۱۲ درصد را نیز فراهــم کرد که البته 
بسیاری از این حمایت ها به درستی اجرا نشد و برخی 
فعالان گردشــگری می گویند به واسطه استفاده از 
این بســته حمایتی، بدهکار و متحمل خسارت های 

دیگری شدند.
طبق گزارشــی که معاونت گردشــگری تهیه کرده 
اســت، برای تسهیلات بانکی با نرخ سود ۱۲ درصد 
در مرحله نخســت، برای 5۱ هزار و ۱5۲ نفر شاغل 
در همه بخش های گردشگری، ۱۰۱9۲.۶۶ میلیارد 
ریال تسهیلات درخواست شــده بود که ۶۱۱۰.۷۴ 
میلیارد ریــال آن پرداخت شــد. در مرحله دوم که 
عنوان بســته حمایتی از اشتغال محور به بنگاه محور 
تغییر کرد نیز ۱۱۲5۱ فقره پرونده برای تســهیلاتی 
به مبلغ ۸۲53.5۶ میلیارد ریال باز شد که ۴۷۸9.۰۸ 

میلیارد ریال آن پرداخت شد.
ســتاد ملی کرونــا در آخرین مصوبه هــای مربوط 
به بســته های حمایتــی، برای بازپرداخت اقســاط 
بانکی این تســهیلات حمایتی تا پایان شهریورماه 
۱۴۰۰ مهلت داده اســت. اگرچه بسیاری از فعالان 
گردشگری و حتی صنایع دستی گفته اند بانک ها به 
سختی به مصوبات ســتاد ملی کرونا در این متعهد 
خصوص بــوده و معمولا ســلیقه ای رفتار کرده اند. 
برخی از این فعالان به ایسنا گفته اند به خاطر امهالی 
که دولت مصوبــه آن را ابلاغ کرده و بانک رعایت 
نکرده، متحمل جریمه سنگین شده اند. بعضی دیگر 
نیز با فروش اقامتگاه، تجهیزات شرکت گردشگری، 
اتومبیل و خانه شخصی خود، اقدام به تسویه حساب 
کرده انــد تــا از پیام های تهدیدآمیــز بانک ها برای 
پرداخت جریمه و مســدود کردن حســاب و دیگر 

فشارها رهایی پیدا کنند.
اکنون با آغاز کار دولت سیزدهم و همچنین معرفی 
برنامه های وزرای پیشــنهادی که این روزها درحال 
ارائه برنامه های شــان در مجلس برای گرفتن رای 
اعتماد هســتند، این ســوال پیش می آید که برنامه 
حمایت از مشــاغل آســیب دیده از کرونــا به ویژه 
صنایعی مثل گردشــگری که پیش بینی ها همچنان 
بر این است که با ادامه رکود و بیکاری مواجه باشند، 

چیست؟
به تازگی در ســتاد ملــی کرونا که ایــن روزها به 
ریاست ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور برگزار می شود، 
در زمینه حمایت از اصناف و مشاغل خسارت دیده از 
کرونا و جبران خســارت  آن ها، درباره بسته حمایتی 
جدیدی صحبت شــده، اما به جزئیات آن اشاره ای 

نشده است.
مرور برنامه های عزت الله ضرغامی، وزیر پیشنهادی 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی نیز 
نشــان می دهد برنامه ای متقاوت از آن چه هم اکنون 
برای حمایت از مشــاغل آســیب دیده گردشگری و 
صنایع دستی درحال اجرا است، پیشنهاد نشده است. 
در کلیات این برنامــه ۲۲ صفحه ای چندین بار فقط 
به رکود ایجادشــده در صنعت گردشگری به واسطه 
بحران کرونا و توقف ســفرهای بین المللی اشــاره 
شــده و از آن ها به عنوان تهدیــد جدی در صنعت 
گردشگری یاد شده است، اما به میزان خسارت های 
مالــی و بیکاری هــا و همچنین علاج بــرای آن، 
راه کاری پیشنهاد نشده است. حتی در بخش میراث 
فرهنگی و صنایع دستی نسبت به بیکاری و تعطیلی 
بلندمدت موزه داران و تولیدکنندگان صنایع دستی و 
زیان مالی کــه از محل کرونا به این دو بخش وارد 
شده، اشاره خاصی نشده اســت.   تنها نسخه وزیر 
پیشــنهادی میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع 
دســتی برای جبران خســارت های کرونا و حمایت 
از مشــاغل آســیب دیده در این بخش، »حمایت از 
کسب وکارهای آســیب دیده از کرونا و برنامه ریزی 
برای مواجهه با موج گردشگری پساکرونا )استمهال 
وام های اعطاشده، حق بیمه سهم کارفرمای تامین 
اجتماعــی، قبوض آب و بــرق و گاز در دوره  کرونا 
و بخشــودگی اجاره بهای اماکــن در اختیار بخش 
خصوصی( است که یادآور بســته حمایتی ای است 
که هم اکنون اجرا می شــود و البته به گفته فعالان 
گردشــگری و صنایع دستی تا کنون مؤثر و کارآمد 
نبوده اســت.از سوی دیگر، این برنامه هیچ اشاره ای 
بــه چگونگی مدیریت ســفرهای داخلی همزمان با 
همه گیری کرونا نداشته است، همچنان که مسؤولان 
فعلی در وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 

دستی و ستاد ملی کرونا برنامه ای برای آن ندارند.

مدیر ســتاد مقابله با کرونا استان تهران با اشاره 
به کاهش مراجعان ســرپایی و فوتی ها با شــیب 
اندک تاکید کرد: با توجه به عبور سوش »لاندا« 
از مرزهای آمریکای لاتین و مرکزی و مشــاهده 
آن در کشور ایتالیا و فرانسه باید مراقبت کنیم تا 

این سوش وارد کشور نشود.
 علیرضا زالی در جلســه ســتاد مقابلــه با کرونا 
اســتان تهران گفت: گزارشات نشان می دهد با 
شــروع هفته جاری کاهشی در مراجعان سرپایی 
را تجربه می کنیم کــه نویدبخش کاهش تعداد 
بســتری و مــرگ و میــر در هفته هــای آینده 
اســت البته در تهران میزان رســیدن به کاهش 
تعداد بســتری و مرگ و میر و کاهش مراجعان 
سرپایی بر اســاس تجربه در پیک های قبلی به 
طور متوســط با ۱۲ روز تاخیر اتفــاق می افتد. 
کاهــش میزان یا ثبات بیماران در بخش مراقبت 
های ویژه نیز در پی ایــن موضوع اتفاق خواهد 
افتاد. رشد میزان شــاخص ترخیص نیز به گونه 
ای است که تراز بستری و تراز بیماران ترخیصی 
در اســتان تهران تغییراتی را تجربه کرده است؛ 
موضوعــی که باید مورد ارزیابی و بررســی قرار 

گیرد.
رئیس ســتاد مقابلــه با کرونا اســتان تهران در 
بخــش دیگری از صحبت های خود به ســوش 
»لاندا« اشــاره و اظهارکرد: خاستگاه این جهش 
کشــور پرو اســت و در حال حاضر 5۲ کشور در 
آمریکای مرکزی و آمریــکای لاتین گرفتار این 
ســوش شــده اند. هر چند که تعــدادی ابتلا در 
کشــور ایتالیا و فرانسه نیز گزارش شده است که 
نشان می دهد این ســوش از مرزهای آمریکای 
لاتیــن و آمریکای مرکزی خارج شــده، لذا باید 
مراقبت کرد چرا که ســوش »لاندا« متفاوت با 
سایر سوش ها اســت. باید مراقبت کرد که این 
سوش سوش غالب کشور ما نشود. متاسفانه این 
ســوش واکسن گریزی و پاســخ به درمان های 
معمــول را بیش از 5۰ درصد نســبت به درمان 
متعارف و واکســن های موجود دارد و ســرایت 

پذیری بسیار بالاتری دارد.
وی ادامه داد: در مورد ســوش دلتــا وقتی نقاط 
داغ کشور در هرمزگان گرفتار این سوش شدند، 
اگر محدودیت های بیشــتری بود گســترش آن 
با شــیب کمتری اتفــاق می افتاد. جــا دارد از 
نیروی انتظامی به دلیل ســختی هایی که برای 
اجرای محدودیت های اخیر متحمل شــده است، 
قدردانی کنم. به صورت متوســط در کشــور در 
ایام تعطیلاتی که منتهی به پایان ســاعت اداری 

روز شــنبه بود بالغ بر ۴5 تا ۴۸ درصد تردد بین 
اســتانی در کل کشور کاهش پیدا کرد. در استان 
تهران نیز در مســیر قم – تهران این عدد به ۷3 
درصد کاهش نسبت به سال قبل رسید. در مسیر 
تهران – قزوین – رشــت نیز این عدد به قریب 

به ۷۰ درصد رسیده بود.
رئیس ســتاد مقابله با کرونا تاکیــد کرد: باید از 
اصناف در تعطیلات اخیر به علت همکاری قابل 
توجهشــان تقدیر کنیم همچنین رشــد چشمگیر 
واکسیناســیون در تهران اتفاق افتاده به شــکلی 
که هر روز شــاهد رشــد فزاینده واکسیناسیون 
هســتیم و باید از معاونان بهداشتی دانشگاه های 

تقدیر و تشکر کنیم. علوم پزشکی 
واکسیناســیون  حــوزه  در  کــرد:  اضافــه  وی 
مشــکلاتی وجود دارد از جمله اینکه بخشــی از 
مراجعــان به مراکز افرادی هســتند که در نوبت 
دوم دریافت واکســن قرار گرفتنــد و برای این 
افراد ســاعتی مشــخص وجود ندارد. لذا ممکن 
اســت این موضوع موجب ازدحام در مراکز شود 
که پیشــنهاد داده شــد برای افــرادی که نوبت 
دوم را دریافت می کنند نیز ســاعت مشــخص 
شــود. اگر این موضوع حل نشود ممکن است در 
روزهای آینده مشــکل جدی تر شود. بسیاری از 
مشــاغل پر خطر تا آخر این هفته واکسیناسیون 
شــان به پایان می رســد هر چند که گروه های 
جدیــدی اعلام می شــوند. لذا بایــد برای این 

شود. اتخاذ  تصمیمی  مسئله 
زالی به اجرای طرح شــهید ســلیمانی در استان 
تهــران اشــاره کرد و افــزود: در طرح شــهید 

ســلیمانی باید خیزش نوینی را شاهد باشیم. در 
جلســه ای با مســئولان مراکز بهداشتی و سپاه 
نواحــی تهران مقرر شــد هماهنگی هایی که در 
دور اول اجرای این طرح وجود داشــت با همان 
مدل حرکت ادامــه پیدا کند. کار بســیار خوبی 
انجام شده است و به اســناد ستاد ملی کرونا نیز 
توجه شــده تا راهبردهای جدید در دســتور کار 

گیرد. قرار 
رئیس ســتاد مقابله با کرونا در تشریح آمار شیوع 
کروناویروس در استان تهران نیز گفت: در حوزه 
کل مراجعان 3.۲ درصد کاهش را شــاهد هستیم 
و در حوزه مراجعین ســرپایی ۲.۷ درصد کاهش 
را مشــاهده می کنیم همچنین در حوزه بستری 
ها ۸ درصد کاهش و در حوزه بســتری در بخش 
مراقبت های ویژه نیز کاهش ۷ درصدی را شاهد 
هســتیم. با این وجود کماکان شهر تهران قرمز 
اســت و در حال حاضر 9۷۲5 بیمار در اســتان 
تهران بســتری هســتند که از این تعداد ۲5۰۰ 

بیمار در بخش مراقبت های ویژه قرار دارند.
وی ادامه داد: ظرف ۲۴ ســاعت گذشته ۲۴۴۲ 
بیمار جدید بســتری شــده اند کــه از این تعداد 
۲۴3 نفــر در بخش مراقبت های ویژه هســتند. 
همچنین ظرف ۲۴ ســاعت گذشته ۱۸۴۰ بیمار 
ترخیص شــدند که عــدد ترخیصی هــا به عدد 

بستری های جدید نزدیک شده است.
زالی تاکید کرد: واکسیناسیون در تهران در ۱۱۴ 
مرکز فعال پیگیری می شــود و روزانه از تزریق 
۱۰۰ هزار دوز واکســن عبور کرده ایم. در مورد 
اثربخشــی واکسیناســیون نیز در تهران به طور 

محســوس شاهد کاهش بســتری و مرگ و میر 
در گروه ســنی بالای ۶۰ سال هستیم. بالاترین 
میزان فوتی ما در گروه ســنی 55 تا ۶۰ سال و 
بعد از آن 5۰ تا 55 ســال در پیک پنجم اســت. 
بیشترین میزان مرگ و میر نیز در روز ۲۰ مرداد 
ماه با تعداد ۲۱۶ نفر به ثبت رسید و از این تاریخ 

به بعد با شــیب اندکی در حال کاهش است.
زالی در پایان اظهارکرد: سوش »لاندا« در حال 
حاضر از مرزهای آمریــکای مرکزی و آمریکای 
لاتیــن عبور کرده که باید به آن توجه بســیاری 
داشت. این ســوش ســرایت پذیری و درگیری 
بالای نوجوانان، طولانی تر شــدن دوران نقاهت 
و علائم اعصاب مرکزی، گوارشی و حس بویایی 

را به همراه دارد.
- اوضاع چطور است؟

دیروز هم نزدیک به ۷۰۰ بیمار بر اثر کرونا جان 
باختند و کشــور از جمله تهــران در خیز پنجم، 

همچنان در تب و تاب بیماری کرونا است.
بنابر اعلام مرکز روابط عمومی و اطلاع رســانی 
وزارت بهداشت، تا کنون ۱۶ میلیون و 9۸۶ هزار 
و ۸۸۲ نفر دُز اول واکســن کرونا و ۶ میلیون و 
۱5۰ هــزار و ۸۱۷ نفر نیز دُز دوم را تزریق کرده 
اند و مجموع واکســن های تزریق شده در کشور 

به ۲3 میلیون و ۱3۷ هزار و ۶99 دُز رسید.
 افراد واجد شــرایط برای تزریق واکســن حتما 
salamat.gov.ir ثبت نام کنند. در سامانه 

 در شــبانه روز گذشــته، 5۸9 هــزار و 3۷۸ دُز 
واکسن کرونا در کشور تزریق شده است.

 از دیروز تا امروز ۱ شــهریور ۱۴۰۰ و بر اساس 
معیارهــای قطعی تشــخیصی، 3۸ هزار و ۶5۷ 
بیمار جدید مبتلا به کووید۱9 در کشور شناسایی 
شــد که 5 هزار و ۱۰۸ نفر از آنها بستری شدند.

 مجموع بیماران کووید۱9 در کشور به ۴ میلیون 
و ۷۱5 هزار و ۷۷۱ نفر رسید.

 متاسفانه در طول ۲۴ ساعت گذشته، ۶۱۰ بیمار 
کووید۱9 جان خود را از دســت دادند و مجموع 
جان باختگان ایــن بیماری به ۱۰۲ هزار و ۶۴۸ 
نفر رسید. خوشــبختانه تا کنون سه میلیون 9۶۱ 
هــزار و ۲۴ نفر از بیماران، بهبــود یافته و یا از 

اند. شده  ترخیص  بیمارستانها 
 ۷ هزار و ۶95 نفر از بیماران مبتلا به کووید۱9 
در بخــش های مراقبت های ویژه بیمارســتانها 
تحت مراقبت قــرار دارند. تا کنون ۲۷ میلیون و 
9۷۴ هزار و 9۴9 آزمایش تشخیص کووید۱9 در 

کشور انجام شده است.
 در حــال حاضر 359 شــهر کشــور در وضعیت 

قرمز، 59 شــهر در وضعیت نارنجی، 3۰ شهر در 
وضعیت زرد قرار دارند.

متاســفانه در وضعیتی که کرونــا امان مردم را 
بریده است کســانی پیدا شده اند تا کاسبی خود 
را در این زمانه رونق دهند. در این رابطه رییس 
کل دادگستری اســتان هرمزگان گفت: یکی از 
کارمندان بیمارستان شــهید محمدی بندرعباس 
دســتگیر و مقــدار قابل توجهــی داروی درمان 
کرونا از منزل وی کشــف شــد. ظاهرا این فرد 
داروهای ســرقتی را در بازار آزاد به قیمت بسیار 
بالایــی به نیازمنــدان این داروها مــی فروخته 

است.
از ســوی دیگــر بر اســاس آخریــن تحقیقات 
انجام شده در فرانســه، احتمال ابتلای یک فرد 
واکسینه شــده به بیماری کووید ۱9 هشت برابر 
کمتر از احتمال ابتلای افرادی اســت که واکسن 

کرونا را هنوز دریافت نکرده اند.
هرچند برخی از افرادی که واکسن دریافت کرده 
اند از عوارض این واکســنها ســخن می گویند، 
ولی واقعیت این اســت که منفعت واکسنها بسیار 
بیشــتر از عوارض آنهاســت. توضیح سخنگوی 
ســتاد ملی مقابلــه بــا کرونا دربــاره عوارض 
واکســن های تزریق شده نشــان می دهد چگونه 
می توان با عوارض واکسنها مقابله کرد. علیرضا 
رییســی اعلام کرد در کشــور تا پایان مهرماه با 
واردات ۶۰ میلیون دز واکســن، واکسیناســیون 

افراد بالای 3۰ سال انجام می شود.
در رابطه با واکسیناســیون در نوبت دوم هم یک 
داروساز در خراسان جنوبی گفت: توصیه می شود 
که واکســن های کرونا جایگزین یکدیگر نشوند 
و در مطالعاتــی واکســن آســترازنکا و فایزر به 
صورت ترکیبی مورد اســتفاده قرار گرفته اند که 
نتایج بســیار خوبی داشته است، اما در مورد سایر 
واکسن ها چنین توصیه ای نشده است و باید دوز 

دوم هم مشابه دوز اول تزریق شود.
کــرد  اعــلام  بهداشــت  وزارت  خوشــبختانه 
ثبت نام  بــرای   salamat.gov.ir ســامانه 
واکسیناســیون کرونا متولدیــن ۱35۰ و ماقبل 

شد. بازگشایی 
ظاهــرا منبع اصلی تامین این واکســنها از محل 
واردات اســت و امروز هم اعلام شد شانزدهمین 
محموله واکســن کرونا تهیه شده توسط جمعیت 
هلال احمر حاوی یــک میلیون و ۱۱۰ هزار دُز 
واکسن، یکشــنبه 3۱ مردادماه، در فرودگاه امام 
خمینی )ره( به وزارت بهداشت تحویل داده شد.

کاریکاتور

رقابت موز و هویج!
علی رادمان با انتشار کارتونی در صفحه اینستاگرام خود به افزایش عجیب قیمت هویج نسبت به قیمت موز در کشور واکنش نشان 

داد.

هرچنــد »مرد آزاد« بــرای دومین هفته 
اما  صدرنشــین باکس افیس آمریکا شد، 
گیشــه ها با فروش عادی فاصله زیادی 

دارند.
به گــزارش خبرگزاری مهر بــه نقل از 
ورایتی، برای اینکه ثابت شود سینماهای 
آمریکا با بازگشت به وضعیت عادی هنوز 
فاصله زیادی دارنــد باید به آمار فروش 

این هفته نگاه کرد.
در حالــی که فیلم کمدی اکشــن »مرد 
آزاد« بــرای دومیــن هفته صدرنشــین 
فروش شــد، ایــن فیلم با فــروش 5.۱ 
میلیــون دلاری روز جمعه و فروش ۷.9 
میلیون دلاری روز شــنبه و فروش 5.۶ 
میلیون دلاری روز یکشــنبه در مجموع 
به فروشــی ۱۸.۷ میلیون دلاری دست 
یافت و بــا وجود کاهــش 3۴ درصدی 

مخاطبانش فیلم اول گیشه ها شد.
»گشــت  انیمیشــن  میــان  ایــن  در 
نگهبان«  یا »ســگ های  پنجه ای هــا« 
دیگر فیلم تــازه وار هفته بود که با وجود 
اکران »خاطره پــردازی« درامی با بازی 
هیو جکمن، موفق شــد تا فروشی قابل 

توجه را به خود اختصاص دهد.
همــه اینها در حالی اســت که شــیوع 
گســترده ویــروس دلتــای کرونــا بر 
سینماروها تاثیر گذاشته و از سوی دیگر 

توفان هِنری هم بخش هایی از شــمال 
شرق آمریکا را درگیر کرده است.

در مقایســه با میزان کاهش فروش فیلم 
»مــرد آزاد« با دیگــر فیلم های مطرح 
امسال می توان این کاهش را قابل قبول 
دانست زیرا »ســریع و خشمگین 9« و 
»جوخه خودکشــی« و »بیوه سیاه« در 
دومین هفته نمایش خود با کاهشــی ۷۰ 
درصدی روبه رو شدند. در هر حال »مرد 
آزاد« تاکنون در آمریکای شــمالی 5۸.۸ 
میلیون دلار و در سراســر جهان ۱۱۱.9 

میلیون دلار فروش کرده است.
انیمیشــن تــازه وارد  در عیــن حــال 
 PAW( نگهبــان«  »ســگ های 
کــه   )Patrol: The Movie
محصول پارامونت است هم از اکران در 
3۱۸۴ سالن ســینما فروشی فراتر از حد 
انتظار را تجربه کــرد و ۱3 میلیون دلار 
فروخت. این فیلم برای بچه های کم سن 
ساخته شــده و با توجه به اینکه کودکان 
زیر ۱۲ سال واکســن نزده اند همین امر 
خانواده هــا را در خانه هــا نگــه می دارد 
و بــه این ترتیب ایــن فروش برای یک 
انیمیشــن کودکانه قابل قبول محسوب 

می شود.
این انیمیشــن که در آمریــکا فیلم دوم 
هفته شد در گیشــه بین المللی نیز ۱۲.۸ 

میلیون دلار دیگر از اکران در 33 منطقه 
کســب کرد و در مجموع فروشش را در 
سطح جهان به 3۴.5 میلیون دلار رساند. 
داستان این انیمیشن درباره پسری جوان 
و تعدادی ســگ شجاع اســت که برای 

نجات شهر با هم متحد شده اند.
در همین حال »خاطره پردازی« با بازی 
هیو جکمن به ســختی توانست در میان 
۱۰ فیلم پرفروش هفتــه جای بگیرد و 
با اکران در 3۲۶5 ســالن سینما تنها ۲ 
میلیون دلار فروخــت و در اولین هفته 
فیلمی  بــرای  شــد.  نهم  فیلم  اکرانش 
که با بودجه ۶۸ میلیون دلاری ســاخته 
این شروعی وحشــتناک محسوب  شده 
می شــود. ایــن فیلــم کــه مخاطبان 
ســالمندتر را هدف گرفتــه بود در بازار 
بین المللــی هم از نمایــش در ۴۸ بازار 
تنها 3 میلیــون دلار فروخت. این فیلم 
که توســط لیزا جوی از خالقان »وست 
ورلد« نوشته و کارگردانی شده از بازی 
ربکا فرگوســن و تنــدی نیوتن در کنار 

بهره گرفته است. هیو جکمن 
»گشت و گذار در جنگل« با بازی دواین 
جانســون و امیلی بلانــت با فروش ۶.۲ 
میلیون دلار این هفته خود جایگاه ســوم 
را کســب کرد و مجموع فروشش را در 

آمریکا به 9۲ میلیون دلار رساند.

آخرین خبرها از بیماری قرن که قصد خاموشی ندارد

از دلتا به لاندا رسیدیم؛ مرگ کرونایی نزدیک تر شد! 

تاثیر نگرانی ها در فروش گیشه

»مرد آزاد« باز هم اول شد

 یک سینماگر : 
کرج را از زیر سایه 
تهران خارج کنید

یک تهیه کننده ســینما با اشــاره به کمبود سالن های ســینما و تئاتر و 
ظرفیت های گسترده مرکز استان البرز از مدیران شهری کرج درخواست 
کرد به ارتقای زیرســاخت های فرهنگی این شــهر توجه کنند تا یکی از 
بزرگترین شهرهای کشور از زیر سایه همسایه خود یعنی تهران خارج شود.
غلامرضا موســوی که اخیرا در پــی موضوعی با جزئیات بیشــتری از 
ظرفیت های فرهنگی شهر کرج آشنا شده و با جستجوی دقیق تر اطلاعات 
بیشتری هم درباره آن کسب کرده است، در گفت وگویی با ایسنا بیان کرد: 
کلانشهر بزرگی مثل کرج که چهارمین شهر بزرگ کشور پس از تهران، 
مشــهد و اصفهان است با کمبود بسیار وحشتناک امکانات فرهنگی مثل 
سالن های سینما، تئاتر، موسیقی و کتابخانه روبروست و سالن های موجود 

حتی برای یک شهر کوچک چند صد هزار نفری هم قابل توجیه نیست.

وی با اشاره به جمعیت حدود دو میلیون نفری کرج افزود: این شهر یکی 
از جوان ترین شــهرهای کشور است و اداره آن که رشد قابل توجهی هم 
دارد اهمیت ویژه ای پیدا می کند. طبق آمار رســمی هر سال ۸۰ هزار نفر 
به جمعیت این شــهر افزوده می شود که بخش اعظمی از آن به مهاجرها 
اختصاص دارد و برای مراکز فرهنگی در چنین شــهر هایی باید با دقت و 
وسواس بیشتری تصمیم گرفته شود. اداره شهر کرج نباید به گونه ای باشد 
که زیر ســایه تهران قرار گیرد چون خودش به تنهایی کلانشهر است و 
چنین شــهری از نظر مراکز فرهنگی مثل سالن سینما، تئاتر، کتابخانه و 
نیز سالن های ورزشــی باید بیشتر مورد رسیدگی قرار گیرد که متاسفانه 
به نظر می رســد شوراهای سابق و شهرداران قبلی این شهر در این زمینه 
چندان پیگیر نبودند و مسائل فرهنگی را در آبادانی شهر به طور جدی در 

نظر نداشتند.تهیه کننده فیلم های »قرمز« و »قصیده گاو سفید« ادامه داد:  
تصور می کنم شــهری که حتی از شیراز بزرگتر است لااقل تعداد سالن ها 
و پرده های ســینمایی بیشتری باید داشته باشد اما الان در کرج دو سالن 
سینمایی فعال داریم که کمتر از ۱۰ پرده دارند. سالن تئاتر چندان فعالی هم 
در آنجا دیده نمی شود و به همین جهت شهردار و شورای جدید شهر کرج 
در زمینه توسعه فضاهای فرهنگی باید برنامه داشته باشند که متاسفانه به 
نظر می رسد این شوراها همچون گذشته برنامه ویژه ندارند. واقعیت این 
است که با تشویق مردم و دادن امکانات برای تاسیس سالن سینما یا تئاتر، 
مثل سیســتمی که در تهران اجرا می شود می توان مردم و سرمایه گذارها 
را به ســاخت فضای فرهنگی ترغیب کرد و باید در این راســتا همراه با 

مطالبه گری مردم اقدام کرد.


